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غایب جدول خاموشی صنایع

غایب جدول خاموشی صنایع
   کریم حسن پور  -ناترازی انرژی و قطعی های مکرر برق در ایران، تولید صنعتی و امنیت اقتصادی کشور را با چالش های جدی مواجه کرده است.

بر اساس اعلام توانیر، صنایع مستقر در شهرک های صنعتی حداقل 
دو روز در هفته و سایر بنگاه های تولیدی و خانوارها با خاموشی روزانه 
به مدت دو ساعت مواجه  هستند. اما نکته قابل توجه آن است که، شیوه 
توزیع یکنواخت خاموشی ها بدون توجه به اهمیت استراتژیک و اقتصادی 
صنایع، بهره وری تولید را با شدت بیشتری کاهش داده و رشد اقتصادی 
را تهدید کرده است. کارشناسان بر این باورند که در شرایط محدودیت 
عرضه برق، منطق اقتصادی حکم می کند بار اصلی خاموشی ها از دوش 
بخش های مولد برداشته شود تا صنایع تولیدکننده کالاهای اساسی و 
استراتژیک با کمترین اختلال مواجه شوند. از سوی دیگر، سیاست های 
مربوط به مدیریت مصرف برق در بخش صنعت باید بر پایه توافقی متقابل 
میان تولیدکنندگان و مصرف کنندگان شکل گیرد تا ضمن بهینه سازی 
تقاضا، امکان تدوین فهرستی از صنایع بر اساس اولویت های مورد توافق 

دو طرف فراهم شود.
کارشناسان فنی حوزه برق معتقدند خاموشی های گسترده، توان تولید 
را به شدت تضعیف کرده و به دلیل فقدان زیرساخت های هوشمند، امکان 
اجرای خاموشی های انتخابی و نظام اولویت بندی شده جامع در شرایط 
فعلی بسیار دشوار است. اما مدیریت خاموشی در بخش صنعت امری 
ممکن و به مراتب آسان تر از مدیریت تقاضا بخش شهری است. شواهد 
نشــان می دهد حتی در صورت آغاز فوری نصب تجهیزات هوشمند، 

پیاده سازی کامل این طرح، فرآیندی زمان بر است. 
در کوتاه مدت و فارغ از کارخانه های مستقر در شهرک های صنعتی 
یا مناطق حاشــیه ای، یکی از راهکارهای مطرح برای مدیریت بهینه 
خاموشی ها در سطح شهر، پرهیز از قطع برق بنگاه های اقتصادی  است 
که به تولید کالاهای اساسی و مورد نیاز شهروندان مشغول هستند. در 
شرایطی که تحریم های خارجی و نااطمینانی های سیاسی-اقتصادی، 
توسعه بلندمدت ظرفیت تولید برق از طریق ساخت نیروگاه های حرارتی، 
ســیکل ترکیبی یا تجدیدپذیر را دشوار کرده، کارشناسان بر ضرورت 
اتخاذ تاکتیک های کوتاه مدت برای اولویت بندی اصولی و بر پایه توافق  
طرفین تاکید دارند تا با حفظ حداکثر سطح تولید، امنیت اقتصادی و 

ملی کشور تضمین شود.
در همین راستا »دنیای اقتصاد« در گفت وگو با هاشم اورعی، عضو 
هیات علمی دانشگاه صنعتی شــریف، به بررسی اهمیت تامین برق 
صنایع در مسیر توسعه اقتصادی پرداخته است. اورعی با اشاره به وضعیت 
اقتصاد کشور، تاکید کرد که توجه جدی به بخش صنعت باید در اولویت 

سیاستگذاری ها قرار گیرد. 
او با تشریح اجزای تشکیل دهنده تولید ناخالص داخلی، تامین پایدار 
انرژی الکتریکی را چالش  اساسی رشد صنعتی کشور دانست. همچنین 
بر لزوم بازنگری در سیاست های فعلی مدیریت خاموشی  بخش صنعت 
تاکید کرد. اورعی وضعیت کنونی اقتصاد ایران را شکننده دانست و »عدم 
رشد اقتصادی کافی« را معضل اصلی کشور معرفی کرد. به گفته این 
استاد دانشگاه، بخش کشاورزی به دلیل کمبود آب، فناوری قدیمی و 
الگوی نامناسب کشت، بخش خدمات به دلیل قطع ارتباط با بازارهای 
جهانی و ضعف در صنعت گردشگری و بخش نفت و گاز به دلیل کاهش 
تقاضای جهانی و کمبود سرمایه گذاری در داخل، نمی توانند محور توسعه 
کشور در سال های آینده باشند. در مقابل، بخش صنعت ایران که دارای 
دو ویژگی بالقوه، یعنی عمق بالا و نیروی کار جوان و تحصیل کرده است، 

تنها گزینه قابل اتکا برای رشد اقتصادی به حساب می آید. البته این امر 
مشروط بر این است که چالش تامین برق صنعت حل شود.

اورعی با تاکید بر محدودیت در تامین برق مورد نیاز صنایع، اظهار 
کرد: »در شــرایطی که عرضه برق با محدودیت مواجه است، منطق 
اقتصادی ایجاب می کند سهم کمتری از خاموشی  به بخش های مولد 
اختصاص داده شود؛ این ضرورت به آن دلیل است که صنایع تولیدکننده 
کالاهای اساسی و استراتژیک، کمتر محتمل آسیب شوند.« به گفته او، 
قطعی  برق در بخش صنعتی از پنج سال گذشته آغاز و منجر به کاهش 
تولید شده است. اما اکنون این فشار به تدریج به خانوار نیز منتقل شده 
و از سال گذشته مردم، خاموشی ها را بیش  از پیش احساس می کنند.

 ضرورت اولویت بندی صنایع
اورعی با انتقاد از توزیع یکنواخت خاموشی ها در صنایع، خاطرنشان 
کرد: » از لحاظ اقتصادی، اعمال خاموشی یکسان برای کارخانه ای که 
کالای استراتژیک تولید می کند و واحدی که محصولات غیراساسی تولید 
می کند غیرمنطقی است. از سوی دیگر این اتفاق می تواند امنیت ملی را 
با چالش مواجه کند.« او تاکید کرد که اعمال خاموشی ها بدون در نظر 
گرفتن موقعیت جغرافیایی، زمان بندی خاموشی ها و اهمیت اقتصادی 

صنایع انجام می شود و این امر به ضرر اقتصاد کشور است.
او برای عبور از این وضعیت، پیشنهاد داد با اجرای یک طرح پژوهشی 
جامع، صنایع کشور بر اســاس شاخص هایی همچون میزان مصرف 
برق، ســهم در تولید ناخالص داخلی، موقعیت جغرافیایی و اهمیت 
استراتژیک، طبقه بندی شوند. اورعی در همین زمینه گفت: »  با تعریف 
شــاخص هایی مانند »ضریب امنیت« یا »ضریب رفاه«، می توان یک 
نظام برای اولویت بندی مصرف کنندگان برق طراحی کرد تا در شرایط 
بحرانی، خاموشی ها از صنایعی آغاز شود که از نظر این ضرایب، در سطح 
پایین تری قرار دارند.« این فرآیند مستلزم بهینه سازی بر پایه یک تابع 
هدف برای بیشینه سازی درآمد اقتصادی کشور است، که در مراحل بعد، 
محدودیت هایی نظیر زمان، موقعیت جغرافیایی و ظرفیت تولید برق به 

عنوان قیود بر این تابع اعمال  شود.
این اســتاد دانشــگاه بر لزوم مدیریت علمی و کارشناســی شده 
طــرف تقاضا تاکید کرد و افزود: »مدیریت تقاضا به معنای فشــار بر 
مصرف کننده نیست. سیاستگذاران باید از طریق ایجاد توافقی دوجانبه 
میان تولیدکنندگان و مصرف کنندگان برق، به یک برنامه منسجم و قابل 
اجرا دســت یابند.« به گفته او، توافق ذکر شده، باید بر اساس تحلیل 
دقیق الگوهای مصرف صنایــع، زمان بندی مصرف و محدودیت های 
مصرف کنندگان برق شکل بگیرد. به عنوان مثال، باید بررسی شود که 
کدام صنایع در چه ساعاتی بیشترین مصرف را دارند و حساسیت آنها 

به زمان بندی خاموشی ها چگونه است.

 اهمیت توافق دو طرفه
اورعــی با انتقاد از شــیوه عمودی سیاســتگذاری اظهــار کرد: 
»تصمیم گیری بر اســاس الگوی مصرفی که تامین کننده برق تعیین 
کرده، راهکار درست نیست. این رویکرد نه تنها به صنایع آسیب می زند، 
بلکه اعتماد عمومی را نیز تضعیف می کند.« به اعتقاد این کارشناس، 
یک نظام قیمت گذاری مناسب می تواند مدیریت تقاضا را در بخش های 
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ایران، ســرزمینی که بر روی کمربنــد معدنی کوه زایی 
آلپ-هیمالیا قرار دارد، از موهبت زمین شناسی کم نظیری 
برخوردار اســت. وجود ۶۸ نوع ماده معدنی شناسایی شده، 
ذخایر قطعی بالغ بر ۶۰ میلیارد تن و ذخایر احتمالی حدود 
۸۰ میلیارد تن، جایگاه ایران را در میان ۱۵ کشور برتر دنیا از 
لحاظ ذخایر معدنی تثبیت کرده است. از سنگ آهن و مس، 
طلا، سرب و روی گرفته تا عناصر نادر خاکی، پتانسیل های 
عظیم نهفته ای هســتند که همگی می توانند موتور محرکه 
رشــد اقتصادی، ایجاد اشتغال و توسعه زنجیره های ارزش 

صنعتی باشند.
صنایــع معدنی مس و آهن، به دلیل پیوند عمیقی که با 
صنایع پایین دستی دارند و استراتژیک بودن  آن ها، می توانند 
نقشی کلیدی در این چشم انداز ایفا  کنند. اما سوال اساسی 
اینجاســت که چرا با وجود این گنجینه خدادادی، ســهم 
بخــش معدن در تولید ناخالص داخلی و صادرات غیرنفتی 
ایران متناسب با ظرفیت  بالقوه این بخش نیست؟ پاسخ در 
دل چالش های ســاختاری، به ویــژه در حوزه تامین مالی و 

سرمایه گذاری نهفته است.
 پتانسیل بالا، عملکرد محدود

با وجود ظرفیت های خیره کننده، معادن ایران، این بخش 
همچنان درگیر چالش های متعددی است که مانع از تحقق 
کامل پتانسیل آن شده است. وابستگی به درآمدهای نفتی 
و سنت های نادرست اقتصادی مبتنی بر درآمد نفت، توجه 
لازم و سرمایه گذاری را از بخش معدن دور کرده است. بخش 
قابل توجهی از معــادن و واحدهای فرآوری، از فناوری های 
روز دنیا عقب تر هســتند که بهره وری و کیفیت محصولات 
را تحت تاثیر قرار می دهد. همچنین پیچیدگی های اداری و 
فرآیندهای طولانی و گاه غیرشفاف اخذ مجوزهای اکتشاف، 
بهره برداری و زیست محیطی، زمان و هزینه سرمایه گذاری 
را افزایش می دهد. این موارد بزرگ ترین موانع بر ســر راه 

شکوفایی بخش معدن ایران است.
عدم دسترسی به منابع مالی بین المللی یکی از چالش های 
اساســی اســت؛ تحریم ها دسترســی به خطوط اعتباری 
بین المللی، تسهیلات مالی ارزان قیمت و فاینانس پروژه های 
بزرگ معدنی را با مشــکل مواجه کرده اســت. همچنین، 
استفاده نکردن از سیستم های پرداخت جهانی مثل سوئیفت 
نقل و انتقالات مالی را پرهزینه و پرریسک کرده و در نهایت، 
مشارکت ســرمایه گذاران بزرگ بین المللی با دانش فنی و 
مالی بالا را غیرممکن یا بسیار دشوار ساخته است. از سوی 
دیگر، ریســک سیاسی ناشی از تحریم ها و همچنین برخی 
نگرانی ها مانند عدم شــفافیت قوانین و خطر تغییر ناگهانی 
سیاســت ها، موجب محدودیت ورود سرمایه گذار مستقیم 
خارجی به بخش معدن شــده است. این در حالی است که 
سرمایه گذاران خارجی، شرکای حیاتی برای انتقال فناوری 

و مدیریت مدرن هستند.
بازار ســرمایه ایران یعنی بورس و فرابورس، هنوز امکان 
تامین مالی پروژه های عظیم معدنی با دوره بازگشت سرمایه 
طولانی مدت را در اختیار ندارد. سیســتم بانکی با نرخ های 
سود بالا که ناشی از تورم مزمن و سیاست های پولی است، 
وام دهی به بخش پرریســکی مانند معدن را گران می کند. 
بدیهی اســت همه این عوامل، بازدهی پروژه های معدنی را 

زیر سوال برده و انگیزه سرمایه گذاری را کاهش می دهد.
عــلاوه بر ایــن، جریان مالی در اقتصــاد ایران به دلیل 
سیاست های دستوری، اغلب به سمت فعالیت های سفته بازانه 
سوق داده می شود. بانک ها هم به دلیل ریسک پذیری پایین 
و الزامات سخت گیرانه وثیقه گیری، تمایل کمتری به تامین 
مالی در این بخش دارند. متاســفانه در ایران اســتفاده از 
ابزارهای نوین تامین مالی برای پروژه های معدنی که مبتنی 
بر جریان نقدینگی آینده پروژه معدن است، فروش اقساطی 
محصولات معدنی و صندوق های ســرمایه گذاری تخصصی 

معدنی توسعه نیافته اند.
 تهدیدهای مدیریتی

برنامه های توســعه  و چشــم اندازهای بلندمدت اغلب با 
واقعیت های کشــور و بازار جهانــی همخوانی ندارند. البته 
باید توجه داشــت که بی ثباتی و تغییــر ناگهانی مقررات، 
امنیت ســرمایه گذاری را کاهش می دهد و مهم ترین عامل 
دلسردی سرمایه گذاران داخلی و خارجی است. سرمایه گذار 
برای برنامه ریزی بلندمدت به ثبات در محیط کســب وکار 
نیاز دارد. ریســک غیرقابل پیش بینی تغییر قوانین، انگیزه 
ســرمایه گذاری مولد و نوآوری را به شدت کاهش می دهد. 
در نتیجه شرکت ها مجبورند به طور مدام خود را با مقررات 
جدید وفق دهند. این مســاله مستلزم صرف زمان و هزینه 
اضافی است. همه اینها در حالی است که فرآیندهای طولانی 
و غیرشفاف اخذ مجوزهای مختلف بخش معدن، زمان بر و 
پرهزینه است و زمینه فساد را فراهم می کند. شبکه ریلی، به 
حمل مقرون به صرفه بارهای حجیم و سنگین معدنی به ویژه 
سنگ آهن، کنسانتره و گندله کمک می کند؛ اما این شبکه در 
ایران چندان توسعه یافته نیست و لجستیک معادن وابستگی 
شدیدی به جاده ها دارد. این در حالی است که رودخانه های 
داخلی نیز به دلایل جغرافیایی و فنی، قابلیت کشتیرانی باری 
موثر را ندارند. این مشکلات، باعث می شود که بخش معدن 
به حمل ونقل جاده ای که به شدت گران تر از حمل ریلی یا آبی 
است، وابسته باشد. همه این عوامل در کنار هم، هزینه های 
نگهــداری از کامودیتی ها را افزایش داده و منجر به افزایش 
ترافیک جاده ای و تاخیر در تحویل بار می شــوند. البته این 
همه ماجرا نیســت و آلودگی محیط زیست، افزایش مصرف 
سوخت و انتشار آلاینده ها نیز از دیگر مصیبت های وابستگی 

به شبکه لجستیکی جاده ای است.

فریال مستوفی
 عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی 

گنجینه  خفته در انتظار شکوفایی

8000 تومان
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کارشناسان فنی 
حوزه برق معتقدند 

خاموشی های 
گسترده، توان 

تولید را به شدت 
تضعیف کرده و 
به دلیل فقدان 

زیرساخت های 
هوشمند، امکان 

اجرای خاموشی های 
انتخابی و نظام 

اولویت بندی شده 
جامع در شرایط 

فعلی بسیار دشوار 
است.

صنعتی و خانگی بهبود بخشــد و فشار روی مصرف کنندگان را کاهش دهد. او در همین راستا افزود: » در 
صورت تدوین فهرست اولویت بندی صنایع بر پایه اهمیت استراتژیک و اقتصادی، این امکان فراهم می شود که 
با بهره گیری از سیاست های تشویقی و نظام قیمت گذاری اصولی، مصرف برق در بخش های خانگی و صنعتی 

به شکل بهینه تری مدیریت شود.«
این استاد دانشگاه در پایان هشدار داد که بدون اصلاح سیاست های انرژی، روند توسعه صنعتی با چالش های 
جدی روبه رو خواهد شد. اجرای یک نظام اولویت بندی علمی و مبتنی بر توافق دوجانبه، نه تنها می تواند اثرات 
منفی خاموشی ها را کاهش دهد، بلکه نقش موثری در ارتقای بهره وری و حفظ امنیت اقتصادی کشور ایفا 

خواهد کرد.

 موانع فنی در مسیر خاموشی هوشمند
موانع فنی طرح اولویت بندی صنایع، چالش دیگری است که باید مورد توجه قرار گیرد.»دنیای اقتصاد« در 
گفت وگو با رسول قسمت، سرپرست پیشین شرکت برق منطقه ای تهران، به بررسی ابعاد فنی و امکان سنجی 
طراحی و اجرای یک سیستم هوشمند مشترک در سطح صنعت و بخش خانگی پرداخته است. او با تشریح 
وضعیت فعلی زیرساخت های شبکه برق کشور، تصریح کرد که در حال حاضر امکان راه اندازی یک سیستم 
هوشمند فراگیر برای اعمال خاموشی های هدفمند و اولویت بندی شده در بخش خانگی و شهری وجود ندارد. 
با این حال، او تاکید کرد که در بخش صنعتی، در صورت همراهی سیاســتگذاران و فعالان صنعت، اجرای 

سیستمی برای بهینه سازی خاموشی ها این بخش، قابل تحقق است.
قسمت با اشاره به ساختار فنی شبکه بیان کرد: »در چارچوب سیستم فعلی، تنها امکان شناسایی و تفکیک 
مدارهای دارای اولویت، نظیر بیمارستان ها که مستقیما با حفظ جان انسان ها در ارتباط اند و برخی مراکز مهم 
و حساس سیاسی و اقتصادی، وجود دارد. در این شرایط در هنگام خاموشی ها و قطع برق مشترکین، مدار 
تغذیه این نوع مراکز قطع نمی شوند و به همین دلیل است که برخی مناطق تهران و یا سایر شهرهای کشور 
هیچ گاه خاموشی را تجربه نمی کنند. بنابراین و در حال حاضر در سطح شهری امکان تفکیک خاموشی ها بر 
اساس اولویت های انتخابی به صورت هوشمند وجود ندارد. حتی در شبکه توزیع نیز اجرای این طرح با توجه 

به محدودیت های موجود پیچیدگی های بسیاری دارد. «
بر اساس اظهارات قسمت، با توجه به سهم خاموشی های مشترکین شهری به میزان ۲ ساعت در روز، نیاز 
به چندین هزار مورد عملیات کلیدزنی به صورت دستی و یا از راه دور است که بسیار زمان بر بوده و به همین 
جهت و برای کاهش زمان و تعداد عملیات کلیدزنی، نسبت به قطع و خروج ترانسفورماتورها اقدام می گردد که 
در این حالت امکان انتخاب عدم قطع برخی مشترکین محدودتر می شود. وی همچنین تاکید کرد: با این حال، 
در مناطق صنعتی انجام این کار ساده تر است زیرا نوع بار مشترکین روی هر »فیدر« )مدار تغذیه( مشخص 
است و تعداد مشترکین تغذیه شونده از هر فیدر نیز محدود و کاملا مشخص است و به راحتی می توان نسبت 

به انتخاب قطع و یا عدم قطع هر یک اقدام نمود.

 حمایت از صنایع مولد
این کارشناس حوزه برق درباره آسیب خاموشی ها به بخش تولید گفت: »در حال حاضر قطعی دو روزه یا 
حتی سه روزه در برخی شهرک های صنعتی رمق تولید را گرفته است. سایر مناطق صنعتی که به طور پراکنده 
در مناطق مختلف شهری هستند نیز وضعیتی مشابه دارند. برای اجرای سیستم قطعی برق بر اساس اولویت، 
باید تجهیزات و کنتورهای هوشمند در پست های برق، بنگاه ها و کارخانه های صنعتی نصب شود؛ تجهیزاتی 
که امکان پایش و کنترل از راه دور را برای مسوولان صنعت برق فراهم کند. اما این کار بسیار زمان بر و پرهزینه 
است و متاسفانه با وجود هشدارهایی که بیش از ده سال پیش داده شده، وزارتخانه و نهادهای ذی ربط اقدام 

موثری در این زمینه انجام نداده اند.«
قسمت تاکید کرد: »با توجه به محدودیت های موجود امکان اجرای کامل این مدل در کوتاه مدت در داخل 
کشور وجود ندارد.«  او درباره تصمیم گیری برای تامین برق صنایع مولد توضیح داد: »این دغدغه وجود دارد 
که تولید کالاهای اساسی در کشور بدلیل قطع برق دچار مشکل شود، اما انتخاب صنایع مشمول این حمایت 
نیز اهمیت زیادی دارد. یک تناقض مهم این اســت که صنایعی که برخی کالاهای مهم و اساســی را تولید 
می کنند، غالبا مصرف انرژی بیشتری نیز دارند. به طور مثال صنعت سیمان یا فولاد که قطع برق این صنایع 

روی قیمت بسیاری از بخش های دیگر تاثیرگذارند، مصرف برق بسیار بالایی دارند.«
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معمار بحران آب تهران
   مریم لطفی    -   ضلع سوم »بی   آبی پایتخت« بعداز »خشکسالی و ضعف حکمرانی آب« را »ساخت   وسازهای توافقی )خارج از خطوط   قرمز طرح 

جامع تهران(« تشکیل می دهد؛ سه وزارتخانه مسکن، کشور و نیرو در طول ۱۸ سال گذشته »مسوول تضمین اجرای طرح جامع تهران توسط مدیریت 
شهری پایتخت« بودند.

اقتصاد کلان 

در حال حاضر، 
یکی از چالش های 
اساسی حوزه رفاه 

اجتماعی در ایران، 
کاهش قابل توجه 

مصرف کالری 
و اقلام با ارزش 

غذایی بالا در میان 
خانوارهاست.

تهران به سیستم    
اعلان عمومی مجهز 
می شود

میادین اصلی شهر تهران مجهز به سیستم اعلان عمومی می   شوند؛ عضو شورای شهر تهران با اعلام این خبر گفت: این بلندگوها می توانند در زمان بروز بحران کارکرد اعلام هشدار نیز 
داشته باشند، با این وجود تصمیم گیری در خصوص اعلام آژیر خطر از این طریق برعهده مدیریت شهری نیست.

رئیس کمیته ایمنی شورای اسلامی شهر تهران گفت: تعدادی از بلندگوهای اعلان عمومی در میادین اصلی شهر نصب شده و در حال توسعه است. به گزارش »ایسنا«، مهدی بابایی با 
بیان اینکه نصب بلندگوها برای اعلان عمومی در سطح شهر توسط شهرداری تهران اقدام مثبتی است، اظهار کرد: این بلندگوها در شرایط عمومی در زمان اذان به پخش اذان می   پردازد 

و در شرایط بحران هم باید برای نحوه استفاده از آنها تصمیم گیری شود.
عضو شورای اسلامی شهر تهران با بیان اینکه باید در شرایط جنگی از روش های مختلف برای اعلان عمومی استفاده کنیم، اظهار کرد: در جنگ تحمیلی ۱۲روزه وزارت ارتباطات ناچار 
شد اینترنت را در برخی مقاطع محدود کند و شاید در شرایط جنگی ناچار شوند که تلفن   های همراه را موقتا مسدود کنند و در این شرایط اطلاع   رسانی با تلفن همراه روش درستی نیست، 

بنابراین باید روش های مختلفی را برای اطلاع   رسانی به مردم در شرایط اضطراری داشته باشیم که یکی از این موارد،نصب سیستم   های اعلان عمومی است.

ســریال کم   آبی در ایران از ۲ هفته پیش ســکانس جدید خود را با اکران »بحران 
تشــدید کمبود آب در تهران« به نمایش گذاشــت و دولت را مجبور به »جیره   بندی 
انتقال آب   شــرب به مشــترکان خانگی در قالب قطعی   های چند ســاعته جریان آب 
خانه   ها« در گام اول و »تعطیلی چهارشــنبه استان تهران« در گام دوم کرد؛ در کنار 
این ماجرا گروه   های کارشناســی حوزه آب، در تحلیل ریشــه   های »تســلیم خاموش 
پایتخت برابر بی   آبی«، دو مســاله »خشکسالی« و »ضعف حکمرانی آب« را به عنوان 

عاملان بحران معرفی کردند.
اما زیرپوســت این »گذار پایتخت به بی   آبی«، »فراتر از ۲ متهم نام   آشــنا« است. 
»دنیای اقتصاد« با بررســی یکســری اسناد ســال های دهه۵۰، دهه۸۰ و دهه ۹۰ و 
همچنین گفت   وگو با مقامات پیشــین یک شــورای عالی در کشــور که طی ۵ دهه 
گذشــته در مقام »بالاترین مرجــع تصمیم گیری در دولت« همواره برای »آب و برق 
و مسکن و زندگی شــهری در شهرهای ایران« برنامه   ریزی کرده است، یعنی شورای 
عالی شهرســازی و معماری کشــور، به شناسایی و تشریح هویت معمار گمنام بحران 
آب تهران پرداخته اســت. »عاملان بارگذاری غیرمجاز جمعیت و ساختمان در تهران 
و مجموعه    شهری تهران« با سبقت غیرقانونی از خطوط    قرمز طرح جامع اول و سوم 
تهــران، آن هم با بی   توجهی به نســخه اضطراری مربوط به تامین آب در آن طرح      ها، 

یک پای اصلی بحران آبی امروز تهران هستند.

سرریز جمعیت از ظرف »آب تهران«
از ســال ۱۳۴۸ تاکنون، »آب شرب« ســقف جمعیت تهران را تعیین کرده است؛ 
اما این ســقف هیچ    وقت توســط عاملان بارگذاری جمعیــت )مجریان صدور مجوز 
ساخت   وســاز( رعایت نشد. شــهرها طبق قانون تاسیس شــورای عالی شهرسازی و 
معماری کشور مصوب ابتدای دهه۵۰، با »تصویب طرح جامع شهر«،     ایجاد می   شوند 

یا توسعه فیزیکی و جمعیتی پیدا می کنند.
اولین طرح جامع شــهر تهران با افق ۲۰ســاله مربوط به سال ۴۸ است که در آن 
زمان، اعضای دولت ابتدا »ظرفیت منابع آبی شــهر تهران یا همان پایتخت« را برای 
۲۰ ســال بعد، شناسایی کردند و بر اساس آن، »ســقف بارگذاری جمعیتی یا همان 
حجم مجاز ساخت   وســاز مســکونی در تهران« را به میزان پذیرش ۵.۵ میلیون نفر 
شــهروند ساکن تا ســال ۶۸ تعیین کردند. با این حال، تنها ۴ سال بعداز ترسیم آن 
خط   قرمز، رئیس وقت ســازمان برنامه و بودجه کشــور در نامه   ای به وزیر نیرو –سال 
۵۲- درباره »عبور جمعیت تهران از ســقف ۵.۵ میلیونی به حداقل ۸ میلیون نفر در 
افق طرح جامع شــهر« هشدار می دهد و در عین حال از وزارتخانه مسوول تامین آب 
می   خواهد »موضوع تنظیم آب تهران را در جلسه هیات دولت« پیگیری کند و جلو ببرد. 
سال ۵۶ نیز ترکیب ۳ نفره شورای نظارت بر گسترش شهر تهران -مرکب از وزیر 
مسکن،     وزیر کشور و وزیر نیرو- در نامه   ای خطاب به مقامات عالی دولت وقت، »یک 
لیست ۱۶بندی از چالش   های زندگی در تهران و مشکلات پایتخت« را فهرست می کنند 
که یکی از آنها »کمبود آب شــرب در نتیجه ساخت   وسازهای خارج از اصول و قاعده 
طرح جامع شهر تهران« است. در گزارشی که آن شورا تهیه می کند، به »تغییر کاربری 
نواحی شمال تهران« که با عبارت »مناطق ییلاقی البرز« نوشته شده،     اشاره می شود. 
در متن نامه شــورا آمده است: تغییرکاربری مناطق ییلاقی البرز باعث افت شدید 
بارش   ها در ارتفاعات تهران شــده اســت. ضمن آنکه گســترش تهران در حد فاصل 
جاده   هــای منتهی به پایتخت از جمله طول جــاده قزوین در غرب کرج که به محور 
رشد خطی و متراکم ساختمان   ها تبدیل شده، فعالیت   های کشاورزی را کاهش داده و 
باعث از بین   رفتن دشت   های ورامین و اراضی سبز استان تهران شده است.« در همان 
گزارش هشــدارآمیز سال ۵۶ شورای نظارت بر گســترش شهر تهران، برای اولین   بار 
در پایتخت، »ســرعت غیرمجاز صدور پروانه ســاختمانی در پایتخت« افشا می شود؛ 

موضوعی که اعضای آن شــورا اسم آن را »ناتوانی طرح جامع تهران و عاملان آن در 
تنظیم جمعیت متناســب با منابع آبی و ســایر ظرفیت   های زیست   محیطی پایتخت« 
می   گذارند. در ســال ۴۸ که طرح جامع تهران تصویب شد، نیمی از زمین   های داخل 
شــهر تهران،     »بکر و آماده ساخت   وســاز بود.« در آن زمان مصوب شــد این اراضی 
باید طی ۲۵ ســال،     بارگذاری ساختمانی شود. اما سال ۵۶ آن شورا تحقیق می کند 
و مطلع می شــود، فقط ۲۰درصد از »مســاحت زمین   های خام« باقی مانده و مابقی، 

بارگذاری شده است.
از روند »گسترش غیرمجاز شهر تهران« در فاصله دهه ۵۰ تا افق طرح جامع اول 
تهران یعنی ســال ۶۸ حاکی اســت، در حالی که قرار بود پایتخت در سال ۶۸ فقط 
۵.۵ میلیون نفر جمعیت ســاکن داشــته باشد اما در آن سال،     جمعیت ساکنان به ۶ 
میلیون و ۴۰۰ هزار نفر می   رســد. عدم تعادلی که در دهه ۸۰ و دهه ۹۰ نیز با شــیب 
تندتر ادامه می   یابد. نکته کلیدی در این توســعه انحرافی تهران دهه ۵۰، »پیش بینی 
آبی در طرح جامع برای شــرایط اضطراری پایتخت« است. در طرح جامع اول تهران 
مطابق روایت شورای نظارت بر گسترش شهر تهران، موضوع »تامین آب برای جمعیت 
بیشــتر در پایتخت«،     اقدامی غیرممکن توصیف نمی شــود بلکــه تحقق »منابع آبی 
بیشــتر برای تهران« به افزایش سرمایه گذاری برای افزایش ظرفیت سدها و همچنین 
تجدیدنظر در سیاست قیمت   گذاری آب   شرب و برقراری سیستم   های بازیابی آب برای 
مصرف کنندگان عمده، منوط می شــود. اما امروز وضع موجود »آب تهران« این پیام 
را مخابره می کند که »نه تنها جمعیت تهران با انواع تغییرکاربری و صدور مجوزهای 
ساختمانی غیرمجاز از ظرف آبی شهر سرریز شد که سیاستگذار آب نیز اقدامی برای 
افزایش ظرفیت این ظرف نکرد.« داســتان »عبور دولت   ها و شهرداران از خطوط   قرمز 

آبی و جمعیتی طرح جامع اول تهران«، در طرح جامع ســوم نیز تکرار شد.
 طرح جامع سوم تهران سال ۸۶ تصویب شد و در آن به صراحت قید شد: توسعه 
فیزیکی تهران تا ســال ۱۴۰۵ باید به گونه   ای باشــد که برای تضمین »رفاه عمومی، 
ارائه زیرساخت مناسب و ایجاد شهر امن برای زندگی«، این شهر در آن زمان حداکثر 
۸.۷ میلیون نفر جمعیت ســاکن داشــته باشد و در عین حال جمعیت روز آن از ۹.۱ 
میلیون نفر تجاوز نکند. امروز بر اساس آخرین آمار رسمی از جمعیت ساکن پایتخت، 
۹میلیون و ۶۷ هزار نفر در تهران زندگی می کنند. به این ترتیب، جمعیت امروز تهران 
حدود ۴۰۰ هزار نفر از آنچه باید در ســال ۱۴۰۵ باشــد،     عبور کرده اســت.  طی دو 
دهه گذشــته شــبیه همان اتفاقاتی که در حوزه بارگذاری ساختمانی و جمعیتی در 
تهران دهه   های ۵۰ تا ۸۰ رخ داد، تکرار شد. در طرح جامع سوم تهران،     موضوع »آب 
شــرب« یکی از راهبردهای ۱۷گانه طرح تعیین شــده است که برای تحقق آن باید 
»ســفره   های آب زیرزمینی تقویت شود، مدیریت تقاضا برای استفاده بهینه آب انجام 
شــود، از تلفات آب شــبکه تا سال ۹۵ جلوگیری شود و استفاده از آب بازیافتی رواج 
پیدا کند.« در این ســال ها اما این تکالیف آبی محقق نشد ضمن آنکه، ساخت   وسازها 

از چارچوب طرح جامع و طرح تفصیلی شــهر تهران فراتر رفت.

موتور »گسترش تهران« چیست؟
بررســی   های »دنیای اقتصاد« درباره منشــا »انحراف تهران از سقف جمعیتی« که 
نتیجه   اش امروز به »تشــدید بحران آب« منجر شــده، حاکی اســت: ۴ اتفاق در این 
انحراف تاثیرگذار بوده اســت. این رخدادها شــامل »تمرکزگرایی امکانات، خدمات و 
شــغل   ها در پایتخت«، »غفلت دولت   ها از سیاســتگذاری برای مجموعه شهری تهران 
یعنــی اســتان   های تهران و البرز به جــای تمرکز تصمیمات صرفا بر شــهر تهران«، 
»وابســتگی درآمدی بودجه شــهرداری پایتخت به درآمد حاصل از ساخت   وساز و در 
نتیجه صدور مجوزهای فراتر از خطوط   قرمز طرح جامع و تفصیلی برای ساختمان   سازی 
و تغییرکاربــری« و همچنین »غفلت متولیان تامین آب از تکالیف مرتبط با شــرایط 

    چالش  های مدیریتی در حوزه تجارت 
ارزآوری از صادرات غیرنفتی از اواخر دهه هفتاد 
شمســی و مقارن با برنامه ســوم توسعه و با هدف 
عملیاتی شدن سیاست جهش صادراتی آغاز شد. در 
ادامه تجارت خارجی با تغییر خط مشی ها، سیاست ها، 
برنامه هــا و سیاســت های تجاری اعمال شــده در 
دولت های مختلف و همچنین تحولات منطقه ای و 
بین المللی به ویژه تحریم های متعدد خارجی، با افت 

و خیزهای فراوان مواجه بوده است.
ظرفیت ها و توانمندی تولیدی کالا و خدمات و 
همچنین منابع سرشار کشور قابلیت جهش های بزرگ 
در صادرات را داشته و دارد؛ بااین وجود جدای از موارد 
استثنا و با وجود تلاش های دولتی، غلبه درون گرایی بر 
کلیات سیاست های اقتصادی و دور شدن از تحولات 
و زنجیره های تجارت بین المللی، امکان رشد و توسعه 
صادرات غیرنفتی و تحقق جهش واقعی را از بازیگران 
این حوزه ســلب کرده است. مهم ترین دلایل افول 
سیاســت ها از جهش صادرات در برنامه های سوم و 
چهارم به مدیریت صــادرات در دهه اخیر به چند 

بخش قابل تفکیک است.
در درجه نخست آنکه به چشم انداز و یکپارچگی 
بلندمدت در سیاســت های کلان توسعه اقتصادی 
و ضمانت اســتمرار اجرای آنها به دلیل رویکردها و 
سلیقه های سیاسی و جناحی دولت ها در مدیریت 
و اداره کشــور، کمتر توجه شده است. به عبارتی هر 
دولتی علاقه مند بوده اقتصاد کلان کشور و سیاست 
تجاری را آنچنان که خودش می پسندد اداره کند. در 
چنین فضایی علم اقتصاد، واقعیات، رخدادها و نیازهای 
داخلی و الزامات ضروری برای توسعه تعاملات، روابط 
و اشتراکات منطقه ای و بین المللی و به تعبیری آینده 

ایران در اولویت نبوده است.
دوما اراده لازم در دولت ها در مواجهه و تعامل با 
بخش غیردولتی و واگذاری و انتقال منطقی تصدی ها 
و اختیارات غیر حاکمیتی به بخش خصوصی در حوزه 
اقتصاد و نیز دوری جستن دولتی ها و شبه دولتی ها 
از بنــگاه داری و مداخله در امور اقتصادی و تجاری 
کشور نبوده و یا بسیار کمرنگ شده است. این نگاه تا 
جایی پیش رفته که بعضا با توجیه و تفسیر شرایط 
تحریم و تنش های پیش آمده، دامنه مداخلات دولت 
گسترده تر شده و در برخی مواقع سد راه توسعه شده 
است. سوما زیرساخت ها و فرآیندهای سیاستگذاری 
و برنامه ریزی در حوزه اقتصادی، سیاست تجاری و 
نیز تربیت و به کارگیری منابع انســانی متخصص و 
مجرب در دو دهه اخیر چالش برانگیز شده است. این 
فرآیندها از منظر علمی، تجربی و تسلط بر فرآیندهای 
سیاســتگذاری و برنامه ریزی تضعیف شده است، تا 
جایی که برخی تغییرات اساسی در زیرساخت های 
اداری و سیاستگذاری با هزینه های هنگفت هم قابل 

ترمیم و بازسازی نیست.
چهــارم اینکه از دو دهه قبــل تا به امروز حجم 
عظیمی از قوانین، مقررات و ضوابط در حوزه اقتصاد 
و در حوزه تجارت خارجی به ویژه صادرات غیرنفتی 
ایجاد شــده که بســیاری از آنها غیرضروری، فاقد 
اثربخشی و بعضا مانع امر توسعه اقتصادی، تجارت 
خارجی و صادرات هستند و اساسا مخلوق سه عامل 

و دلیل قبلی هستند.
در هیچ کشــوری با داشتن اهداف و چشم انداز 
بلندمدت توســعه، صادرات با توجیه و تفسیر الزام 
به مدیریت بازار ارز، سرکوب نمی شود بلکه ارزآوری 
از صادرات باید خط مشــی اصلی و راهبرد توســعه 

اقتصادی کشور باشد.

 اهتمام دولت برای تسهیل تجارت 
وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه دولت 
چهاردهم به تجارت بین المللی توجه ویژه   ای دارد، 
گفت: اگرچه اقداماتی در دولت های قبلی در این 
حوزه انجام شده، اما پیمان   های بین المللی اجرایی 

نشده بود که در دولت چهاردهم عملیاتی شد.
به گزارش روابط عمومی اتاق ارومیه، سیدمحمد 
اتابک در نشســت با فعالان اقتصادی آذربایجان 
غربی، با بیان اینکه باید مزیت   های استان در نظر 
گرفته شده و تجارت تسهیل شود، افزود: مشکلات 
گمرکی و صدور کارت بازرگانی باید مرتفع شود تا 
آذربایجــان غربی از مزیت مرز بیش از این منتفع 
شود. وی همچنین با اشاره به سهم کم آذربایجان 
غربی در اشتغال صنعتی، خاطرنشان کرد: ۲ هزار و 
۴۰۰ طرح ناتمام صنعتی در آذربایجان غربی وجود 
دارد که این طرح های راکد، ارزش   افزوده استان را 
پایین می   آورد. وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان 
اینکه آذربایجان غربی استانی با مزیت   ها و موقعیت 
ژئوپلیتیکی بســیار منحصربه   فردی است، افزود: 
هم   مرزی با سه کشور از مزیت   های مهم آذربایجان 
غربی است و سهم تجاری استان باید بیشتر از رقم 
فعلی می   بود و ازاین   رو تسهیلگری در حوزه تجارت 
باید در دستور کار قرار گیرد. اتابک همچنین با اشاره 
به مشکلات سامانه   های مرزی استان، اضافه کرد: با 
پیگیری   های صورت گرفته، سامانه   های مرزی فعال 
شده و در حال ارائه خدمات هستند. وی در پایان 
بر لزوم توجه به راه   های استان تاکید کرده و افزود: 
راه   های مواصلاتی آذربایجان غربی باید از شرایط 

بهتری برخوردار باشد.
ضرورت تقویت اختیارات استانی و حمایت از 

صنایع کوچک
رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی 
ارومیه نیز در این نشست، با برشمردن مهم ترین 
دغدغه   های تولید، صادرات و حمل   ونقل اســتان، 
خواستار واگذاری اختیارات بیشتر به استان، تسهیل 
فرآیندهای صنعتی و رفع موانع جدی پیش    روی 
فعالان اقتصادی شد.قاســم کریمی با اشــاره به 
مشکلات جدی واحدهای تولیدی استان در فرآیند 
اخذ مجوز بازسازی و نوسازی ماشین   آلات، تاکید 
کرد این چالش   ها به   طور مستقیم بهره   وری و توان 

رقابتی صنعت استان را تهدید می   کند.

رئیس سازمان هواپیمایی کشوری از تدوین برنامه ۱۰ ساله »جهش صنعت هوایی« 
با مشــارکت روسیه و چین خبر داد و تأکید کرد: »مذاکرات برای خرید هواپیماهای نو 
آغاز شده و نوســازی ناوگان با جایگزینی هواپیماهای فرسوده، اولویت اصلی است. در 
کوتاه مــدت نیز پروازهای اربعین با نرخ مصوب ۱۳ تا ۱۵ میلیون تومان و اســتفاده از 

هواپیماهای پهن پیکر و MM انجام می شود.«
در سال های اخیر، کمبود ناوگان، مهم ترین علت ناهماهنگی عرضه و تقاضا و افزایش 
نرخ بلیت در بخش هوایی عنوان شــده است. طبق آماری که سازمان هواپیمایی اعلام 
کرده کمتر از ۲۰۰ هواپیما در کشور به طور معمول سر پا است و بقیه ناوگان موجود، 
عموماً به خاطر مشــکل تأمین قطعه غیرفعال است. حســین پورفرزانه، رئیس سازمان 
هواپیمایی با اشــاره به ناوگان فعال هوایی گفت: »در حال حاضر ۱۸۰ هواپیمای فعال 

داریم و برای پاسخ به تقاضا در نهایت نیاز ما ۲۰۰ هواپیما است.«

نیاز واقعی
پیش از این، بارها از سوی سازمان هواپیمایی کشوری، تعداد ناوگان مورد نیاز برای 
برابری عرضه و تقاضا ۵۰۰ تا ۵۵۰ فروند اعلام شــده بود. اما رئیس سازمان هواپیمایی 
کشوری این آمار را دقیق و درست ندانست و گفت: »ما ارزیابی های مداومی انجام داده ایم 
و طبق این ارزیابی ها نیاز ما در مواقع عادی ۲۰۰ هواپیما اســت و در مواقع اوج تقاضا 
مانند نوروز یا حج و اربعین، برای پاســخ به تقاضای بالا در زمانی محدود، ۲۰ هواپیما 

باید به ناوگان اضافه شود.«

وی افزود: »ما نیاز و تقاضای پرواز مبتنی بر تمام اســتان ها از سال ۱۴۰۱ تا کنون 
را رصد کرده ایم. طبق این رصد، الان می دانیم چند ســاعت پرواز و چه تعداد هواپیما 
بــرای این پروازها نیــاز داریم. در حالت نرمال به ۲۰۰هواپیما و در زمان افزایش تقاضا 
بــه ۲۰ هواپیمای زاپاس نیاز داریم. موضوعی که در این ســال ها از آن غافل بوده ایم؛ 
تعداد هواپیما مهم نیســت، مهم این اســت که هواپیماهای در اختیار فعال باشد یعنی 
هر هواپیما طبق اســتاندارد باید روزی ۶ پرواز انجام دهد. اگر هواپیما نتواند این تعداد 

پرواز روزانه را انجام دهد به مشکل کمبود ناوگان برخورد می کنیم.«
پورفرزانه در پاسخ به این سؤال که اگر ما کمبودی در تعداد هواپیماهای فعال نداریم 
چرا تهیه بلیت بخصوص در مســیرهای پرتقاضای داخلی، هموار نیســت و مردم برای 
خرید بلیت با محدودیت مواجه می شوند؟ گفت: »محدودیت عرضه بلیت را قبول ندارم 

و بلیت پروازها برای همه در دسترس است.«

با توجه به اینکه در روزهای پیش رو، با فرا رســیدن ایام اربعین، یکی از پیک های 
تقاضای ســفر هوایی را در کشور خواهیم داشــت، رئیس سازمان هواپیمایی کشوری، 
تأکید کرد عرضه بلیت برای ســفر به عتبات در ایام اربعین بدون هیچ مشــکلی خواهد 

بود و هر متقاضی می تواند بلیت را تهیه کند و کمبودی در عرضه نخواهیم داشت.

جوان سازی ناوگان
نوسازی ناوگان هوایی برای افزایش بهره وری و به روز شدن خدمات هوایی، همواره 
از برنامه های توسعه صنعت بوده است. اما به خاطر مسائل اقتصادی و موضوع تحریم این 
صنعت، نوسازی ناوگان با هواپیماهای سن بالا انجام شده است. رئیس سازمان هواپیمایی 
کشوری اکنون از نوسازی ناوگان با هواپیماهای سن پایین و نو خبر می دهد. هر چند به 
گفته پورفرزانه، »در اســتانداردهای جهانی، سن هواپیما موضوعی با درجه اهمیت بالا 
نیست و در ایمنی و امنیت پروازها عوامل متعددی دخیل هستند، اما در برنامه ارتقای 

صنعت هوایی واردات هواپیماهای نو نیز میسر خواهد شد.«
وی در توضیح برنامه سازمان هواپیمایی برای نوسازی و جوانسازی ناوگان گفت: »ما 
طرح بزرگی برای جهش صنعت هوایی داریم، این طرح با دو کشــور چین و روسیه به 

پیش می رود، هم با چین و هم با روسیه مذاکرات متعددی انجام شده است.«
وی افزود: »به لحاظ فنی نه به لحاظ ملاحظات دیگر، باید کاری کنیم که نوســازی 
ناوگان به صرفه باشــد. در حال حاضر مانع اصلی خرید هواپیماهای نو برای ایرلاین ها، 

موضوع بازگشت سرمایه و به صرفه بودن آن است.

برنامه ۱۰ ساله جهش صنعت هوایی

رشد ناگهانی جمعیت« هستند. 
درباره شــارژ جمعیتی تهران در اثر »تمرکز امکانات در پایتخت«، یک آمار 
رســمی نشــان می دهد، حدود ۴۰ درصد از رشــد جمعیت دهه ۷۰ مربوط به 
مهاجرانــی بوده کــه در قالب »جویای کار« به ســمت پایتخت می   آیند اما در 
حومه تهران به شــکل غیررسمی ساکن می   شوند و سپس ساکنان حومه رسمی 
می   شوند؛ این گروه   ها همان »جمعیت روز پایتخت« هستند که امروز تعدادشان 
در پایتخت دســت   کم ۳ تا ۴ میلیون نفر در روز اســت. از طرفی، نویســندگان 
طرح جامع اول تهران و همچنین اعضای شــورای عالی شهرســازی و معماری 
کشور در سال های دهه ۷۰، آنچنان توجهی به »تاثیرگذاری اقتصاد پایتخت بر 
زندگی ساکنان اطراف تهران و همچنین تاثیرپذیری پایتخت از جمعیت ساکن 
در اطراف« نداشــتند و به همین خاطر، سیاست   های شهری با »نگاه محدود به 
فقط شــهر تهران« تنظیم شــد که نتیجه   اش به نوعی »رشد جمعیت وابسته به 
پایتخت از سقف   های مصوب ۵.۵ میلیونی و سپس ۷.۸ میلیون نفری« شد. این 
در حالی است که برای »منابع آب تهران، تقاضای مسکن تهران و سایر خدمات 
و امکانات زندگی پایتخت«،     باید مجموعه   ای به وســعت »استان تهران و استان 
البــرز« در دایره تصمیم گیری   ها و مصوبات لحاظ شــود. این دایره هنوز هم در 
دولت »ترســیم« نشده اســت. دهه ۸۰، طرح جامع شهر جدید پرند ناگهان از 
»سقف جمعیتی حدود ۴۰۰ هزار نفری« به »پذیرش نزدیک به ۶۰۰ هزار نفر«، 
تغییر پیدا می کند تا مســکن   مهر در آن ســاخته شود. تقریبا بیش   از دو سوم از 
ســاکنان امروز پرند، برای »کار و زندگی«، وابســته به امکانات پایتخت هستند 
و در طول روز، وارد کلان شــهر تهران می   شوند. بارگذاری   های شدید ساختمانی 
در پردیس و حتی هشــتگرد نیز طی این سال ها »اثر معنادار و مستقیمی روی 

ظرفیت   های زیست   محیطی محدود پایتخت« داشته است.
امروز با مشخص شــدن وضعیت جمعیتی »معمار بحران آب تهران«، محرز 
اســت که »توسعه ناموزون جمعیت و ساختمان      های مسکونی تهران« به عنوان 
قاعده یک مثلث بحران   ســاز،     عاملی برای »تغییرات اقلیم ناشی از کم   بارشی و 
خشکسالی« شده و از طرفی، زمینه برای »عقب ماندن ظرفیت منابع آبی« را به 
وجود آورده است. خشکسالی و ضعف حکمرانی آب نیز دو ضلع دیگر این مثلث 
هســتند که غیرمستقیم از عامل اول، تاثیر گرفته   اند. تمرکززدایی از پایتخت با 
رســیدگی جدی به موضوع آمایش ســرزمین و همچنین رسیدگی اقتصادی و 
شهری به شــهرهای اطراف تهران می تواند بخشی از »فشار جمعیتی مرتبط با 

جمعیت روز و جمعیت شــب پایتخت« را کم کند.

اقتصاد بیمار »جمعیت تهران« را به اینجا رساند
رســول زرگر، معاون عمرانی وزیر کشــور در سال های ۶۸ تا ۷۶ و همچنین 
معاون آب وزیر نیرو در ســال های ۸۴ تا ۸۸، به مدت ۱۲ســال ناپیوسته، عضو 
اصلی شورای عالی شهرسازی و معماری کشور بود که در این شورا، هنگام تدوین 
طرح جامع شهرها و همچنین تدوین طرح تفصیلی شهرها از جمله برای تهران، 

نقش اصلی در »تعیین سقف جمعیتی« داشت.
شــورای عالی ترکیبــی از ۶ وزیر راه وشهرســازی، نیرو، جهادکشــاورزی و 
گردشــگری، کشــور و اقتصاد اســت که هر کدام از وزرا »ملاحظات و شرایط 
توســعه فیزیکی و جمعیتی شهرها به خصوص شهرهای بزرگ و به ویژه تهران« 
را اعلام می کنند و براســاس آن، »حریم صدور مجوز ساختمانی و توسعه شهر« 
به اســتانداری و شهرداری ابلاغ می شــود. »تامین آب«، ستون فقرات »توسعه 

شــهر« و پایه تصمیمات شورای عالی شهرسازی بوده و هست. 
رسول زرگر که طی دهه ۷۰ و دهه ۸۰، نقش اصلی در روند تصویب طرح های 
جامع شهر تهران داشته و از »محدودیت های منابع آبی« پایتخت در آن سال ها 
اطلاع داشته، روز گذشته در گفت وگو با »دنیای اقتصاد« ریشه های اقتصاد سیاسی 

بحران فعلی کم آبی در پایتخت را تشریح کرد.
او مصرف کنندگان عمده آب شرب در تهران را شامل »خانوارها یا ساکنان«، 
»مراکز خدمات سکونتی شامل کاربری های تجاری و...« و »پارک ها و فضای سبز 
شهر« معرفی کرد و گفت: ساکنان تهران به روزانه ۱۳۰لیتر آب شرب برای شرب 
و بهداشــتی نیاز دارند که این رقم با لحاظ مصرف کننده عمده دوم به ۲۵۰لیتر 
می رسد. به تبع، هر چقدر تهران توسعه فیزیکی پیدا کرده، تقاضای آبی پارک ها 
و فضای سبز نیز بیشتر شده است. بنابراین جمعیت تهران به شکل مستقیم روی 
میزان مصرف آب تاثیر دارد و همین عامل به شکل تاثیر غیرمستقیم بر تقاضای 

مصــرف دو عامل دیگر، »تقاضای کل مصرف آب« را تغییر می دهد.
زرگر ســپس به آنچه در این ســال ها باعث »رشــد جمعیت ساکن تهران« 
شده است، پرداخت: مجموعه ای مسائل اقتصادی ناشی از اقتصاد کلان بیمار کشور 
طی دوره های اخیر تاکنون باعث »جابه جایی عظیم جمعیت« از مبدأ شهرهای 
مختلف اطراف یا دور از تهران به مقصد پایتخت شد؛ فقر مراکز شغلی از جمله 
محرک های این جابه جایی بوده اســت. این اتفاق سبب شد ابتدا سکونتگا ه های 
غیررسمی در اطراف پایتخت شکل بگیرد و سپس این مراکز سکونتی به همراه 
روستاها و کلونی های قومی، به شهرهای حومه ای تهران تبدیل شوند و در نهایت 
مجموعه جمعیت وابســته به پایتخت را افزایش دهند. در این میان، یکســری 
»تصمیمات ناگهانی« برای ساخت وساز، بار جمعیتی گسترده ای به تهران وارد 
کرده اســت. مثلا در دوره ای، با وجود مخالفت گروهی از کارشناســان شــورای 
عالی شهرسازی، »یک طبقه تراکم اضافه« برای تهران تجویز شد که ۲۵ درصد 

»جمعیت پذیری تهران« را افزایش می دهد.
این تصمیمات و مجموعه ای دیگر از اتفاقات در این سال ها باعث شده حداکثر 
۲۰ تا ۳۰ درصد از »ضوابط و اصول طرح جامع و طرح تفصیلی شهر تهران« در 
مســیر صدور مجوزهای ساخت وساز رعایت شود. حتی در همین سال های اخیر 
نمونه دیگری از تصمیمات ناگهانی برای بارگذاری جمعیت در مجموعه شــهری 
تهران، مربوط به جنوب تهران و در محدوده فرودگاه امام خمینی)ره( و شــهر 
آفتاب اســت که گفته می شــود جمعیت پذیری آن منطقه را چند ۱۰هزار نفر 
افزایش می دهد. چنین تصویری از نحوه بزرگ شــدن تهران، جاذبه جمعیتی ای 
را نشــان می دهد که از برآیند »اقتصاد کلان بیمار کشــور« و »اقتصاد شهری 

بیمار تهران« به وجود آمده است.
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پایان تاثیر مُسکن بورسی؟

   فرحناز نعمتی  -   روز گذشته در شرایطی معاملات هفته  جاری بورس تهران کلید خورد که شاخص  های سهامی تحت تاثیر فشار 
فروش و رفتار محتاطانه عرضه      کنندگان نمایش خوبی را ارائه نکردند. 

 بورس جایگاه خود را پیدا کند 
عضو کمیسیون مجلس شورای اسلامی ضمن 
اشاره به برگزاری جلسه میان مدیران بازار سرمایه و 
وزیر اقتصاد و امور دارایی در کمیسیون مجلس در 
هفته جاری، به ارزیابی شرایط فعلی اقتصاد و بازار 
پرداخت و مدیریت بازار سرمایه را در جنگ تحمیلی 

۱۲روزه و پس از آن، قابل قبول و خوب دانست.
احمد انارکی، عضو کمیسیون اقتصادی مجلس 
شــورای اســلامی، در گفت وگو با روزنامه »دنیای 
اقتصاد« گفت: با توجه به وضعیتی که جنگ ۱۲روزه 
که از ســوی رژیم صهیونیستی به کشورمان ایران 
تحمیل شد، شاهد نوساناتی در بازارهای مختلف در 
اقتصاد کشور بودیم، اما در همین وضعیت، مشاهده 
شد که بازار سرمایه در میان بازارهای مالی، به خوبی 

مدیریت شد. 
وی خاطرنشان کرد: البته، بخشی از بازار سرمایه، 
شــاهد اصلاح و افت در قیمت شد، چنین اتفاقی 
منعکس کننده شــرایط مرتبط با جنگ ۱۲روزه 
 است که به طور طبیعی بازارهای مالی نسبت به آن 
واکنش نشان می دهند و این واکنش، یک امر طبیعی 
است. در همین راستا نیز، شاهد افت شاخص ها در 
بازار سرمایه بودیم، این موضوع به محیط خارج از 
بازار سرمایه باز می گردد و خارج از حیطه اختیارات 

مدیران بازار سرمایه  است. 
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی 
اظهار کرد: نوسانات شاخص های مرتبط با بازار سهام 
و افت و خیز آن ها، ارتباطی به نحوه مدیریت بازار 
ســرمایه ندارد، به جای این که بازار سهام را که در 
زمان ریسک های سیستماتیک ریزشی می شوند و 
اصلاح می کنند را نقد و مدیریت بازار ســرمایه را 
تضعیف کنیم، باید اقداماتی را در دســتور کار قرار 

دهیم تا بازار سرمایه تقویت شود. 
انارکی تاکید کرد: بازار سرمایه، به عنوان محل 
ســرمایه گذاری باید جایگاه خــود را پیدا کند، در 
صورت تحقق این مهم، می توان شاهد بود که مردم 
به آن اعتماد کرده و بازار ســهام را به عنوان مقصد 

سرمایه گذاری انتخاب کنند. 
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی 
در ادامه گفت: پس از جنگ تحمیلی ۱۲روزه، شاهد 
رکود در اقتصاد کشور بازارهای مالی بودیم، در چنین 
وضعیتی که کشور در شرایط جنگی به سر می برد، 
نمی توان انتظار داشت که تابلو معاملات بازار سهام، 

سبز باشد و نماگرها بازدهی مثبت ایجاد کنند. 
انارکی در ادامه قرمز شدن نمادها و اصلاح قیمتی 
سهام ها در شــرایط پرتنش را یک امری طبیعی 
دانست و اضافه کرد: واکنش بازار سهام به جنگ، از 

طبیعت بازارهای مالی است. 
 همچنین عضو کمیســیون اقتصادی مجلس 
شورای اسلامی تصریح کرد: مدیریت بازار سرمایه 
در دوران جنگ تحمیلی ۱۲روزه رژیم صهیونیستی 
علیه ایران، یک مدیریت خوبی بود و پس از آتش بس 
نیز، بازار سرمایه به خوبی مدیریت شد. شاید برخی 
روزها شاهد ریزش در نماگرها و نمادها بودیم، اما 
پس از این که ارکان مختلف به حمایت از بازار آمدند 
و شروع تزریق منابع کردند و تدابیر خاصی در این 
زمینه انجام شــد، مشاهده کردیم که این هیجان 

فروش، متوقف شده است. 
انارکــی در پایان از برگزاری جلســه با مدیران 
بازار ســرمایه خبر داد و گفت: در هفته جاری، با 
حضور مدیران بازار ســرمایه و وزیر اقتصاد و امور 
دارایی جلســه ای در کمیسیون اقتصادی مجلس 
شورای اسلامی برگزار می شود و تمامی چالش های 
بازار سرمایه و مشــکلات آنها بررسی خواهد شد. 
همچنین در این جلسه به موضوعاتی مانند نیازها و 
درخواست های بازار سرمایه از مجلس شورای اسلامی 

مطرح می شود. 

 بی تحرکی بازار ارز
روز گذشته اکثر معامله گران اعتقاد داشتند که 
بــازار ارز در حال حاضر نیروی محرکه  کافی برای 
ایجاد نوسانات قیمتی قابل توجه ندارد. یکی از عوامل 
کلیدی این موضوع ابهام در سرنوشــت مذاکرات 
ایران و آمریکا اســت. به نظر می رسد تا زمانی که 
چشــم انداز مشخصی از سرنوشت این گفت وگوها 
ایجاد نشود، بازار ارز همچنان با  نوسان کم به مسیر 

خود ادامه دهد.
در جریان معاملات روز گذشته قیمت دلار آزاد 
با رقم ۸۸ هزار و ۸۵۰ تومان آغاز به کار کرد. با این 
حــال، جو حاکم بر بازار به گونه ای بود که تقاضای 
قابل توجهی برای خرید دلار در این سطح قیمتی 
مشاهده نشد. این موضوع سبب شد تا قیمت دلار 
آزاد در ادامه روز با کاهش مواجه شود و در نهایت 
در رقم ۸۸ هزار و ۱۰۰ تومان به کار خود پایان دهد. 
به اعتقاد بسیاری از معامله گران، عامل اصلی کاهش 
معاملات در بازار ارز در روزهای اخیر، نامشــخص 
بودن سرنوشت مذاکرات میان ایران و آمریکا است.

این ابهام باعث شــده تا فعالان بــازار نتوانند 
جهت گیری آینده بازار را پیش بینی کنند. نتیجه 
مذاکرات روز جمعه مقامات ایرانی با ســه کشــور 
اروپایی نیز به گونه ای بود که نه دستاورد مشخصی 
حاصل شــد و نه مذاکرات به بن بست رسید. این 
موضوع باعث شد بازار ارز در وضعیت احتیاط باقی 
بماند. تحلیلگران معتقدنــد که بخش عمده ای از 
فعالان بازار ارز، بدون دریافت سیگنال مشخصی از 
آینده روابط خارجی، حاضر نیستند در سطوح قیمت 

فعلی وارد موقعیت  فروش یا خرید شوند.
در مجموع، معامله گران معتقدند که در وضعیت 
کنونی، بازار ارز فاقــد نیروهای محرک لازم برای 
تجربه نوسانات شدید چه در جهت صعودی و چه 
در مسیر نزولی است. از سوی دیگر، نشریه »فارن 
پالیسی« به تازگی در گزارشی بیان کرده است که 
کارآیی تحریم های نفتی آمریکا نسبت به گذشته 

کاهش یافته است.

انبساط پولی در 
آناتولی

پس از اعتراضات گسترده ناشی از دستگیری اکرم امام اوغلو، شهردار استانبول، بازار های مالی ترکیه با نوسانات زیادی همراه شدند. بانک مرکزی ترکیه که پیش تر نرخ بهره را افزایش داده 
بود، برای اولین بار در پنج ماه اخیر، این نرخ را کاهش داد. همچنین طبق اعلام موسسه رتبه بندی مالی مودیز، رتبه اعتباری بدهی های دولتی ترکیه بهبود یافت.

بانک مرکزی ترکیه پس از یک دوره تنش سیاسی و اقتصادی، بار دیگر مسیر کاهش نرخ بهره را در پیش گرفت. این تصمیم پس از آن اتخاذ شد که در پی دستگیری اکرم امام اوغلو، 
اصلی ترین رقیب سیاسی اردوغان، اعتراضات گسترده ای شکل گرفت و بازارهای مالی دچار تلاطم شدند.

بانک مرکزی که پیش تر در ماه مارس به دلیل فشارهای سیاسی نرخ بهره را افزایش داده بود، اکنون برای نخستین بار طی نزدیک به پنج ماه، نرخ بهره را به میزان سه درصد کاهش داد 
و به ۴۳ درصد رساند؛ سطحی نزدیک به نرخ پیش از دستگیری امام اوغلو. در پی ناآرامی های فصل بهار، بانک مرکزی ناچار شد حدود ۵۰ میلیارد دلار از ذخایر ارزی خود را برای دفاع از لیر 

هزینه کند، اما طبق برآورد جی پی مورگان، نیمی از این ذخایر اکنون بازیابی شده اند. نرخ تورم که سال گذشته به بیش از ۷۵ درصد رسیده بود،

با وجود این که به نظر می رســد اثر جنگ تحمیلی ۱۲ روزه در حال خروج از بازار بین 
بانکی کشــور است ولی نمی توان آن را به عنوان رخدادی قابل اتکا در نظر گرفت. به عقیده 
کارشناسان عواملی مانند سقف گذاری دستوری برای نرخ بهره بین بانکی و سیاست های پولی 
متناقض باعث شــده  متغیر های اقتصادی نتوانند سیگنال دهی دقیقی را به نمایش بگذارند. 
به نظر می رسد کنترل دستوری نرخ بهره بین بانکی و حفظ آن در کریدور ۲۳ تا ۲۴ درصد 
موجب انعطاف پذیری پایین تر این متغیر شده به طوری که تنها به شرایطی بسیار خاص مانند 

سیاست های اعمال شده در دوران جنگ واکنش نشان می دهد.
نرخ بهره بین بانکی در هفته منتهی به یکم مردادماه به روند صعودی بازگشت و نرخ ۲۳.۸۹ 
درصــد را ثبت کرد. نــرخ بهره بین بانکی که تا پیش از جنگ در محدوده ۲۳.۹۷ تا ۲۳.۹۹ 
نوسان داشت، در هفته های منتهی به ۱۸ تیر و ۲۵ تیر ماه به ترتیب به ۲۳.۹ و ۲۳.۶۴ درصد 
رسیده بود. بررسی روند نرخ بهره بین بانکی نشان می دهد کنترل دستوری این نرخ باعث کم 

اثر شدن و یا حتی بی اثر شدن این ابزار سیاست پولی شده است.
نرخ بهره بین بانکی یکی از متغیر های اساسی در اقتصاد است که می تواند نمایان گر اثر 
سیاســت های انقباضی و یا انبساطی بانک مرکزی باشد. اگر نرخ بهره بین بانکی به صورت 
دستوری کنترل نشود می تواند به بازیگران اقتصادی اعم از سیاستگذاران و فعالان اقتصادی 
به عنوان چراغی راهنما برای فهم شرایط فعلی اقتصاد و پیش بینی دوره های اقتصادی آتی 
ســیگنال دهی کند. در این میان دستکاری و کنترل دستوری متغیر های اقتصادی می تواند 
این ســیگنال دهی را مختل کند. در تمامی کشورها نوسانات نرخ بهره بین بانکی منعکس 
کننده سیاستگذاری پولی اعمال شده است. با این حال در اقتصاد ایران این متغیر اقتصادی 

سیگنال دهی شفاف و روشنی ندارد.

بازار بین بانکی پیش از جنگ
از دی ۱۴۰۳ تــا اوایل خرداد ۱۴۰۴ نرخ بهره بیــن بانکی در محدوده ۲۳.۹۵ تا ۲۳.۹۸ 
درصد تثبیت شده بود. اما از بامداد ۲۳ خرداد ماه تا سوم تیر ماه کشور در شرایط جنگی قرار 
گرفت و این ثبات تغییر کرد. بر اساس ادبیات اقتصادی وقوع جنگ هرچند کوتاه، می تواند بر 
بازار پولی اثر گذار باشد. در دوران جنگ به دلیل افزایش تنش های سیاسی، ریسک اقتصادی 

نیز افزایش می یابد. به عبارتی جنگ را می توان نقطه اوج تنش های سیاسی قلمداد کرد. جنگ 
می تواند به دلیل افزایش ریسک اقتصادی تمایل بانک ها به وام دهی بین بانکی را کاهش دهد. از 
طرفی در دوران جنگ فشار بر شبکه بانکی کشور برای تامین منابع کوتاه مدت افزایش می یابد 
چراکه در این دوران تقاضای نقدینگی فوری به سرعت افزایش یافته است و بانک مرکزی به 
عنوان رگولاتور شبکه بانکی مجبور است سیاست های خود را مطابق با شرایط جنگی تغییر 
دهد. به عبارت دیگر در دوران جنگ بانک مرکزی برای جبران اثرات شرایط بحرانی در اقتصاد، 

سیاست های حمایتی اتخاذ می کند.

نرخ بهره بین بانکی در روزهای جنگ
بانک مرکزی نرخ بهره بین بانکی را به صورت هفتگی منتشــر می کند. مشاهده ارقام در 
هفته های نزدیک به جنگ حاوی نکات مهمی است. نرخ بهره بین بانکی در دو هفته پایانی 
خردادماه یعنی تاریخ ۲۱ و ۲۸ خرداد ماه همچنان ۲۳.۹۸ و ۲۳.۹۷ درصد بود. این نرخ در دو 
هفته اول تیر ماه یعنی ۴ و ۱۱ تیر ماه که جنگ پایان یافته بود نیز همچنان در اوج ۲۳.۹۸ 
درصد ثبت شده بود. با این حال، در ۱۸ تیرماه نرخ بهره بین بانکی با افتی محسوس به ۲۳.۹ 
درصد رسید. رقمی که از ۲۸ آذر ماه سال گذشته بی سابقه بوده است. در هفته بعدی نیز روند 
کاهشی ادامه داشت و در هفته منتهی به ۲۵ تیر ماه با کاهش چشم گیر  ۰.۱۶ واحد درصدی 
نرخ بهره بین بانکی به ۲۳.۶۴ درصد رسید. رقمی که از مرداد ماه سال ۱۴۰۳ )یازده ماه قبل( 

تاکنون بی سابقه است.
در خصــوص این کاهش می توان گفت کــه احتمالا بانک ها به دلیل کاهش تقاضای وام 
بین بانکی یا محدودشدن عملیات های مالی در طول جنگ، با مازاد نقدینگی مواجه شده اند 
و این موضوع توانسته موجب فشار نزولی بر نرخ بهره بین بانکی باشد. از طرفی کارشناسان بر 
این باورند که احتمالا این کاهش نشان دهنده تلاش بانک مرکزی و به طور کلی شبکه بانکی 
کشور برای تحریک اقتصاد و کاهش هزینه های تامین مالی برای اقتصاد در شرایط جنگی بوده 
است. با وجود این که گمانه زنی ها از دلایل روند نرخ بهره بین بانکی ایران می تواند واقعیت بازار 
پول در دوران های مختلف را نمایان کند ولی روند آتی این شــاخص و اثر گذاری آن بر سایر 

متغیرهای اقتصادی همچنان مبهم باقی می ماند.

سیاستی به نام حفظ نرخ بهره بین بانکی در کریدور
حفظ چندماهه نرخ بهره بانکی در سقف کریدور باتوجه به تفاوت زیاد آن با نرخ تورم می تواند 
به پایین نگه داشتن این نرخ و به نوعی اتخاذ سیاست پولی انبساطی تعبیر شود. این در حالی 
اســت که تا پیش از جنگ و به عبارتی دقیق تر در ســه سال منتهی به جنگ، بانک مرکزی 

سیاستگذاری انقباضی را در دستور کار خود قرار داده بود.
بعد از سال ۱۴۰۱ اقدامات بانک مرکزی برای کنترل ترازنامه ای بانک ها و نرخ ذخیره 
قانونی و تاکیدات در این خصوص، موافقان و مخالفان زیادی را به میدان اظهارنظر راهی 
کــرد. در این میان، برخــی معتقد بودند این اقدام بانک مرکزی بــا وجود موثر بودن، با 
ســقف گذاری برای نرخ بهره بین بانکی در تناقض اســت. به عقیده این کارشناسان، بانک 
مرکزی از طرفی با پایین نگاه داشتن نرخ بهره بین بانکی، سیاست انبساطی اعمال می کند 
و از سوی دیگر با تاکید بر کنترل ترازنامه بانک ها و نرخ ذخیره قانونی، در آسیاب سیاست 

پولی انقباضی آب می ریزد.
بانک مرکزی بر سیاست های انقباضی به عنوان تلاش در راستای کنترل تورم تاکید دارد؛ 
ولی یکی از نمود های این سیاست افزایش نرخ بهره بین بانکی هم راستا با بازار است. بااین حال 
نرخ بهره بین بانکی تنها اجازه دارد در کریدور ۲۳ تا ۲۴ که توسط بانک مرکزی تعیین شده 
نوسان داشته باشد. این نرخ که به عنوان ابزاری برای کنترل نقدینگی و تورم در اقتصاد استفاده 
می شــود، در سایر اقتصادها تحت شرایط اقتصادی، نرخ تورم، عرضه و تقاضای پول و حجم 
نقدینگی موجود در بازار و ریسک های اقتصادی تغییر می کند. در مواردی که اقتصاد نیازمند 
مداخله باشد، بانک مرکزی می تواند نرخ بهره بین بانکی )که به روشنی نشان گر وضعیت اقتصاد 

و برآیند آن است( را با هدف کنترل تورم و تنظیم بازار پول اندکی تغییر دهد.
به نظر می رســد در اقتصاد ایران، قرارگیری دستوری نرخ بهره بین بانکی در کریدور ۲۳ 
تا ۲۴ درصد هم فرآیند سیگنال دهی صحیح این متغیر را مختل کرده و هم موجب ناکارآمد 
نشان داده شدن سیاستگذاری پولی شده است. در نتیجه در حال حاضر نه تنها سیاستگذار 
برای اعمال سیاست نمی تواند از نرخ بهره بین بانکی بهره مند شود، بلکه سیاستگذار به عنوان 
یک بازیگر اقتصادی در کنار سایر بازیگران اقتصادی نیز نمی تواند از سیگنال دهی این متغیر 

برای فهم صحیح از چشم انداز اقتصادی بهره مند شود.

چراغ خاموش سیاستگذاری پولی

به نظر می رســد در روزهای اخیر تب حمایت ها در بازار ســهام فروکش 
کرده است. با توجه به تاثیرات کوتاه مدت اقدامات حمایتی، اکنون سناریوی 

بازگشت دوباره به شرایط رکودی و کاهش قیمت ها مطرح است.
پروانه کُبره: با نگاهی به وضعیت پیچیده و دوگانه بورس تهران می توان 
دریافت که صعودهای اخیر شاخص کل بیش از آنکه تحت تاثیر خط و خطوط 
تکنیکال باشد، عمدتا به دلیل حمایت هایی بوده که توسط سیاستگذاران از 
بازار انجام شده است. از این رو نتیجه ای مطلوب برای آزمون احیای اعتماد 
سرمایه گذاران در میانه تلاطم های کنونی به شمار نمی آید. ۱۵ روز از فرود 
چتر حمایتی بر ســر بورس تهران می گذرد. طی این مدت بازار ســرمایه 
روزهای صعودی فراوانی را پشت سرگذاشته این در حالی است که پرونده 
خروج پول همچنان باز است. موضوعی که از تردید و هراس نهفته در رفتار 
معامله گران حکایت می کند. طی مدت یاد شده حدود ۱۳ میلیارد تومان پول 
حقیقی از گردونه معاملات خارج شــده است. این وضعیت در روز گذشته 

نیز مجددا تکرار شد تا خروج پول بعد از مشوق های حمایتی ادامه یابد.
شــرایطی که حتی ممکن اســت  منجر به توقف جدی روند صعودی 
شاخص ها شود. همان طور که در معاملات روز گذشته بازار سهام نیز مشاهده 
کردیم هر ســه شاخص اصلی این بازار در مسیر نزولی حرکت کردند تا اما 
و اگرهای صعود بورس ادامه یابد. بورس بعد از حمایت های اخیر حدود ۵ 
درصد بازدهی کسب کرده اما رفت و برگشت های روزهای اخیر شاخص های 

سهامی به نوعی از شرایط متزلزل این بازار خبر می دهند. 
تجربه ســال های اخیر نیز نشان می دهد؛ هرگاه بورس به سمت ریزش 
مستمر حرکت کرده و صدای اعتراض سهامداران در قالب فروش و خروج 
پول بلند شــده، سیاستگذار بازار ســرمایه  دست به اقدامات حمایتی زده 
اســت. در نتیجه با توجه به اینکه چنین حمایت هایی به صورت موقت در 
دستور کار قرار می گیرد؛ نرخ برخی سهام برای مدتی محدود ممکن است 
اندکی بالا رود و منجر به ایجاد فرصت فروش یا نوســان گیری برای برخی 
سرمایه گذاران شود. درنهایت نیز با توجه به ماهیت ذاتا ناپایدار این اقدامات، 
دوباره شــرایط به حالت قبل بازگشته و ســایه کاهش و رکود بر سر بازار 
گسترده شده است. از همین منظر قابل پیش بینی بود که حمایت ها اثرات 

کوتاه مدت و مقطعی را برجای بگذارند. 

نگاه ها به ریسک ها
وضعیت این روزهای بازار سرمایه انعکاسی از بیم  و امیدهاست؛ جایی که 
شاخص های سهامی رشد می کنند، اما از سویی رفتار محتاطانه معامله گران 
نیز در حال تشــدید است. اما آیا راه حلی وجود دارد که ضمن حفظ روند 
صعودی بورس، جلوی خروج پول ســهامداران خرد گرفته شود؟ براساس 
اظهارات کارشناســی تعدد ریسک های سیستماتیک بی گمان مانع از حل 
این مســاله دست کم در کوتاه مدت خواهد شد. به خصوص اینکه سرنوشت 
بازارها و معادلات پیچیده آنها به متغیرهای سیاســی و مذاکرات هسته ای 
کشــور گره خورده است. در ماه های اخیر نیز به کرات مشاهده کردیم که 
چگونه اخبار سیاسی روند بازارها را دستخوش تغییرات جدی کرده است. 
در حــال حاضر نگاه  معامله گران به سرنوشــت مذاکرات احتمالی ایران 
دوخته شده است جایی که به طور مشخص آینده ای مبهم را رقم می زند. 
این ابهامات و ســناریوهای گوناگون به  ویــژه در میان بازیگران خرد بازار 
ســهام، باعث تقویت رفتارهای محافظه کارانه و فروش های هیجانی خواهد 
شــد. تجربه نشــان می دهد که ســرمایه گذاران خرد که ســهم بالایی از 
دادوستدهای روزانه را به خود اختصاص می دهند، معمولا نسبت به اخبار 
و تحولات دچار بیش واکنشــی شده و از ترس ریزش ارزش سهام خود به 

سرعت وارد فاز فروش می شوند. 
همین امر خروج پول از بازار سهام  در هفته های اخیر شدت بخشید. این 
وضعیت در حالی است که بازار سهام در سطوح ارزنده ای به سر می برد. با 
این حال محرک کنونی نتوانسته بر تردیدهای معامله گران فائق آید. فردین 
آقابزرگی، کارشناس بازار سرمایه در مورد وضعیت این روزهای بازار سهام و 
خروج ادامه دارد پول به »دنیای اقتصاد« می گوید: وضعیت بورس به گونه ای 
است که نباید از سهامدار خرد انتظار داشت به سمت خرید سهام و نگهداری 
آن رغبت نشان دهد. در مورد حمایت های انجام شده نیز با توجه به اقدام 
دیرهنگام سیاستگذار طبیعی بود که سهامداران حقیقی چشم انداز مثبتی 
نسبت به مشوق های حمایتی نتوانند ترسیم کنند. حمایت از بازار سرمایه 

باید در دو مقطع مجزا یکی قبل از وقوع حوادث و اتفاقات غیرمترقبه و دوم در زمان حادث شــدن 
رخدادها انجام می شد. از سویی اقدامات حمایتی نباید به صورت مستقیم توسط دولت و بانک هایی 
که خود دچار ناترازی منابع هستند در دستور کار قرار می گرفت. به همین دلیل ملاحظه می کنیم 

که چگونه حمایت ها در نقش مسکن های موقتی به ایفای نقش پرداختند. 

ارزیابی بازار
معاملات بورس تهران در نخســتین روز هفته، باز هم  با افزایش عرضه و تشــدید فشار فروش از 
ســوی بازیگران خرد بازار دنبال شد. شــاخص کل که تا سه شنبه هفته گذشته و  ۹ روز معاملاتی 
متوالی، صعود کرده بود؛ از روز چهارشــنبه متوقف شــد. این وضعیت روز گذشــته هم تکرار شد و 
نماگرهای ســهامی برای دومین روز متوالی نتوانســتند جامه ســبز بر تن کنند. البته تاحدود قابل 
پیش بینی بود که بورس بعد از ۹ روز صعود به مرور وارد فاز استراحت شود. به خصوص اینکه رشد 
ثبت شده اخیر)۵ درصدی( زیر سایه حمایت  سیاستگذاران به دست آمده بود. شنبه روز خوبی برای 
بورس بازان نبود. دماســنج اصلی بورس با کاهش ۰.۴۲درصدی )حدود ۱۲ هزار واحد( همراه شــد 
و به ســطح ۲ میلیون و ۸۲۵هزار واحد عقب نشــینی کرد. شاخص هموزن نیز با ثبت کاهش  ۰.۵۲ 

درصد، پرونده خود را در سطح ۸۴۳ هزار واحد بست.
شاخص کل فرابورس نیز همسو با سایر شاخص ها با ثبت کاهش ۰.۳۳ درصدی یک روز منفی و 
نزولی را پشت سر گذاشت. اما نکته حائز اهمیت در این میان سریال تکراری خروج پول و بی رغبتی 
ســهامداران در سمت خرید است. ابهامات پیرامون وضعیت متغیرهای اثرگذار بر روند بازار سرمایه 
ســبب شــده تا پول از بازار سهام خارج شود. روز گذشــته نیز مجددا همین اتفاق رخ داد و هزار و 
۳۴۲ میلیارد تومان پول حقیقی از گردونه دادوستدهای بازار سهام خارج شد. ارزش معاملات خرد 
نیز در روز شنبه با ثبت رقم ۶ هزار و ۵۴۷ میلیارد تومانی، دستاوردی جز کاهش ۷ درصدی در پی 
نداشــت. همچنین ۷۵ درصد از نمادهای بازار در بخش ســرخ تابلوی معاملات ایستادند و تنها ۲۵ 
درصد از نمادها در قسمت سبز تابلوی معاملات جای گرفتند. همچنین عملکرد شاخص هموزن نیز 

نشان می دهد وضعیت نمادهای کوچک تر به مراتب بدتر نمادهای بزرگ تر بوده است. 
از ســویی رصد جریان پول در میان گروه های بورســی نشــان می دهد که در روز شنبه، به رغم 
وضعیت نزولی نماگرهای بورســی در برخی گروه ها از جمله نیروگاهی ها و لجستیک آبی ورود پول 
صورت گرفت. در طرف مقابل عمده گروه های بورسی بازار با خروج پول سنگین در روز شنبه همراه 
شــدند. بیشــترین میزان خروج پول حقیقی از بانکی ها صورت گرفت. از این صنعت ۲۲۳میلیارد 
تومان پول حقیقی در معاملات روز شــنبه خارج شد. پس از بانکی ها محصولات شیمیایی و فلزات 
اساســی با متوســط خروج پول بیش از ۱۵۵میلیارد تومان در رتبه های دوم و سوم بالاترین میزان 

خروج حقیقی ها جای گرفتند. 
از اواسط هفته گذشته اقبال حقیقی ها به صندوق های اهرمی بیشتر شد. همین امر موجب شد تا 
در جریان معاملات روز شنبه، با وجود جو غالب منفی در نماگرهای بورسی، صندوق های اهرمی با 
ورود پول ۳۷میلیارد تومانی از سوی حقیقی ها همراه شوند. علاوه بر این، در صندوق های با درآمد 
ثابت نیز ورود پول به میزان  ۱.۵همت را به نظاره نشستند. به این ترتیب توانستند در صدر جدول 

تراز پول حقیقی جای بگیرند. 

بازگشایی ایران خودرو منتفی شد!
البته معاملات نخستین روز هفته بازار سهام با حواشی نیز همراه شد. شرکت خودروسازی سایپا 
در نیمه دوم معاملات روز گذشته پس از برگزاری مجمع عمومی عادی سالانه و عدم تقسیم سود، 
بدون دامنه نوســان بازگشایی شــد. شرایط منفی بازار سهام موجب شد تا سایپا منفی باز شود. در 
نهایت ناظر بازار معاملات سایپا را ابطال کرد و بازگشایی را در نهایت منتفی اعلام کرد. همین امر 
موجب شــد تا ناظر از بازگشــایی نماد ایران خودرو نیز در روز گذشــته منصرف شود. به رغم اخبار 
منتشر شده از ابتدای روز گذشته مبنی بر بازگشایی ایران خودرو، نماد مذکور در روز قبل بازگشایی 

نشد و این امر به روزهای دیگر موکول شد. 

سیگنال نگران کننده
ارزش دلاری بازار سهام اکنون به ۱۱۵میلیارد دلار رسیده که همچنان در محدوده آذرماه سال ۹۸ 
قرار دارد. با وجود عرضه های اولیه بزرگ، ریسک بالای بورس تهران سبب شده است تا شاخص های 
سهامی در برابر رشد قیمت دلار عقب نشینی کنند. هرچند کاهش این شاخص آماری، بر ارزندگی 
بازار افزوده است، اما ســیگنال نگران کننده ای نیز برای وضعیت اقتصادی کشور محسوب می شود. 
سیاســتگذار بازار سرمایه برای بزرگ شدن بازار سهام باید ضمن کاهش ریسک های سیاسی، موانع 

و نگاه دستوری را در صنایع به حداقل برساند. 
در همین حال دلار در بازار آزاد که معاملات پنج شــنبه را در قیمت ۸۸ هزار و ۴۵۰ تومان به 
پایان رســانده بود؛ اســتارت معاملات هفته را در سطح ۸۸ هزار و ۸۰۰ تومان زد و در ادامه، قیمت 

دلار، با کاهش همراه شد و به پله های ابتدایی کانال ۸۸ هزار تومان رسید. 

بانک مرکزی اروپا در نشست اخیر خود تصمیم گرفت نرخ بهره اصلی را بدون 
تغییر در سطح ۲ درصد حفظ کند. این اولین بار در بیش از یک سال گذشته است 

که این بانک از کاهش نرخ بهره خودداری می کند.
ایستگاه ۲درصدی بانک مرکزی اروپا

 دلیل این تصمیم، تردید نســبت به سرنوشــت مذاکرات تجاری میان اتحادیه 
اروپا و ایالات متحده عنوان شده است. کریستین لاگارد، رئیس بانک مرکزی اروپا، 
اعلام کرد که این نهاد در وضعیت »صبر و مشــاهده« قرار دارد، زیرا نرخ تورم به 
هدف ۲ درصدی رســیده و عملکرد اقتصادی منطقه یورو مطابق با پیش بینی ها 
یا حتی بهتر از آن بوده اســت.از ژوئن ۲۰۲۴ تا کنون هشــت مرحله کاهش نرخ 

بهره صورت گرفته و اکنون احتمال اینکه در نشســت ماه ســپتامبر نیز تغییری 
اعمال نشود، زیاد است.

بــا این حال، نتیجه مذاکــرات تجاری با آمریکا، که ضرب الاجل آن تا اول اوت 
تعیین شــده، می تواند مســیر تصمیم گیری را تغییر دهد. در همین حال، اوراق 
قرضــه دلاری برخی از نهادهای عمومی بزرگ اروپایی با بازدهی پایین تر از اوراق 
خزانه داری آمریکا معامله می شــوند؛ وضعیتی غیرمعمول که بیانگر نگرانی بازارها 
نســبت به چشم انداز اقتصادی، تورم و سطح بدهی های عمومی آمریکا است.بانک 
مرکزی اروپا همچنان بر رویکرد »تصمیم گیری در هر جلســه به صورت مستقل« 
پایبند است و اعلام کرده که تصمیمات آتی براساس داده های جدید اتخاذ خواهد 

شــد. در بیانیه رسمی پس از نشســت، تاکید شد که فشارهای قیمتی داخلی در 
حال کاهش است و رشد دستمزدها نیز کند شده است.

سرنوشت مذاکرات تجاری میان آمریکا و اتحادیه اروپا، که احتمالا به تعرفه ای 
۱۵ درصــدی بر کالاهای اروپایی ختم خواهد شــد، می تواند تاثیر قابل توجهی 
بر چشــم انداز اقتصادی داشــته باشــد. این ســناریو از آنچه بانک مرکزی در 
پیش بینی های قبلی خود تصور کرده بود بهتر اســت، اما همچنان از ســناریوی 
پایه بدتر ارزیابی می شــود. چنین تعرفه هایی می توانند به رشد اقتصادی آسیب 
برســانند و تورم را کاهش دهند؛ عاملی که ممکن اســت توجیهی برای کاهش 

بیشتر نرخ بهره فراهم کند.

ایستگاه 2درصدی بانک مرکزی اروپا
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اقتصاد 

تعطیلات؛ باز هم نسخه انحرافی
  بیتا حسن پور   -     متولی گردشگری در آخرین اظهارنظر خود در یک برنامه تلویزیونی طرح »تعطیلات یک هفته   ای« در تابستان را به 

عنوان نسخه ایجاد نشاط و رونق توریسم در ایران مطرح کرد و آن را حاصل دیدگاه   های کارشناسی دانست.

قشم؛ شهرفرودگاهی 
جدید

معاون فرودگاهی و هوانوردی شرکت توسعه و مدیریت بنادر و فرودگاه منطقه آزاد قشم از برنامه ریزی برای تبدیل فرودگاه بین المللی قشم به یک »شهرفرودگاهی« خبر داد.
غلامرضا کریم آقایی اظهار کرد: این طرح با هدف توسعه زیرساخت های هوانوردی، ارتقای خدمات و جذب سرمایه گذاری طراحی شده است. جزیره قشم به دلیل موقعیت راهبردی در 

گردشگری و فاصله از مراکز اصلی کشور، ظرفیت بالایی برای تبدیل شدن به قطب هوایی دارد. 
وی افزود: طرح شهر فرودگاهی قشم۲۵۰ هکتار از اراضی جزیره را در برمی گیرد و فرصت های متعددی را در زمینه گردشگری، خدمات هواپیمایی، آشیانه تعمیر و نگهداری هواپیما، 

لجستیک هوایی و دیگر صنایع وابسته فراهم می سازد.
با وجود زیرساخت های موجود و برنامه های توسعه ای، چالش هایی مانند شرایط امنیتی و نیاز به جذب سرمایه گذاران خارجی ممکن است روند اجرا را تحت تاثیر قرار دهد. با این حال، 

موفقیت این طرح می تواند قشم را به یکی از مهم ترین مراکز هوانوردی در منطقه تبدیل کند.

 برنامه      ریــزی برای ارتقــای جایگاه 
گردشگری کیش

معاون گردشــگری سازمان منطقه آزاد کیش 
گفت: تبدیــل کیش به مقصــدی چهارفصل با 
تجربه   های منحصربه   فرد از اهداف ماست؛ این طرح 
بلندپروازانه می تواند الگوی جدیدی برای صنعت 

گردشگری کشور باشد.
 علی حسنلو با تشریح برنامه   های این سازمان 
برای توســعه گردشــگری در جزیــره از اجرای 
طرح   های نوین برای جذب گردشــگران داخلی و 
بین المللی خبــر داد. وی گفت: هدف ما افزایش 
مدت اقامت گردشگران از متوسط دو شب به سه 

یا چهار شب است.
برای تحقق این هــدف، به دنبال ایجاد ارزش 
افزوده   های جدید در جزیره هســتیم، و نه تکرار 
داشــته   های فعلی کیش. همچنیــن، در جذب 
ســرمایه گذاری   ها، اولویت با پروژه   های یونیک و 
غیرتکراری است تا جاذبه   های جدیدی به کیش 
اضافه شود. وی درباره زیرساخت   های گردشگری 
تخصصی افــزود: در حوزه فرهنگــی، راه   اندازی 
موزه   های هنری و رویدادهای تخصصی در دستور 
کار اســت. ابتدا باید فعالان این حوزه را نسبت به 
کیش حســاس کنیم و ظرفیت کیش را به آنها 
نشــان دهیم. در بخش ســلامت و ورزش نیاز به 

سرمایه گذاری سنگین است.
اما در کوتاه مدت کارمان ترغیب آژانس   ها برای 
ارائه تورهای ترکیبی ســلامت است. البته پروژه 
شهرک سلامت یک کلان پروژه است که مدیرعامل 
سازمان منطقه آزاد کیش آن را پیگیری می کند. 
معاون گردشگری ســازمان منطقه آزاد کیش با 
اشــاره به برنامه   ریزی برای برگــزاری رویدادهای 
منظم، اظهار کرد: بر اساس شعار »۵۲ هفته، ۵۲ 
رویداد«، تقویم رویدادهای فصلی کیش آماده شده 
است. البته به دلیل شــرایط فعلی کشور، برخی 
رویدادهای بین المللی به تعویق افتاده   ، اما از مرداد به 
بهانه جشنواره تابستانی، دوباره فعالیت   های رویدادی 

خود را آغاز خواهیم کرد.
حســنلو بهبود کیفیت خدمات و جاذبه   ها را 
عامل کلیدی افزایش ماندگاری گردشگران دانست 
و گفت: درجه   بندی هتل   ها و مراکز اقامتی از ۱۲ 
ســال پیش انجام نشــده بود و ما آن را در همان 
ماه   های ابتدایی آغاز کردیم تا سطح خدمات دهی 
در جزیره بالاتر بــرود.  وی همچنین از بازنگری 
بسته   های سرمایه گذاری با مشاوران تخصصی خبر 
داد و افزود: هدف ما جذب پروژه   هایی اســت که 
جاذبه   های جدید و غیرتکراری به کیش اضافه کنند.

این بســته   ها بــه زودی به ســرمایه گذاران 
ارائه خواهد شــد. حسنلو با اشــاره به برنامه   های 
بین المللی، گفت: به دلیل شرایط کنونی، برنامه   های 
خواهرخواندگی و حضور در نمایشگاه   های جهانی به 
تعویق افتاده، اما در صورت بهبود شرایط، در نیمه 
دوم سال پیگیری می شود. در این بخش واقعا دچار 
مشکل هستیم و شان کیش این نیست که در عرصه 
جهانی گردشگری غایب باشد. وی درباره برنامه   های 
تابستانی نیز گفت: جشنواره تابستانی کیش از فردا 
با تخفیف   های ویژه در هتل   ها، تفریحات و مراکز 

خرید آغاز می شود و تا آبان ادامه خواهد داشت.
جشــنواره یک بهانه برای معرفی ظرفیت   های 
تابستانه   کیش اســت. معاون گردشگری کیش، 
جزیره بودن، دریا، زیرســاخت   های لوکس و تنوع 
جاذبه   ها را مهم ترین مزیت رقابتی کیش دانست و 
افزود: هدف نهایی ما توسعه گردشگری انتخابی و 
کیفی است، نه توده   ای. وی با اشاره به تاثیر شرایط 
اقتصادی بر سفر خانواده   ها، گفت: با کاهش هزینه   ها 
از طریق تسهیل سفرهای زمینی و دریایی و تمرکز 
بر بازار استان   های جنوبی، می توان بخشی از رونق 

گردشگری را حفظ کرد.

 بسته های سرمایه گذاری بخش  معدن
رئیس هیات عامل ســازمان توسعه و نوسازی 
معــادن و صنایع معدنی )ایمیــدرو( گفت: ۲۷۰ 
پروانه اکتشاف در قالب ۳۰ بسته سرمایه گذاری به 
ارزش ۱۸ هزار میلیارد تومان تا پایان سال به بخش 

خصوصی واگذار می شود.
به گزارش »ایرنا«، محمد آقاجانلو در گفت وگویی 
از تدوین دستورالعمل شیوه فعالیت بخش خصوصی 
در فرایند اکتشاف خبر داد و اظهار کرد: بر اساس 
ماده ۴۸ قانون برنامه هفتم پیشرفت، وزارت صمت 
باید به مشــارکت مالــی و فنی بخش خصوصی 
در محدوده های امیدبخش دارای پروانه اکتشاف 

اقدام کند.
او ادامه  داد: در حال حاضر ۲۷۰ پروانه اکتشاف 
در قالب بســته های مختلف ۱۰ تــا ۱۵ پروانه ای 
تهیه شده است که در اختیار بخش های خصوصی 
علاقه مند قرار می گیرد. آقاجانلو با اشاره به جزئیات 
بسته سرمایه گذاری معدنی بخش خصوصی، گفت: 
این بسته روش جدیدی است که در آن سهم دولت 
۴۰ درصد و ســهم بخش خصوصی ۶۰ درصد در 

این گفته   ها در حالی بیان می شود که بیش از یک دهه با 
کارشناسان و مدیران کل استانی گردشگری نشان می دهد   ، 
رونق توریســم داخلی تنها از مسیر »تعطیلی دو روزه آخر 
هفته« می      گذرد. به گفته این کارشناسان تعطیلات مقطعی 
تنها »اتلاف وقت مسافران در جاده   ها«، »اتلاف سوخت«، 
»قحطــی خدمات تفریح در مقاصد« و »ناپایداری تقاضای 
گردشــگری و در نتیجه رکود توریسم« را به همراه خواهد 

داشت.
آنها همچنین تاکیــد کردند که تعطیلات دو روزه آخر 
هفته می تواند ســیگنال روشنی به ســرمایه گذاران بخش 
خصوصی درباره بازار داغ سفر آخر هفته دهد. این موضوع 
سبب می شود مقاصد بکر شناسایی شده، توزیع سفر اتفاق 
افتاده و سرمایه گذاری نیز رونق گیرد. در مقابل تصویب طرح 
تعطیلات یک هفته   ای تابســتان در جلسه امروز )یکشنبه 
پنجــم مرداد( هیات دولت   ، نه تنهــا اهداف مدنظر متولی 
گردشگری را محقق نمی   کند بلکه به نظر می رسد تخریب 

راهی که در حال ساخته شدن بود،     است.

 رفت    و  برگشت   های بی   نتیجه یک لایحه
در مــرداد مــاه ۱۳۹۸ علی اصغر مونســان، وزیر وقت 
پیشــنهادی وزارت گردشگری مهمان نشستی در پارلمان 
اقتصاد کشــور، یعنی اتــاق بازرگانی ایران بــود. در این 
نشســت فعالان اقتصادی یکــی از اصلی   ترین دغدغه   های 
خود را »دو روزه شــدن تعطیــلات آخر هفته« را عنوان و 
از وزیر پیشنهادی وزارت گردشگری درخواست کردند که 
این مطالبه را به ســرانجام برساند؛ درخواستی که با پاسخ 
مثبت مونسان همراه شد. با این حال این موضوع در دوران 
وزارت او به ســرانجام نرسید. سه سال بعد موضوع افزایش 
تعطیــلات آخر هفته با ارائــه لایحه اصلاح ماده ۸۷ قانون 
خدمات کشــوری ۵ آذرماه سال ۱۴۰۱ از سوی دولت به 

مجلس کلید خورد.
مجلس یازدهم در اردیبهشــت سال ۱۴۰۲، با کاهش 
ســاعت کاری به ۴۰ ساعت و تعطیلی روز شنبه به عنوان 
دومین روز تعطیلات آخر هفته این لایحه را تصویب کرد. 
خرداد ســال ۱۴۰۲ هیات عالی نظارت مجمع تشخیص از 
این لایحه ایراد گرفت. این هیات در دلایل رد لایحه افزایش 
تعطیلات آخر هفتــه، ناعادلانه بودن و افزایش هزینه   های 

بخش خصوصی را عنوان کرد. مرداد سال ۱۴۰۳ نیز شورای 
نگهبان از لایحه افزایش تعطیلات آخر هفته را بررسی و از 
این لایحه ایراد گرفت. ایراد اصلی شورای نگهبان تعطیلی 

روز شنبه به عنوان دومین روز تعطیلات بود.
بنابرایــن لایحه برای رفع ایــرادات به مجلس دوازدهم 
ارجاع شــد. بر همین اساس، کمیسیون اجتماعی مجلس 
برای رفع ایرادات شورای نگهبان و مجمع، لایحه اصلاح ماده 
۸۷ قانون خدمات کشوری را بررسی و با تعطیلی پنج   شنبه 
به عنوان دومیــن روز تعطیلات آخر هفته البته تنها برای 
کارکنان دولت موافقت کرد. در نهایت لایحه مذکور در اواخر 

اسفندماه در مجلس بررسی و ایرادات رفع شد.
تغییــر در روز تعطیلی آخر هفته،     پایان کار این لایحه 
نبود و در سال ۱۴۰۴ نیز همچنان بحث   ها درباره آن ادامه 
یافت. در آخرین روزهای اردیبهشــت سال جاری بار دیگر 
این بحث به مجلس کشیده شد و لایحه »آخرهفته ۲ روزه« 
پس از رفت وبرگشــت   های سریالی بین مجلس و نهادهای 
بالادســت، در ویرایش تازه، به بهانه »افزایش بهره وری«، 
تعطیلی پنج   شــنبه را اختیاری دانســت و ساعت   کار به 
۴۲ســاعت افزایش یافت. این ویرایش تازه همچنان نهایی 

نیست و باید شورای نگهبان درباره آن نظر دهد.

 تعطیلات در ایران کمتر از ۱۰۰ کشور جهان
یکی از دلایلی که باعث می شــود تعطیلی دو   روزه آخر 
هفته در ایران به سرانجام نرسد به یک باور غلط درباره بالا 
بودن تعداد روزهای تعطیل در ایران برمی   گردد. در ایران کل 
جمع تعطیلات مناسبتی و پنج   شنبه   ها به ۸۰ روز می رسد 
در حالی که بیش از ۱۰۰ کشــور بــا تعطیلی دو   روزه آخر 

هفته و... بیش از ۱۱۰ روز تعطیل هستند.
به   علاوه بسیاری از کشورهای توسعه   یافته به واسطه تاثیر 
تعطیلات بر بازه کارکنان       تصمیم به تعطیلی ســه   روزه آخر 
هفته گرفته      اند که نمونه آنها بلژیک اســت. در این کشور 
از ســال ۲۰۲۲ به کارمندان اجازه داده شــده هفته کاری 
چهار   روزه را انتخاب کنند. در ایســلند، فرانسه و آلمان در 
۲۰۲۴ هم آزمایشی برای تعطیلی سه   روزه آخر هفته انجام 
شــده که نشان   دهنده تمایل جهان برای بهبود تعادل بین 

کار و زندگی و افزایش بهره      وری است.
در مقابل روند جهانی که به سمت هفته کاری چهار   روزه 

است، عدم توافق بر سر روز دوم تعطیلی آخر هفته باعث شده باز هم تعطیلات در ایران به یک روز خلاصه 
شود. تبعات چنین وضعیتی مصرف بیشتر انرژی، گران شدن سفر برای خانوارهای ایرانی و توان اندک آنها 

برای مسافرت و بهره      مندی چند مقصد محدود از مزایای گردشگری بوده است.

 تعطیلات دو روزه، تنها نسخه رونق سفر
حرمت   الله رفیعی رئیس انجمن دفاتر خدمات مسافرت هوایی و جهانگردی ایران در گفت   وگو با »دنیای 
اقتصاد« با اشاره به اینکه طرح تعطیلی یک هفته   ای از سوی متولی گردشگری برای جبرانی کسری انرژی 
اندیشیده شده است می   گوید: تراکم تعطیلات در یک هفته با توجه به شرایط اقتصادی مردم و آسیب   های 
وارده به آنها پس از جنگ ۱۲ روزه نمی تواند به رونق سفر منجر شود. به گفته رئیس انجمن دفاتر خدمات 
مسافرت هوایی و جهانگردی ایران، چنانچه روند تعطیلات آخر هفته در تابستان و پس از آن ادامه داشته 
باشد   ، نه تنها به صرفه   جویی در مصرف انرژی منجر می شود بلکه به مرور رونق سفر را هم به همراه خواهد 

داشت. او می   افزاید: با تعطیلات یک هفته   ای در تابستان، چرخ گردشگری به حرکت در نمی   آید.
در این بازه زمانی، کســانی که دارای ویلا یا خانه دوم هســتند،     تعطیلات خود را در این مناطق سپری 
می کنند و شاهد توزیع مکانی سفر نخواهیم بود. او سفرهای تهاجمی و اختلال در خدمات   رسانی را از دیگر 
تبعات تعطیلات یک    هفته   ای می   داند و ادامه می دهد: در تعطیلات نوروز و برخی تعطیلات مناســبتی هم 

شاهد هستیم که بسیاری از مناطق گردشگرپذیر توان و ظرفیت پذیرش تعداد انبوه مسافران را ندارند.
از این رو بهترین نسخه برای رونق گردشگری،    شیوه   ای است که به توزیع زمانی سفر منجر شده و تنها 
به یک قشــر خاص محدود نباشــد. به گفته رفیعی پرداخت تسهیلات سفر در این ایام می تواند باعث رونق 
گردشــگری شــود. او اضافه می کند: این تسهیلات چه در قالب قرض   الحســنه یا وام   های کم   بهره زودبازده 
نباید تنها به کارکنان دولت محدود باشــد بلکه باید عموم مردم را شامل شود. رئیس انجمن دفاتر خدمات 
مســافرت هوایی و جهانگردی ایران درباره لایحه ســاماندهی تعطیلات می   گوید: نباید درباره انتخاب روز 
شــنبه یا پنجشنبه حساسیت به خرج داد. متاسفانه ما درگیر بحث   های بیهوده شده   ایم. آنچه اهمیت دارد 

تعطیلات دو روزه آخر هفته به عنوان تنها نسخه رونق سفر و گردشگری در ایران است.

 توزیع زمانی و مکانی سفر با اضافه شدن یک روز تعطیلی به آخر هفته
گفته   هــای رئیس انجمن دفاتر خدمات مســافرت هوایی و جهانگردی ایران بارها در گفت   وگوی ســایر 
کارشناسان و مدیران گردشگری با »دنیای اقتصاد« هم مطرح شده است. نمونه آنها صادق برزگر، مدیرکل 
میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع سابق اســتان مازندران است. استانی که همواره در رتبه اول تا سوم 
گردشگرپذیرترین استان         های کشور در تعطیلات مناسبتی قرار دارد. برزگر گفت: در شهرهای بزرگ مانند 
تهران بخش خصوصی عمدتا یک روز تعطیلی در طول هفته دارد که با افزایش آن به دو روز در پایان هفته 

شاهد پراکنش سفرها در طول سال به جای تعطیلات مناسبتی خواهیم بود. 
او اضافه کرد: معمولا کارمندان و بازاریان در تعطیلات مناسبتی به این منطقه سفر می کنند که همین 
موضوع سبب شده ما شاهد سفرهای انبوه در این بازه زمانی باشیم. زمانی که تعطیلات به دو روز افزایش 
یابد طبیعی اســت تعداد ســفرهای هفتگی افزایش یافته و همین امر توزیع زمانی سفر را به دنبال داشته 
باشــد. از نتایج چنین وضعیتی هم می توان به بالا رفتن ضریب اشــغال هتل         ها         ، خانه         های بوم         گردی و سایر 
اماکن اقامتی در سطح این استان اشاره کرد که در نهایت تعادل قیمتی را نیز در طول سال به همراه دارد.

 توسعه اقتصادی با افزایش سفرهای درون استانی
»علیرضا ایزدی« مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی سابق استان اصفهان در این زمینه 
به »دنیای اقتصاد« گفت: چنانچه شاهد تعطیلی دو روزه آخر هفته در این استان باشیم مردم می توانند برای 
ســفرهای هفتگی برنامه      ریزی کرده و به شهرهای دیگر استان اصفهان مانند خوانسار، نایین، نطنز، کاشان 
و... یا استان   های همجوار سفر کنند. این موضوع نه تنها باعث کاهش ترافیک      های جاده      ای می شود بلکه با 
توزیع گردشــگرانی که به قصد دیدن یک اثر یا بنای تاریخی به یک ســایت مراجعه می کنند به حراست از 

ابنیه تاریخی نیز منجر می شود.

 قفل شدن راه   ها در تعطیلات مناسبتی
حسین متاجی، رئیس اداره میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی شهرستان نوشهر نیز در گفت         وگویی 
با »دنیای اقتصاد« داشت،     تعطیلات دو روزه آخر هفته را باعث تقویت گردشگری داخلی و مدیریت توریسم 
در شــمال کشــور دانست. او با بیان اینکه خانواده   ها با این تعطیلات امکان برنامه   ریزی بهتری دارند         ، اضافه 
کرد: علاوه بر آن با توزیع زمانی گردشگران شاهد خواهیم بود که کیفیت خدمات رسانی نیز افزایش یابد.

او از ترافیک جاده         ها به عنوان دیگر آسیب   های گردشگری تهاجمی نام برد و افزود: با قفل شدن جاده         ها 
و یک طرفه شــدن         ، ســاکنان مرزن   آباد و سایر شهرهای شمال ترددشان با اشــکال مواجه می شود و آنها 
نمی توانند از منطقه         شان خارج شوند و سفر کنند که یکی از راه                  های حل این معضل توزیع زمانی سفر است.

 پایین آمدن هزینه سفر از راه تعطیلی دو روزه آخر هفته
تنها مدیران شهرهای شمالی از آسیب   های گردشگری تهاجمی در تعطیلات مناسبتی گله   مند نیستند. 
حســن ناصر رئیس اداره میراث فرهنگی،           گردشــگری و صنایع   دســتی شــوش نیز در گفت   وگویی که با 
»دنیای اقتصاد« داشــت، با اشــاره به اینکه تعطیلی دو روز آخر هفته باعث توسعه گردشگری در مسیرهای 
کوتاه بین اســتانی و اســتان         های همجوار می شود، گفت: زمانی که تعطیلات محدود به تعطیلات مناسبتی 
باشد،           جمعیت در یک بازه زمانی خاص به سمت مقصدی سرازیر می شود که چالش   هایی در حوزه خدمات 

و قیمت ها را به همراه دارد.
به این معنا که هر کســی به هر مبلغی که مایل است روی خدماتش قیمت   گذاری می کند اما زمانی که 
تعطیلات به کل ایام ســال تقســیم می شود،          صاحبان کســب و کار هم خیال         شان راحت است که در تمام 
طول ســال مسافر دارند و درآمدشــان محدود به ایام خاصی نمی شود که بخواهند به جبران سایر ایام،          آن 

را با قیمت های بالا جبران کنند.

در اروپا، لندن، 
پایتخت انگلیس، 

هرچند پس از 
قانون هوای پاک 

۱۹5۶ پیشرفت   هایی 
داشته، اما همچنان 
به دلیل ذرات معلق 

و دی   اکسید نیتروژن 
یکی از آلوده   ترین 
شهرهای اروپا به 

شمار می   آید.

چیــن، به   عنوان یکــی از بزرگ    ترین واردکنندگان برنج شکســته هندی، 
اخیرا شــاهد کاهش تقاضا برای این محصول بوده اســت.موکش جین، رئیس 
انجمن صادرکنندگان برنج در ایالت چاتیســگر هند، اظهار کرد که بســیاری 
از تاجران چینی ســهمیه خرید برنج خود را تکمیل کرده   اند و در حال حاضر 

تنها تعداد محدودی از خریداران بزرگ در بازار فعال هســتند.
او افــزود: »حجم محموله   های ارســالی به چین کاهش یافته و مشــکلات 
لجســتیکی در بندر ویزاگ نیز بر این مســاله دامن زده اســت.« علاوه بر این، 
کاهش قیمت های بازار در چین و تردید خریداران برای نهایی کردن معاملات، 
حتی با پیشــنهاد قیمت های رقابتی برای برنج ســوآرنا شکسته )۳۸۰ تا ۳۸۵ 
دلار در هر تن فوب از بندر کلکته(، به پیچیدگی اوضاع افزوده است.این عوامل 
نشــان   دهنده تغییر در الگوهای خرید چین و تاثیر سیاســت   های وارداتی این 

کشور بر بازار جهانی برنج است.

به چین هند  آماری صادرات  مقایسه 
داده   های سازمان توســعه صادرات محصولات غذایی و کشاورزی هند نشان 
می دهــد کــه صادرات برنج به چین در ماه   های آوریــل و مه ۲۰۲۵ به ۵۵ هزار 
تن رسیده اســت؛ رقمی که در مقایســه با تنها ۱۰۶۷ تن در مدت مشابه سال 
گذشــته، رشد خیره   کننده   ای را نشــان می دهد.این جهش عمدتا به دلیل رفع 
ممنوعیت صادرات برنج شکســته از هند در سال جاری بوده است، ممنوعیتی که 
پیش تر با هدف تامین نیاز داخلی و کنترل قیمت ها اعمال شده بود.با این حال، 
ایــن روند صعودی چندان دوام نیاورده و با افت تقاضای چین در ماه   های اخیر، 

صادرکنندگان هندی حالا با چالش جدیدی مواجه شده   اند.
کاهــش خرید چینی   ها باعث شده اســت فشــار بر قیمت هــای داخلی در 
ایالت هایــی نظیر مادیا پــرادش و همچنین بنادر غربی کشــور افزایش یابد؛ 
مناطقی که به    دلیل ظرفیت بالای فرآوری و عرضه برنج شکسته، سهم مهمی 
در صادرات دارند.از آنجا که این اســتان   ها بخش بزرگی از محصولات شکسته 
را در اختیار دارند، تداوم رکود در تقاضای خارجی می تواند منجر به انباشــت 
مازاد و کاهش بیشــتر قیمت ها در بازار داخلی شود.این موضوع نگرانی هایی را 
در میان کشــاورزان و صادرکنندگان برانگیخته است و برخی را به بازنگری در 

واداشته است. فروش  استراتژی   های 

بازار چین در  میانمار  برنج  وضعیت 

در کنــار کاهش تقاضا برای برنــج هندی، بازار برنج میانمار نیز به شــدت 
تحت تاثیر افت خرید چین قرار گرفته است.برنج شکسته دو نوع متفاوت میانمار 
در ۱۷ ژوئیه با ۵۷ دلار در هر تن تخفیف نســبت به برنج هندی قیمت   گذاری 
شده است؛ رقابتی که نشــان می دهد صادرکنندگان میانماری برای حفظ سهم 
خود در بازار چین ناچار به کاهش قیمت شــده   اند.یک صادرکننده مســتقر در 
یانگون در این باره گفت: »تقاضای چین دیگر مثل دو تا سه ماه گذشته نیست.

ســهمیه   های وارداتی کاهــش یافته و قیمت های پیشــنهادی فعلی هنوز برای 
خریداران جذاب نیســت.« بــه گفته این صادرکننــده، چینی   ها منتظر کاهش 
بیشــتر قیمت ها هستند و همین مساله باعث شده بسیاری از صادرکنندگان در 

وضعیت بلاتکلیف قرار بگیرند.
بــا این حال، منابع بازار از چرخش تدریجی الگوی خرید چین خبرمی دهند.

بنا بر گزارش   ها، چین اخیرا به خرید برنج سخت شکسته میانمار با میزان بالای 
آمیلوز روی آورده اســت؛ نوعی برنج که برای تولید رشــته   فرنگی برنجی کاربرد 
دارد.این تغییر در الگوی تقاضا، نشان   دهنده تلاش چین برای متنوع   سازی منابع 
تامین و پاسخ به نیازهای صنایع غذایی داخلی است.با وجود این، محدودیت    های 
ســهمیه وارداتی چین همچنان مانع از افزایش چشــمگیر حجم خرید شــده و 
صادرکنندگان میانمار را در شــرایط دشوار نگه داشته است.در این میان، برخی 
گمانه   زنی   ها حاکی از آن اســت که در صورت اعلام سهمیه    های جدید وارداتی 
در ماه   هــای آینده، بار دیگر بازار رونق بگیرد اما هنوز این موضوع به تصمیمات 

نهایی دولت چین بستگی دارد.

چین در  شکسته  برنج  کاربردهای 
برنج شکســته هندی عمدتا در چین برای خوراک دام مصرف می شــود و 
این در حالی اســت که برنج ســوآرنا شکسته کاربرد گســترده   ای در صنایع 
غذایی چین، به   ویژه در تولید رشــته    فرنگــی برنجی دارد.این تفاوت در نوع 
مصرف باعث شــده هرچند تقاضا برای برنج کاملا شکســته در ماه    های اخیر 
افت کرده، اما تقاضا برای برنج ســوآرنا همچنان در ســطحی محدود و البته 
پایدار باقی بماند.در ایالت چاتیســگر و شهر بندری کلکته، میزان عرضه برنج 
ســوآرنا قابل توجه و پاسخگوی تقاضای فعلی است.اما با این وجود، خریداران 
چینــی هنوز با تردید بــه بازار نگاه می کنند.قیمت های پیشــنهادی فعلی در 
محــدوده ۳۸۰ تا ۳۸۵ دلار در هر تن فوب اســت، امــا چینی   ها منتظر افت 
بیشــتر قیمت ها یا اعلام ســهمیه   های وارداتی جدید هستند تا ریسک خرید 

را کاهش دهند. خود 
برخــی صادرکننــدگان معتقدند اگرچه تقاضا برای ســوآرنا از ســوی چین 
متوقف نشده، اما نبود قطعیت در سیاست   های وارداتی پکن و همچنین نوسانات 
قیمتی در بازار جهانی، خریداران را به ســمت احتیاط بیشــتر سوق داده است.

این وضعیت موجب شده فروشــندگان هندی برای تشویق خریداران، علاوه بر 
تخفیف   هــای قیمتی، گزینه   هایــی چون بهبود کیفیت و بســته   بندی را نیز در 

دستور کار قرار دهند.

قیمتی و  لجستیک  چالش   های 
مشکلات لجستیکی، به   ویژه در بندر ویزاگ، یکی از موانع اصلی صادرات برنج 
هندی به چین بوده اســت.این مشکلات، همراه با کاهش قیمت ها در بازار چین، 
باعث شــده که صادرکنندگان هندی با چالش   های بیشــتری مواجه شوند.حتی 
پیشــنهادهای قیمتی رقابتی نیز نتوانسته خریداران چینی را به انجام معاملات 
جدید ترغیب کند.این وضعیت نشــان   دهنده حساســیت بالای بازار به تغییرات 

قیمتی و محدودیت های لجستیکی است.

هند برنج  صادرات  چشم   انداز 
بر اساس پیش بینی   های اس   اندپی گلوبال کامودیتی اینسایتس، هند در سال 
بازاری ۲۰۲۵-۲۶ )اکتبر تا سپتامبر( حدود ۲۳ میلیون تن برنج صادر خواهد کرد 
که نســبت به سال گذشته ۶ درصد کاهش نشان می دهد.تولید برنج هند نیز در 
سال جاری با کاهش یک میلیون تنی به ۱۴۸ میلیون تن رسیده است.این کاهش 
تولید، همراه با کاهش تقاضای چین، می تواند فشــار بیشتری بر صادرکنندگان 

هندی وارد کند و رقابت در بازارهای جهانی را تشــدید نماید.
در نهایــت می    توان گفت که کاهش تقاضای چین برای برنج کاملا شکســته 
هندی، همراه با مشکلات لجستیکی و محدودیت های سهمیه وارداتی، چالش   های 
جدیدی را برای صادرکنندگان هندی و میانماری ایجاد کرده اســت.با این حال، 
وجود تقاضای محدود برای برنج ســوآرنا و برنج ســخت شکسته میانمار نشان 
   دهنده فرصت    هایی برای تنوع    بخشی به بازارهای هدف است.صادرکنندگان باید 
با تمرکز بر بهبود زیرســاخت   های لجســتیکی و ارائه قیمت های رقابتی، خود را 
با شــرایط متغیر بازار جهانی هماهنگ کنند.در عین حال، سیاست    های وارداتی 
چین و احتمال تخصیص ســهمیه های جدید در ماه هــای آینده می تواند تاثیر 

قابل    توجهی بر روند بازار داشته باشد.

سقوط آرام برنج هندی
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اولتیماتوم  گازی  قطر  به  اتحادیه  اروپا
  لیلا  جلیلوند    -درحالی که اتحادیه اروپا همچنان با تبعات ژئوپلیتیک و اقتصادی ناشی از جنگ اوکراین و قطع تدریجی 

جریان گاز روسیه دست  وپنجه نرم می کند، حال با تهدیدی بی  سابقه از سوی یکی از شرکای کلیدی انرژی خود یعنی قطر 
روبه  رو شده است.

هنگامی که عوامل 
بنیادی بازار نفت 

به طور کلی متعادل 
باشند، همانطور 

که در حال حاضر 
هستند، سایر 

عوامل غیربنیادی 
اهمیت پیدا 

می کنند

انرژی 

  بالاترین سطح فروش نفت عربستان
داده   های رســمی نشان می دهد صادرات نفت 
خام عربســتان در ماه مه ۲۰۲۵ با افزایش جزئی 
نســبت به ماه پیش از آن، به بالاترین سطح خود 

در سه ماه گذشته رسیده است.
به گزارش شــانا به نقــل از رویترز، داده   های 
منتشرشده از ســوی موسســه ابتکار داده   های 
سازمان های مشترک )جودی(، صادرات نفت خام 
عربستان ســعودی در ماه مه امسال به بالاترین 
حد خود در ســه ماه گذشته رسید.بر اساس این 
گزارش، صادرات نفت خام بزرگ ترین صادرکننده 
نفت جهان از رقم روزانه ۶ میلیون و ۱۶۶ هزار بشکه 
در ماه آوریل به روزانه ۶ میلیون و ۱۹۱ هزار بشکه 

در ماه مه امسال رسیده است.
تولید نفت خام عربســتان سعودی در ماه مه 
به ۹ میلیون و ۱۸۴ هزار بشــکه در روز رسید که 
نسبت به رقم روزانه ۹ میلیون بشکه در روز در ماه 
آوریل افزایش نشان می دهد.داده   ها نشان می دهد 
که توان عملیاتی پالایشگاه   های نفت خام عربستان 
در ماه مه ۲ میلیون و ۷۲۱ هزار بشکه در روز بوده 
که نسبت به روزانه ۲ میلیون و ۷۰۴ هزار بشکه در 
ماه آوریل، ۱۷ هزار بشکه در روز افزایش یافته است، 
در همین حال مصرف مســتقیم نفت خام برای 
تولید برق با افزایش ۱۱۲ هزار بشــکه در روز به 

۴۸۹ هزار بشکه در روز رسیده است.
عربســتان و دیگر اعضای سازمان کشورهای 
صادرکننــده نفت )اوپک( آمار صــادرات ماهانه 
خود را به موسســه جودی ارائه می دهند که این 
داده   ها در پایگاه اطلاع   رســانی رســمی این نهاد 
منتشر می شود.هشت کشور ائتلاف تولیدکنندگان 
عضو سازمان کشورهای صادرکننده نفت )اوپک( 
و متحدانــش )اوپک   پلاس( در ماه ژوئیه موافقت 
کــرد بخش دیگری )روزانه ۵۴۸ هزار بشــکه( از 
کاهش عرضه داوطلبانه اضافه روزانه ۲ میلیون و 
۲۰۰ هزار بشکه   ای خود را برای ماه اوت به بازارهای 
جهانی بازگرداند؛ تصمیمی که در نخستین نشست 
ویژه هشت کشور پس از نوسان   های شدید قیمت 
نفت و درگیری نظامی ایران و رژیم صهیونیستی 

گرفته شد.

 نکته جالــب توجه اینکه تنها چهار 
عضو اوپک 

بر اساس آمارهای منتشرشده در شصتمین 
شــماره بولتــن آماری ســازمان کشــورهای 
صادرکننــده نفت )اوپک(، ایــران با نزدیک به 
۱۴ درصد رشــد درآمدهای حاصل از صادرات 
نفت در ســال ۲۰۲۴، عنوان بیشترین افزایش 
درآمد نفتی در میان اعضای این ســازمان را به 
خود اختصاص داده اســت.پس از ایران، ونزوئلا 
بهترین عملکرد را به لحاظ افزایش درآمدهای 
نفتــی به خود اختصاص داده و از ۱۳ میلیارد و 
۸۸ میلیون دلار در سال ۲۰۲۳ به ۱۸ میلیارد و 

۳۷۲ میلیون دلار در سال ۲۰۲۴ رسیده است.
در ســال ۲۰۲۴ به عملکرد مثبت در زمینه 
افزایش درآمدهای نفتی دست یافته   اند و به غیر 
از ایران و ونزوئلا، نیجریه با رشــد یک میلیارد 
دلاری و گینه استوایی با رشد خفیف ۳۹ میلیون 
دلاری در رتبه   های بعدی قرار دارند.این در حالی 
اســت که درآمد اعضای اوپک از محل صادرات 
نفــت، درمجموع چهار درصــد کاهش یافته و 
از ۶۷۸ میلیارد دلار در ســال ۲۰۲۳ به حدود 

۶۵۲ میلیارد دلار در سال ۲۰۲۴ رسیده است.
در این میــان درآمدهای نفتی عربســتان 
سعودی در سال ۲۰۲۴ بیش از ۲۴ میلیارد دلار 
کاهش یافته و به ۲۲۳ میلیارد دلار رسیده است.

کویــت نیز افت ۹ میلیارد دلاری را تجربه کرده 
و در این سال نزدیک به ۶۹ میلیارد دلار درآمد 

نفتی داشته است.
علاوه بر این آمارهای اوپک نشــان می دهد 
که ایران با افزایش ۳۷۴ هزار بشکه   ای در تولید 
روزانه نفت خام در ســال ۲۰۲۴، رتبه نخست 
تولید را در جهان به خود اختصاص داده است، 
درحالی که عربستان سعودی برای دومین سال 
پیاپی با کاهش قابل توجهــی در تولید مواجه 
بوده است.طبق این آمارها ایران در سال ۲۰۲۴ 
افزایــش ۱۳ درصدی تولید نفت خام را تجربه 
کرده است و بر این اساس تولید روزانه نفت خام 
ایران با افزایش ۳۷۴ هزار بشکه   ای، از ۲ میلیون 
و ۸۸۴ هزار بشــکه در سال ۲۰۲۳ به ۳ میلیون 

و ۲۵۷ هزار بشکه در سال ۲۰۲۴ رسیده است.
ایالات متحده آمریکا بــا افزایش ۲۷۴ هزار 
بشــکه   ای در تولید روزانه نفت خــام )معادل 
۲ درصد رشــد( در رتبه دوم قرار دارد و پس از 
آن نیجریه با ۱۵۸ هزار بشکه، ونزوئلا با ۱۳۸ هزار 
بشکه و آرژانتین با ۶۶ هزار بشکه قرار گرفته   اند.

عرضه  کاهــش  لغو  رونــد  تداوم   
اوپک   پلاس

چهار نماینده ائتــلاف تولیدکنندگان عضو 
)اوپک(  نفت  سازمان کشــورهای صادرکننده 
و متحدانش )اوپک   پلاس( گفتند: بعید اســت 
نشست کارگروه مشترک وزارتی نظارت بر توافق 
اوپک   پلاس )JMMC( که قرار است ۲۸ ژوئیه 
)دوشنبه، ششــم مرداد( برگزار شود، به تغییر 

سیاست کنونی عرضه منجر شود .
بر اساس توافق موجود، هشت کشور عضو قرار 
است در ماه اوت روزانه ۵۴۸ هزار بشکه دیگر از 
کاهش عرضه داوطلبانه اضافه روزانه ۲ میلیون 
و ۲۰۰ هزار بشکه   ای خود را به بازارهای جهانی 
بازگردانند. منبع دیگری تاکید کرد: هنوز برای 

پیش بینی نتیجه نشست بسیار زود است.

این کشــور کوچک اما ثروتمند حاشــیه خلیج فارس که سومین صادرکننده بزرگ گاز طبیعی مایع )LNG( در جهان 
به  شــمار می رود، به  طور رســمی در نامه  ای به دولت بلژیک و کمیسیون اروپا هشــدار داده که در صورت عدم بازنگری در 
قانون جدید »دستورالعمل دقت  نظر در پایداری شرکت ها« )CSDDD(، ممکن است ناچار شود صادرات گاز خود به اروپا 

را کاهش داده یا حتی به  طور کامل به بازارهای دیگر منتقل کند.
اهمیت این تهدید تنها به دلیل حجم صادرات گاز قطر به اروپا نیست )که از زمان آغاز بحران اوکراین حدود ۱۴ درصد 
از کل واردات LNG اروپا را تامین کرده( بلکه به دلیل زمانی است که این هشدار صادر می شود: درست در میانه تلاش  های 
اتحادیه اروپا برای تقویت امنیت انرژی، توسعه زیرساخت  های سبز   و کاهش وابستگی به منابع فسیلی از کشورهای دارای 
استانداردهای زیست  محیطی پایین  تر.در واقع تهدید قطر را می توان نه  تنها چالشی در حوزه انرژی بلکه رویارویی مستقیم 
با سیاست  های اقلیمی و اجتماعی اروپا تلقی کرد؛ مواجه  ای که می تواند پیامدهایی فراتر از بازار انرژی در پی داشته باشد.

CSDDD مضمون قانون
قانون »دســتورالعمل دقت  نظر در پایداری شرکت ها )CSDDD(« اتحادیه اروپا با هدف ترویج مسوولیت  پذیری در قبال 
حقوق بشــر و محیط زیست، چارچوبی قانونی برای شرکت های بزرگ ترسیم می کند تا با دقتی فراتر از مرزهای جغرافیایی 
اروپا، فعالیت  های زنجیره تامین خود را زیر ذره  بین قرار دهند.بر اســاس این قانون، شــرکت ها باید نسبت به کار اجباری، 
نقض حقوق انسانی، آلودگی  های صنعتی و آسیب  های زیست  محیطی در کشورهای مبدأ تامین کالا و انرژی حساس بوده 

و اقدام اصلاحی داشته باشند.
یکی از حســاس  ترین بخش  های این قانون، الزام به داشــتن »برنامه انتقال اقلیمی« اســت؛ برنامه  ای که بر پایه اهداف 
توافقنامه پاریس طراحی شده و شرکت ها را ملزم می کند مسیر مشخصی برای رسیدن به کنترل گرمایش جهانی زیر ۱.۵ 
درجه ســانتی  گراد ارائه دهند.برای قطر، کشــوری که اقتصادش به   شدت متکی بر صادرات گاز طبیعی مایع است و هنوز 
مســیر روشنی برای رسیدن به کربن صفر ترسیم نکرده، این بند نه  تنها غیرواقع  گرایانه تلقی می شود، بلکه به  نوعی مداخله 

سیاسی و تهدید حق حاکمیت ملی در تعیین مسیر توسعه پایدار محسوب می شود.
از نــگاه دوحه، این قوانین فراتر از نظارت بر فعالیت شــرکت ها هســتند و تبدیل به ابــزاری برای تحمیل اولویت  های 
اقلیمی اروپا به ســایر کشــورهای صادرکننده انرژی شده  اند؛ موضوعی که به  ویژه برای کشورهای تولیدکننده سوخت  های 

فسیلی نگران  کننده و حتی تهدیدآمیز است.

محتوای نامه قطر
در نامه  ای که توسط سعد الکعبی، وزیر انرژی قطر و مدیرعامل شرکت قطر انرژی، خطاب به دولت بلژیک ارسال شده، 
لحن صریح و تهدیدآمیزی به چشم می  خورد.او به  روشنی هشدار داده که اگر اتحادیه اروپا در مفاد قانون CSDDD بازنگری 
جدی نکند، قطر و شرکت دولتی  اش ناچار خواهند بود مسیر صادرات گاز طبیعی مایع )LNG( را به سمت بازارهایی هدایت 

کنند که رویکردی »پایدارتر، باثبات  تر و سازگارتر با منافع اقتصادی و سیاسی شرکای تجاری« دارند.
در ادامه این نامه، الکعبی به  طور مشــخص به ماده  ای از قانون اشــاره می کند که شــرکت ها را موظف به ارائه برنامه  ای 
روشــن و متعهدکننده برای گذار اقلیمی و کاهش انتشار گازهای گلخانه  ای مطابق با هدف توافق پاریس )کنترل گرمایش 

جهانی زیر ۱.۵ درجه ســانتی  گراد( می  سازد.در پیوســت نامه، قطر پیشنهاد کرده که این بخش از قانون 
به  طور کامل حذف شــود، چرا که از نظر این کشــور، دخالت مستقیمی در حق حاکمیت ملی برای تعیین 

سطح و زمان بندی مشارکت در مقابله با تغییرات اقلیمی محسوب می شود.
الکعبــی تصریح کرده که »نــه دولت قطر و نه قطر انرژی، در آینده نزدیک برنامه  ای برای تحقق هدف 
خالص صفر ندارند«، و افزود که چنین الزاماتی در قوانین تجاری اتحادیه اروپا به معنای تحمیل دیدگاه  ها و 
سیاست  های اقلیمی اروپا بر کشورهای صادرکننده انرژی است؛ مسیری که می تواند همکاری  های بلندمدت 
را با تهدید جدی مواجه کند.این نامه همچنین حاوی پیام غیرمســتقیمی برای شرکت های بزرگ اروپایی 
مانند شل، توتال  انرژیز و انی است که وابستگی زیادی به قراردادهای گازی با قطر دارند و با اجرای قانون 

جدید، ممکن است با اختلال در زنجیره تامین خود مواجه شوند.

واکنش قاره سبز
در واکنش به نامه تهدیدآمیز قطر، سخنگوی کمیسیون اروپا تایید کرده که پیش از این نیز، در تاریخ 
۱۳ مه، نامه  ای با محتوای مشــابه از ســوی دولت قطر به کمیسیون ارسال شده است.به گفته این سخنگو، 
تغییراتی که کمیســیون اروپا برای ساده  سازی قانون CSDDD پیشنهاد کرده، همچنان در مرحله بررسی 

و مذاکره میان کشورهای عضو اتحادیه و نمایندگان پارلمان اروپاست.
از جمله این اصلاحات می توان به تعویق اجرای رسمی قانون به میانه سال ۲۰۲۸ اشاره کرد؛ همچنین 
پیشــنهاد شــده که الزامات نظارتی در زنجیره تامین کاهش یابد تا فشارهای اجرایی بر شرکت ها تعدیل 
شود.این اقدامات در پاسخ به نگرانی ها از سنگینی بار اداری و هزینه  های بالای تطبیق با قانون بوده است.

با این حال، به نظر می رســد قطر چنین اصلاحاتی را صرفا ســطحی می  داند و همچنان خواستار حذف 
کامل بندهایی اســت که شــرکت ها را ملزم به ارائه برنامه گذار اقلیمی و تطبیــق با اهداف توافق پاریس 
می کند.اختلاف نظر در همین نقطه تشدید شده است: اروپا به  دنبال افزایش شفافیت و مسوولیت  پذیری در 
زنجیره  های تامین جهانی است، اما قطر این سیاست  ها را مداخله  جویانه و مغایر با حاکمیت ملی کشورها 
می  داند.این تنش، ممکن است در آینده روابط اقتصادی و انرژی میان اتحادیه اروپا و یکی از تامین  کنندگان 

مهم گاز جهان را وارد مرحله  ای پرتنش و غیرقابل پیش بینی کند.

تاثیر احتمالی بر امنیت انرژی
تهدید مســتقیم قطر مبنی بر قطع صادرات LNG به اروپا، این قاره را در موقعیتی بسیار شکننده قرار 
داده؛ به  ویژه در شرایطی که جنگ روسیه و اوکراین ساختار انرژی اروپا را به  کلی دگرگون کرده است.پس 
از تحریم  های گسترده علیه گاز روسیه، کشورهای اروپایی تلاش کردند با تنوع  بخشی به منابع انرژی خود، 
به  ویژه از طریق واردات LNG از ایالات متحده، نیجریه و به  ویژه قطر، وابســتگی خود به روســیه را کاهش 
دهند.در این میان، قطر به یکی از ســتون  های اصلی تامین انرژی اروپا تبدیل شــده و اکنون ۱۴ درصد از 

نیاز وارداتی LNG اروپا را تامین می کند.
با توجه به نزدیک شدن زمستان و افزایش مصرف انرژی، احتمال اختلال در این جریان گازی، هشداری 
جدی برای مقامات اروپایی است.در صورت عملی شدن تهدید قطر، اروپا ممکن است بار دیگر ناگزیر شود 
به منابع آلاینده  تر مانند زغال  ســنگ بازگردد یا برای جبران کمبود، وارد قراردادهای اضطراری و پرهزینه 
با کشــورهایی شــود که الزامات زیســت  محیطی پایین  تری دارند.این موضوع نه  تنها موجب افزایش فشار 
اقتصادی بر شــهروندان خواهد شد، بلکه در ســطحی کلان  تر، به اعتبار بین المللی اتحادیه اروپا به  عنوان 

پیشگام سیاست  های سبز نیز لطمه می  زند.
بازگشــت به سوخت  های فســیلی، حتی در مقیاسی محدود، می تواند موجب کند شدن روند دستیابی 
بــه اهداف اقلیمی اروپا شــود؛ از جملــه تعهدات این اتحادیه در قالب توافــق پاریس برای محدود کردن 
گرمایش جهانی.این تنش همچنین یک واقعیت مهم را برجســته می  ســازد: وابستگی به انرژی وارداتی، 
هرچند تجدیدپذیر یا کم  کربن، در صورتی که بدون تنوع راهبردی و زیرساخت  های مقاوم باشد، می تواند 

به نقطه  ضعفی راهبردی برای کشورها تبدیل شود.

موقعیت استراتژیک قطر
قطر طی ســال های اخیر ســرمایه گذاری  های عظیمی برای گســترش ظرفیت تولید MMM خود انجام 
داده اســت.پروژه توســعه میدان گازی "North Field East" قرار است از اواسط سال ۲۰۲۶ وارد مدار 
شود و به  تنهایی میلیاردها مترمکعب گاز جدید وارد بازار جهانی خواهد کرد.با توجه به این ظرفیت عظیم، 
قطر در جایگاهی قرار دارد که می تواند بازار اروپا را ترک کرده و تمرکز خود را بر مشتریانی همچون چین، 
هند و کشورهای آسیای جنوب  شرقی بگذارد.از آنجا که این کشورها نسبت به قوانین اقلیمی سخت  گیری 

کمتری دارند، قطر آنها را گزینه  ای جذاب  تر برای صادرات گاز خود می  بیند.

LNG چشم  انداز عرضه جهانی
طبق گزارش ســه  ماهه اخیر آژانس بین المللی انرژی )IEA(، ســال ۲۰۲۶ شــاهد جهشی تاریخی در 
عرضه جهانی LNG خواهد بود.در آن ســال، تولید جهانی این سوخت تا ۷ درصد افزایش خواهد یافت که 
بیشترین رشد از سال ۲۰۱۹ تاکنون محسوب می شود.با این حال، IEA هشدار می دهد که بازار همچنان 
در سال ۲۰۲۵ آسیب  پذیر باقی می  ماند، زیرا هرگونه تاخیر در راه  اندازی پروژه  های جدید می تواند تعادل 

عرضه و تقاضا را برهم بزند.
در این میان، نقش قطر همچنان حیاتی باقی خواهد ماند؛ هم به عنوان بازیگری استراتژیک در بازار جهانی 
گاز و هم به عنوان کشوری که می تواند قواعد بازی را تغییر دهد.در مجموع، تهدید قطر تنها یک هشدار 
تجاری یا دیپلماتیک ساده نیست، بلکه نشانه  ای از چالش بزرگ تری است: تعارض بین سیاستگذاری  های 
اقلیمی بلندپروازانه اروپا و منافع اقتصادی تولیدکنندگان انرژی فســیلی.اتحادیه اروپا اکنون باید انتخاب 

کند که چگونه میان پیشبرد سیاست  های سبز و حفظ امنیت انرژی تعادل برقرار کند.
اگر چنین تضادهایی مدیریت نشوند، نه  تنها روند گذار انرژی به تاخیر می  افتد، بلکه احتمال بازگشت به 
سوخت  های آلاینده و شــکاف  های ژئوپلیتیک جدید نیز افزایش می  یابد.قطر ممکن است نخستین کشور 

باشد که آشکارآ این تعارض را به چالش کشیده؛ اما بی  تردید، آخرین نخواهد بود.

طولانی تر شــدن خشکسالی باعث شده تا دیگر اقدامات مقطعی نتواند درد بی آبی 
را درمان کند. در شرایط فعلی تلاش برای حل بحران در سطوح مختلف اولویت دارد؛ 
برنامه ای که از واکنش فوری در تابستان سال جاری، تا تغییر در بنیادهای حکمرانی آب 
در بلندمدت را دربرمی گیرد. یکی از راهکارها، همکاری دولت و مردم برای کاهش سطح 
بحران است. تجارب جهانی نشان می دهد که این همکاری می تواند به کاهش مشکلات 
در کوتاه مدت کمک کند. »ایجاد محدودیت مصرف به صورت برنامه ریزی شده« و »ایجاد 
کمپین های آگاهی بخشی با هدف کاهش مصرف آب در بخش خانگی«، از جمله مهم ترین 
اقدامات مورد نیاز، برای عبور از شرایط فعلی است. در میان مدت و بلندمدت نیز »نوسازی 
و ترمیم تجهیزات مستهلک آب رسانی«، »تمرکز بر بازچرخانی آب« و »اصلاح مدیریت 

آب در بخش صنایع و کشاورزی« لازم است.

تصویر منتشر شده از سد کرج در تاریخ 2۹ تیرماه ۱4۰4
فاطمه صالحی: چهارمین ماه گرم سال در حالی به پایان رسید که گزارش های متعددی 
از نقاط مختلف کشور حاکی از بروز قطعی های گسترده در شبکه توزیع آب شرب بود؛ 
رخدادی که مقام های مســوول در سازمان های سیاستگذار حوزه آب، ترجیح می دهند 
از آن با عنوان »تنش آبی« یاد کنند. با این حال، مطابق اعلام رسمی، ۲۲ استان و ۴۳ 
شهر کشور درگیر وضعیت تنش آبی شده اند، اما آنچه در عمل تجربه می شود، فراتر از 
یک تنش اســت. گزارش های مردمی در شبکه های اجتماعی از قطعی های آب تا ۱۲ 
ساعت، در نقاط مختلف کشور حکایت دارد؛ قطعی هایی که برنامه ریزی مشخصی ندارند 

و مردم را در تامین اولیه ترین نیازهای زیستی با مشکل مواجه کرده اند. 
در هفته های اخیر، کاربران شبکه های اجتماعی از مناطق مختلف کشور خبر داده اند 
که قطعی آب موجب اختلال در اســتحمام، شست وشو و دسترسی به آب شرب شده 
است؛ اختلال هایی که علاوه بر پیامدهای مستقیم، باعث ایجاد اختلال در نظم طبیعی 
زندگی مردم شــده اســت. این شرایط در حالی رقم خورده که در سومین سال متوالی 
با قطعی برق نیز مواجه هســتیم، وضعیتی که دست کم از سوی دستگاه های متولی با 
تدوین جداول زمان بندی و اعلام عمومی همراه بوده است. اما در موضوع آب، اقدامات و 

اطلاع رسانی های صورت گرفته، به کنترل وضع موجود کمکی نکرده است.
مهم ترین نمود این ناکارآمدی، فقدان شفافیت در اطلاع رسانی به مردم و بی برنامگی 
آشکار در مواجهه با قطعی هاست. در شرایطی که طی سال های گذشته بارها درباره ورود 
ایران به دوره خشکسالی هشدار داده شده بود، امروز می توان با اطمینان گفت که بحران 
آب به سطح تازه ای از پیچیدگی رسیده است؛ سطحی که دیگر با تصمیمات مقطعی، 
وعده های غیرقابل تحقق یا واژه سازی های اداری نظیر »تنش آبی« قابل مدیریت نیست. 
اقتضای وضع موجود تشــکیل یک ستاد جدید سیاســتگذاری آب است که با نگاهی 

چندلایه، بحران فعلی را در سه سطح کوتاه مدت، میان مدت و بلندمدت سامان دهد. 

پنجمین سال خشکسالی
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای تهران اخیرا اعلام کرده است که تهران امسال وارد 
پنجمین ســال کم بارشی پیاپی شــده و در چنین شرایطی، تنها ۱۴ درصد از ظرفیت 
مخازن سدهای این استان پر شده است. همچنین بنا بر گزارش هفتگی شاخص های 
آب و برق کشور که از سوی وزارت نیرو منتشر می شود، ورودی مخازن سدهای کشور 

از ابتدای سال آبی جاری )اول مهرماه( تا ۲۱ تیرماه، تنها ۲۲.۴۳ میلیارد مترمکعب بوده، 
در حالی که در مدت مشابه سال گذشته این رقم به ۳۹.۱۵ میلیارد مترمکعب رسیده 
بود. کاهش ۴۳ درصدی ورودی آب به ســدها، شاخصی کم سابقه از شدت بحران آبی 

در کشور به شمار می رود.
ماجرای قطعی  آب با افت فشار در شبکه شروع شد؛ ابتدا در طبقات اول و دوم برخی 
ساختمان ها، آب با فشار بسیار کم در دسترس قرار داشت اما در طبقات بالاتر آبی وجود 
نداشت. اندکی بعد، دامنه اختلال به استان های مختلف رسید. کاربران در فضای مجازی 
از قطعی های چندساعته در استان های اهواز، اصفهان، اراک، سمنان، البرز و دیگر مناطق 
خبر دادند. اندکی بعد نیز جنوب تهران درگیر قطعی های آب شد و اکنون در مرکز تهران 
نیز این قطعی ها به شکل بی برنامه و چندساعته دیده می شود. به عنوان نمونه، در محله 
فاطمی تهران قطعی های ۸ ساعته و در محله سنایی و سهروردی قطعی هایی تا ۶ ساعت 
در روز گزارش شده است. با این حال، آنچه بیش از همه نگران کننده است، شدت بحران 
در مناطق کم برخوردار است؛ مناطقی که قطعی آب در آنها شدیدتر، طولانی تر و با تناوب 
بیشــتری رخ می دهد. در برخی از این مناطق، پس از گذشــت ۱۲ ساعت قطعی، آب 
برای دو ساعت وصل شده و مجددا قطع می شود؛ الگویی ناپایدار که زندگی عادی را با 

اختلال جدی مواجه کرده است.
بر اساس اعلام رسمی مدیرعامل شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور، ۲۲ استان و 
۴۳ شهر با تنش آبی مواجه اند. هاشم امینی تاکید کرده بود که در برخی استان ها کاهش 
۳۹ درصدی بارش ها ثبت شده و به ویژه در مناطقی که برای پنجمین سال با خشکسالی 
روبه رو هستند، منابع آب زیرزمینی به شدت تحلیل رفته است. او از تعریف ۱۶۰ پروژه 
برای مدیریت ناترازی ناشــی از خشکسالی خبر داده و هدف آنها را کاهش چالش های 
تامین آب شــرب و بهداشت عنوان کرده است. در این میان، توصیه به صرفه جویی بار 
دیگر در صدر نسخه های فوری قرار گرفته است. آن طور که مدیرعامل آبفا تصریح کرده، 
تابســتان بدون چالش تنها با همراهی مردم در مصرف ممکن خواهد بود. با این حال، 
این پرسش برجاست که در نبود یک سامانه شفاف اطلاع رسانی و هشدار عمومی، مردم 

چگونه می توانند رفتار مصرف خود را با وضعیت منابع تطبیق دهند؟ 

تعارف با بحران
آرش فروزانفر، کارشناس حوزه مهندسی منابع آب، در گفت وگو با »دنیای اقتصاد« 
بحران کنونی آب در ایران را نتیجه مجموعه ای از تصمیمات و سیاســت های نادرست 
دانست که طی چند دهه گذشته انباشته شده اند و نمی توان آن را صرفا به خشکسالی های 
کوتاه مدت یا کاهش بارندگی محدود کرد. او معتقد است که مشکلات فعلی نشات گرفته 
از ضعف های ساختاری و نبود مدیریت یکپارچه منابع آب است که از دهه ۱۳۶۰ آغاز 

و تاکنون ادامه یافته است.
او با اشاره به »توسعه نامتوازن شبکه های انتقال آب در کشور«، »افزایش جمعیت بدون 
در نظر گرفتن ظرفیت منابع آبی« و »فقدان راهکارهای علمی برای تنظیم مصرف«، گفت: 
این عوامل باعث شده اند حتی در سال هایی که بارندگی ها نسبتا نرمال بوده نیز کشور با 
کمبود شدید آب روبه رو شود. به این ترتیب، بحران آب صرفا یک مساله محیط زیستی 
نیست بلکه ناشی از عملکرد ناصحیح سیاستگذاران و مدیریت ناهماهنگ منابع است. 
فروزانفر به اهمیت اصلاح الگوی مصرف در بخش های مختلف اشاره کرد و گفت: بدون 

تغییر در شیوه بهره برداری از منابع آب، به ویژه در بخش کشاورزی که سهم عمده ای 
از مصرف آب کشور را به خود اختصاص داده، نمی توان انتظار بهبود شرایط را داشت. 

به گفته این کارشناس، برنامه های بزرگ همچون انتقال آب یا ساخت آب شیرین کن ها 
بدون همراهی اصلاح مصرف و اولویت بندی دقیق تخصیص منابع، کارآیی لازم را نخواهند 

داشت و هزینه های اجتماعی و اقتصادی بحران را افزایش می دهند.
یکی از نکاتی که فروزانفر به آن پرداخت، فقدان شفافیت و اطلاع رسانی مناسب در 
حوزه آب بود. او بر این باور است که نبود ارتباط موثر با مردم و عدم ارائه اطلاعات دقیق 
درباره شرایط منابع آبی کشور و برنامه های مدیریتی، باعث شده اعتماد عمومی کاهش 
یابد و مشارکت شــهروندان در مدیریت بحران آب محدود شود. بنابراین اطلاع رسانی 
شــفاف و واقع بینانه نخســتین و ضروری ترین گام در مواجهه با بحران است که باید از 

سوی نهادهای مسوول به طور جدی دنبال شود.
علاوه بر این، فروزانفر تاکید کرد که نهادهای سیاســتگذار باید رویکردی واقع گرا و 
مبتنی بر شواهد اتخاذ کنند و از تعارف کردن با بحران و استفاده از ادبیات انکارکننده 
اجتناب کنند. در غیر این صورت، استمرار این وضعیت می تواند پیامدهای غیرقابل جبرانی 

در اقتصاد و جامعه ایران به دنبال داشته باشد.
 در نهایت، فروزانفر به ضرورت بازنگری فوری در سیاست های تخصیص آب و اتخاذ 
رویکردهای جامع و بین بخشی برای مدیریت منابع اشاره کرد تا بتوان از تشدید بحران 
جلوگیری کرد. به عقیده  او تنها با اصلاح ساختارها و بهبود کارآیی مصرف در همه بخش ها، 
به ویژه در کشــاورزی و ارتقای اطلاع رسانی به مردم می توان چشم اندازی امیدوارکننده 

برای آینده منابع آبی کشور ترسیم کرد.

شکاف در تصمیم گیری های آبی
خسرو رفیعی، کارشناس حوزه منابع آب، در گفت وگو با »دنیای اقتصاد« به شکاف 
بزرگ میان سیاستگذاران و واقعیت های میدانی بحران آب اشاره کرده و گفت: تصمیمات 
اتخاذ شده در سطوح کلان، اغلب بدون درک دقیق از شرایط محلی و پیامدهای بلندمدت 
اجرا می شوند. این شکاف باعث شده سیاست ها ناکارآمد و بعضا متناقض باشند و نتوانند 

بحران آب را به درستی مدیریت کنند. 
رفیعی گفت: نبود هماهنگی لازم  میان دستگاه های متولی، نبود برنامه ریزی جامع 
و اطلاعات ناکافی از منابع آبی، چالش های پیش رو را پیچیده تر ساخته است. او معتقد 
است که تا زمانی که سیاستگذاران نتوانند ارتباط موثر و واقع بینانه ای با شرایط میدانی 
برقرار کنند و تصمیمات خود را بر اساس داده های علمی و مشارکت ذی نفعان تنظیم 

نکنند، حل مشکل آب کشور دور از دسترس باقی خواهد ماند.

از نگاه مردم
یکی از چالش های اساسی در مدیریت بحران آب کشور، فقدان اطلاع رسانی شفاف 
و برنامه ریزی منســجم از سوی نهادهای مسوول است که موجب شده مردم به عنوان 
اصلی تریــن ذی نفعان در فرآیند مدیریت منابع آب، نقــش چندانی در برنامه ریزی و 
تصمیم گیری ها نداشته باشند. در حالی که مسوولان از شهروندان انتظار دارند مصرف 
خود را کاهش دهند و در مقابل بحران آب همکاری کنند، اما برنامه ای مدون و قابل اتکا 
برای اطلاع رسانی درباره زمان بندی قطعی ها یا چگونگی مدیریت مصرف ارائه نمی شود. 

راهکار سه لایه بحران آب
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ایران زمین 

عاملان دپوی خودرو در گمرک
  عرشیا حسن پور  سال هاست ده ها هزار خودروی وارداتی در فرآیند پیچیده ترخیص پشت دروازه های گمرک خاک خورده اند. بحرانی که بخش اعظم آن حاصل 

سخت گیری های سازمان ملی استاندارد و سازمان حفاظت محیط زیست بوده است.

ایــن دو نهــاد با عدم پذیرش تاییدیه های فنی کشــورهای مبــدأ، روند ترخیص را 
پیچیده و پرهزینه کرده اند. حالا ورود دســتگاه قضا، انفجار اخیر در بندر شهید رجایی 
و شوک جنگ تحمیلی ۱۲روزه نقش مهمی در تسهیل ترخیص خودروها ایفا کرده اند؛ 
به طوری که ســازمان حفاظت محیط زیست گام نخست را برای تسهیل واردات برداشته 

و برخی بازرسی ها را حذف کرده است. 
گمرکات کشــور سالیان متمادی است که شاهد انباشت و دپوی خودروهای وارداتی 
اســت،حالا اما به نظر می رسد دولت سرانجام به تسهیل روند ترخیص تن داده البته نه 
به صورت داوطلبانه بلکه در سایه بحران هایی نظیر انفجار بندر شهید رجایی بندرعباس 
و پیامدهــای جنگ تحمیلی ۱۲ روزه  در منطقــه. یکی از تصمیمات جدید که رنگ و 
بوی تســهیل واردات را می دهد، مصوبه اخیر ســازمان حفاظت محیط زیست است که 
با پیگیری های دســتگاه قضایی بخشــی از فرآیندهای بازرســی را حذف یا ساده سازی 
کرده اســت؛ اقدامی که آن را می توان نقطه پایانی بر یک دوره سخت گیری بی سابقه و 

بحث برانگیز در سیاستگذاری واردات خودرو دانست.
دپوی خودرو در گمرکات کشــور طی ســال های گذشــته، نه تنهــا موجب خواب 
ســرمایه میلیاردی واردکنندگان شده و هزینه های سنگین لجستیکی را به آنها تحمیل 
می کنــد، بلکه از منظری دیگری دولت را در بخــش درآمدهای گمرکی با چالش های 
متعــددی مواجه کرده اســت. در تازه ترین نمونه، تکلیف ۷۰ هزار دســتگاه خودروی 
مونتاژی و وارداتی دپو شــده در منطقه ویژه بم مشــخص شد که به دلیل ناهماهنگی 
میان نهادهای مختلف و مشــکلات ناشــی از اســتاندارد و فاکتورهای زیست محیطی 
ترخیــص آنها بــه تعویق افتاده بود. در ایران برخلاف دیگر کشــورها که تاییدیه صادر 
شــده در کشور مبدا را به رسمیت می شناسند، اگر این تاییدیه ها از سوی اتحادیه اروپا 
یا آمریکا هم صادر شــده باشــند باز هم باید از فیلتر سازمان ملی استاندارد و سازمان 

حفاظت محیط زیست عبور کنند. 
همین رویکرد ســبب شــده تا حتی تولیدات غول های خودروسازی جهان مثل بنز، 
بی ام و، پورشــه یا تویوتا که نماد کیفیت شــناخته می شوند در اواخر دهه ۹۰ به دلایلی 
مثل عدم مطابقت با استاندارد ملی پشت درهای گمرکات دپو شوند. اما با انفجار اخیر در 
بندر شهید رجایی که شرایط نگهداری خودروها را بحرانی تر کرد و بالا گرفتن انتقادات 
نســبت به دپوی سنگین خودروها، دســتگاه قضا به این ماجرا ورود و اقدامات تسهیل 
واردات خودروهای خارجی  به ســرعت  انجام شــد . به دنبال پیگیری دستگاه قضایی، 

سازمان حفاظت از محیط زیست کشور شرایط جدیدی برای تسهیل در فرآیند واردات 
خودرو با رویکرد زیســت محیطی اعلام کرده که بر اســاس آن بخشی از فرآیند بازرسی 
حذف یا ساده ســازی شده است. بر اســاس این مصوبه، خودروهایی که دارای تاییدیه 
کشــور مبدا هستند، از انجام بازرســی مجدد در داخل کشور معاف می شوند. همچنین 
خودروهای فاقد تأیید کشــور مبدا، در صورتی که سابقه واردات به کشور داشته باشند، 

مشمول تسهیلات  مختلفی می شوند.
بخش دیگری از این مصوبه نشــان می دهد که برای خودروهایی با بیش از ۳ ســابقه 
ورود، صرف ارائه نامه تایید کیفیت کافی بوده و نیاز به بازرســی مجدد وجود ندارد. اما 
در صورتی که تعداد سابقه های ورود کمتر از ۳ مورد باشد، تنها ۲۰ درصد از خودروها 
مورد بازرسی قرار می گیرند. برای خودروهایی که برای نخستین بار وارد کشور می شوند، 

۵۰ درصد نمونه ها به صورت تصادفی مورد بازرســی قرار می گیرند.
همچنین، محموله های کمتر از پنج خودرو، تنها یک دســتگاه خودرو مورد بازرسی 
قرار می گیرد.  امتیاز ویژه این مصوبه هم شــامل حال خودروهای برقی می شــود که از 
فرآیند استعلام، بازرسی و حتی تشریفات اداری معاف شده و امکان ترخیص فوری برای 
آنها فراهم شــده است. جزئیات این مصوبه حکایت از این دارد که که برای دستیابی به 
پنج هدف مهم یعنی جلوگیری از رسوب و معطلی کالاها، کاهش زمان ترخیص، کاهش 
هزینه های واردکنندگان، تسهیل فرآیند تجارت و کاهش حجم انبار کالاها در بنادر کشور 
طراحی شــده است. همچنین، این تسهیلات برای روان سازی فرآیند واردات، حمایت از 
تجارت ســالم و همچنین حفظ معیارهای زیست محیطی تدوین شده و در نهایت منجر 

به کاهش فشــارها در گمرکات و تسریع تامین خودروهای مورد نیاز بازار خواهد شد.

گمرکات مملو از وارداتی ها
دپوی خودرو معضلی ریشه دار در بازار خودروی ایران است که مثل سدی در مقابل 
جریــان روان عرضه و تقاضا عمل می کند. کارشناســان این پدیده را ناشــی از عوامل 
مختلفی از جمله سیاســتگذاری دستوری، مشکلات ارزی یا گمرکی می دانند. آمارهایی 
که از دپوی خودروها در ســال های مختلف از منابع رســمی منتشــر شده، حکایت از 
حجم بالای خودرو در گمرکات استان های مختلف ایران دارد. همین هفته قبل بود که 
محمد دولتی، مدیرکل گمرکات اســتان کرمان از ترخیص ۷۰ هزار دســتگاه خودروی 
مونتــاژی و وارداتی از منطقه ویژه بم خبر داد که علاوه بر اینکه می تواند روی وضعیت 

ســامانه جامع تجارت از زمان آغاز به کار، به ســکاندار اختلال در فرآیند تجارت 
خارجی کشــور بدل شده است. قطعی های مداوم، عدم امکان ویرایش اطلاعات در 
این سامانه، صدور دستورالعمل های ناکارآمد و تغییرات مکرر با اعطای بخشنامه های 
متضاد و مخل تولید، به مانع جدی در مســیر تجارت بدل شده است. این چالش ها 
حتی در مواردی در مســیر واردات مواد اولیه و کالاهای واسطه ای مورد استفاده در 
تولید اختلال ایجاد کرده است. بسیاری از این محصولات به کشور وارد و در گمرکات 
دپو می شــوند اما تحت تاثیر چالش های ناشی از سامانه جامع تجارت، برای یک بازه 
زمانی طولانی مدت امکان ترخیص نمی یابند. درواقع عملکرد ناکارآمد سامانه جامع 

تجارت مانع فعالیت های گمرکی نیز است.
اختلال ها در سامانه جامع تجارت باعث رسوب طولانی کالاها در گمرکات کشور 

شده است
سیستمی شــدن فرآیندها و بهره مندی از فناوری های جدید در دهه های اخیر 
به افزایش ســرعت و تســهیل انجام امور کسب وکارها منجر شده است. فرآیندهای 
بروکراتیک تجاری از طریق سامانه جامع تجارت ایران انجام می شود. یکی از اهداف 
ایجاد این سامانه، ایجاد ساختاری واحد برای اجرای امور بازرگانان در حوزه تجارت 
خارجی اســت. درهمین حال به گفته مسوولان سازمان توسعه تجارت و همچنین 
وزارت صمت، ســامانه موردبحث تاثیر بسزایی در ساماندهی امور تجاری و کاهش 
قاچاق خواهد داشــت. بااین وجود عملکرد این سامانه در ۹ سالی که از آغاز فعالیت 
آن می گذرد به قدری چالش ســاز بوده که نزد فعالان اقتصادی تحت عنوان سامانه 

مانع تجارت شناخته می شود.

چرایی موانع تجاری سامانه ای
عملکرد نامطلوب سامانه جامع تجارت آن هم در برهه حساس کنونی که کشور با 
مشکلات سیاسی مواجه است و هر روز مانع جدیدی در روند تجارت خارجی پدید 
می آید، اشــتباهی غیرقابل جبران است. آمارهای تجاری حکایت از افت واردات در 
ماه های نخست امسال دارد. متاسفانه فعالان تجاری و بازرگانی دورنمای روشن تری 
را برای بهبود شرایط تجاری در تابستان امسال متصور نیستند. بنابراین افت واردات 
مواد اولیه و کالاهای واسطه ای مورد نیاز خطوط تولید و واحد های صنعتی در ماه های 
اخیر قابل پیش بینی است. در چنین فضایی عملا لطمات جدی به واحدهای تولیدی و 
صنعتگران نیز تحمیل می شود چراکه عملا توان مقابله با شرایط را از دست خواهند داد.

در چنین فضایی از سیاســتگذاران و مســوولان انتظار می رود مسیر تجارت 
را تســهیل کنند؛ بااین وجود نه تنها بســیاری از اقدامات مثبت موردنظر اجرایی 
نمی شــود بلکه هرازگاهی موانــع جدید و غیر قابل قبولی در این مســیر پدید 
می آید. در حال حاضر سامانه جامع تجارت یکی از موانع اصلی در مسیر تجارت 

خارجی است.
به این معنی که از یک ســو انتظار می رفت ســامانه ای شدن روندهای تجاری به 
کاهش بوروکراســی حاکم بر این فرآیند منجر شود؛ بااین وجود خواسته مورد بحث 
عملیاتی نشــد. کمااینکه فعالان عرصه تجاری در سال های گذشته بارها نسبت به 
تغییرات روزانه و شبانه در این سامانه و همچنین اختلال های آن گلایه مند بوده اند. 
ایــن اختلال ها به قدری جدی بوده اند که گاهی ســامانه برای بازه های زمانی چند 
هفته ای از فعالیت باز می ماند. طبعا چنین اختلال هایی در ســامانه ای که عملا تنها 
مجرای واردات کشــور است، لطمات جدی را به اقتصاد کشور تحمیل می کند. این 
چالش از آن جهت جدی تر است که بخش بزرگی از واردات کشور به مواد اولیه تولید 

و همچنین کالاهای واسطه ای مورد نیاز در بخش صنعت اختصاص دارد.
اختلال های جدی حاکم بر سامانه جامع تجارت حکایت از آن دارد که این سامانه 

از منظر فنی دچار مشکل است. درحالی که به واسطه اهمیت و اثرگذاری این سامانه 
بــر اقتصاد و تولید، انتظار می رفت از منظر فنی بــرای راه اندازی آن، دقت بالاتری 

وجود داشته باشد.

نبود وحدت رویه قانونی
سامانه جامع تجارت در عمل امکانی برای ایجاد وحدت رویه های قانونی را در عرصه 
تجارت ایجاد نکرده است. بسیاری از این مقرراتی که روزانه یا شبانه صادر می شوند، 
همچون سدی در مسیر تجارت عمل می کنند. بخشی از این بخش نامه های ناکارآمد 
و مخل تجارت با گذشــت زمان و پس از آنکه سیاســتگذاران با چالش های ناشی از 
آنها آشنا شدند، کنار گذاشته می شوند. بااین وجود در همان دوره هرچند کوتاه اجرا، 
ضربات جدی را به اقتصاد تحمیل می کنند. کم توجهی سیاستگذاران به نظرات فعالان 
عرصه تولید و تجارت از بزرگ ترین دلایل صدور بخشنامه های غیرکارشناسی است.

قوانین و مقررات ناکارآمد تجاری صادر و از طریق ســامانه جامع تجارت اجرایی 
می شــوند. به عنوان نمونه این سامانه بســتری برای اعمال محدودیت های وارداتی 
اســت. درهمین حال پرتال ارزی این سامانه، رویه های ناکارآمد بازگشت ارز حاصل 
از صادرات را رصد می کند. در ســال های اخیر به دنبال تشــدید تحریم های اعمالی 
علیه اقتصاد ایران، عملا مقررات ســخت گیرانه ای در مسیر صادرات اجرایی شدند. 
الزام به بازگشت ارز حاصل از صادرات با قیمت به مراتب پایین تر از نرخ های رسمی 
از مهم تریــن چالش هایی بود که روند فعالیت تجــار و صادرکنندگان را تحت تاثیر 
قرار داد. این مقررات ناکارآمد ارزی در شــرایطی صادر می شوند که میزان ارزآوری 
حاصل از صادرات غیرنفتی کشــور در سال گذشته برابر ۵۷ میلیارد و ۸۴۴ میلیون 

دلار گزارش شده است.
توجه به این نکته ضروری به نظر می رسد که تجارت در یک بازه زمانی میان مدت 
یا بلندمدت معنی می یابد. بر همین اســاس نیز از سیاستگذاران انتظار می رود افق 
میان مدت ثابتی را برای روندهای تجاری تعریف کنند. به این ترتیب فعالان عرصه 
تولید و تجارت امکان برنامه ریزی برای آینده را خواهند داشت. مسوولان نقش سامانه 
جامع تجارت در بهینه ســازی منابع ارزی را با اهمیت عنوان می کنند. گاهی برخی 
مقــررات مصوب حاکم بــر فرایندهای تجاری نیز با هدف مبارزه با قاچاق کالا و ارز 
وضع می شــوند. اما این مقررات در عمل کارآیی لازم را ندارند. در نهایت این سوال 
جدی مطرح می شــود که این ســامانه ها تاکنون چه تاثیری بر تحقق هدف کاهش 

رانت داشته اند؟

ضرورت رفع مشکلات زیرساختی
ندیر پورجم نایب رئیس کمیســیون گمرک اتاق ایــران در گفت وگو با »دنیای 
اقتصاد« در ارزیابی عملکرد سامانه جامع تجارت و اثرگذاری آن بر رویه های تجاری 
اظهار کرد: سامانه جامع تجارت در ژوئیه ۲۰۱۶ با هدف همگامی فرآیندهای تجاری 
با دولت الکترونیک، راه   اندازی شــد. این سامانه شامل هفت بخش یا خدمت اصلی 
است که عبارتند از: »سامانه جامع تجارت«، »سامانه جامع انبارها و مراکز نگهداری 
کالا«، »سامانه شناسه کالا«، »سامانه سنجش اعتبار و رتبه بندی اعتباری«، »پرتال 
ارزی )نیما( «، »سامانه جامع حمل ونقل« و »سامانه جامع امور گمرکی«. بااین وجود 
ایراد جدی زیرساختی به عملکرد این سامانه وارد است. سامانه جامع تجارت به دلیل 
بروز مشکلات فنی و زیرساختی در ارائه خدمات به فعالان تجاری با مشکلات جدی 
روبه رو اســت. در واقع باید اقرار کرد که در فرآیندهای ایجاد این ســامانه مطابق با 

استانداردهای بین المللی توجه کافی نشده است.
این فعال تجاری در ادامه از اینترنت ضعیف به عنوان دیگر چالش پیش روی تجار 

نام برد و افزود: کندی اینترنت مانع بهره مندی دقیق کاربران از سامانه جامع تجارت 
می شود. در واقع در برخی ساعات، عملا امکان استفاده از خدمات این سایت وجود 
ندارد. به این ترتیب در نبود زیرســاخت های مناسب، رویه های تجاری کند و حتی 
مختل می شود. این دســت چالش ها تجارت را با چالش های جدی مواجه می کند. 
در چنین فضایی عملا امکان برنامه ریزی برای آینده وجود ندارد. با توجه به ســهم 
بالای مواد اولیه و کالاهای واسطه ای تولید در واردات ایران، بروز مشکل در رویه های 

وارداتی، عملا تولید را هم مختل خواهد کرد.

بخشنامه های مانع تولید و تجارت
پورجم در مورد مشــکلات ناشی از انتشار بخشنامه های مربوط به حوزه تجارت 
گفت: تغییر مقررات و قوانین و صدور بخشنامه هایی که مبنای قانونی ندارند به سد 
راه تولید و تجارت کشــور بدل شده است. البته سامانه جامع تجارت حکم بستری 
برای ارائه این مقررات را دارد، بنابراین ریشــه این دست چالش ها به سیاستگذاران 

حوزه ارزی و تجاری بازمی گردد.
این فعال عرصه تجارت گفت: متاسفانه در این سال ها بارها شاهد بودیم که رویه های 
اقتصادی بدون رعایت آیین نامه »لزوم ثبت اطلاعات در پایگاه اطلاع رسانی دولت«، 
در سامانه تغییر کرده است. این تغییرات ناگهانی لطمات جدی را به فعالان عرصه 
تولید و تجارت تحمیل می کند. چراکه در چنین فضایی عملا امکان برنامه ریزی برای 
آینده وجود ندارد. این تغییرات ناگهانی با مواد ۲۴ و ۳۰ قانون بهبود مستمر فضای 
کسب وکار مغایرت دارد. ماده ۲۴ قانون بهبود مستمر محیط کسب و کار حکایت از آن 
دارد که دولت و دستگاه های اجرایی مکلف هستند به منظور شفاف  سازی سیاست ها و 
برنامه  های اقتصادی و ایجاد ثبات و امنیت اقتصادی و سرمایه گذاری، هرگونه تغییر 
سیاست ها، مقررات و رویه  های اقتصادی را در زمان مقتضی قبل از اجراء، از طریق 

رسانه  های گروهی به اطلاع عموم برسانند.
ماده ۳۰ قانون بهبود مستمر محیط کسب و کار بر ضرورت ثبت و اطلاع رسانی 
مقررات مرتبط با محیط کسب و کار در پایگاه اطلاعات قوانین و مقررات تاکید دارد و 
لازمه نافذ بودن مقررات، ثبت آنها در این پایگاه است. براساس این ماده قانونی وزارت 
امور اقتصادی و دارایی مکلف است با همکاری معاونت مربوطه، »پایگاه اطلاعات قوانین 
و مقررات مرتبط با محیط کسب وکار« را اصلاح و ارتقا دهد. همچنین، دستگاه های 
اجرایی موظفند پیش نویس آیین نامه ها، دستورالعمل ها و بخشنامه های خود را قبل 
از صدور، برای اطلاع عموم و فعالان اقتصادی در سایت خود منتشر کنند و هرگونه 

مقرره را بلافاصله در پایگاه مذکور ثبت و اطلاع رسانی کنند.
نایب رئیس کمیســیون گمرک اتاق ایران افزود: برخی مقررات صادر شــده که 
از طریق ســامانه جامع تجارت اجرایی می شوند، حتی مبنای قانونی نیز ندارند. در 
چنین شرایطی فعالان تجاری ناچارند به دیوان عدالت اداری شکایت کنند. این دست 
مقررات غیرقانونی یا فراقانونی با پیگیری بخش خصوصی اصلاح می شوند، اما همین 
فرآینــد اصلاح چند ماه زمان می بــرد و در همین دوره، لطمات جدی را به فعالان 

عرصه تجارت تحمیل خواهد کرد.
این فعال اقتصادی گفت: متاســفانه در ســال های اخیر سیاســت های ارزی به 
سیاســت های تجاری مقدم شده اســت. همین موضوع نیز به بروز مشکلات جدی 
در فرآیندهای اقتصادی و تجاری منتج خواهد شــد. وزارت صمت و سازمان توسعه 
تجارت، بخشــی از اختیارات و تصمیم گیری ها را در حوزه تجاری به بانک مرکزی 
واگذار کرده اند. این مساله نیز فعالان عرصه واردات و صادرات را با چالش های جدی 
مواجه کرده اســت. باید تاکید کرد که آســیب های ناشی از این تصمیم گیری غلط 

درنهایت به تولید و اقتصاد کشور نیز تحمیل خواهد شد.

  فروش خودرو در بلاتکلیفی  قیمتی

دومین طرح فروش محصولات ایران خودرو 
در ســال جاری در حالی کلید خورده که هنوز 
ابهامات و اما و اگرها در مورد قیمت محصولات 

این شرکت رفع نشده است.
طبق اطلاعیه ای که ایران خودرو منتشر کرده 
متقاضیان عادی هفتمین دوره ثبت درخواست 
خرید محصولات این شــرکت از روز گذشته تا 
پایان روز پنج شــنبه ۹ مردادماه باید نسبت به 
افتتاح حســاب وکالتی اقدام کنند. در این دوره 
از فروش قرار اســت ۱۱ محصول سورن پلاس 
XU۷، ســورن گازسوز، دنا اتوماتیک، پژو ۲۰۷ 
TU۳، پژو ۲۰۷ اتوماتیک سقف فلزی، تارا دستی 
 S۵PRO هایما ،X۷ و اتوماتیک، رانا پلاس، هایما
و هایما S۷PRO را به صورت فروش فوری با موعد 
تحویل ۳۰ روز، فوق العاده با موعد تحویل ۹۰ روز 
و پیش فروش دست کم چهار ماه پس از واریز وجه 

و انعقاد قرارداد  عرضه شود.
در مرحله قبلی فروش نیز که در تیرماه انجام 
شد تقریبا همین خودروها عرضه شده بود با این 
تفــاوت که این بار پای هایما، محصول مونتاژی 
ایران خودرویی هــا نیز به ایــن مرحله از فروش 
باز شــده اســت. تفاوت دیگر اینکه مبلغ مورد 
نیاز برای بلوکه  کردن در حساب های وکالتی از 
۳۶۰ میلیون تومان به ۱۰۰ میلیون تومان رسیده 
که نشــان از آسان تر شدن مسیر  ثبت نام برای 

خرید خودرو دارد.
این مرحله از فروش ایــران خودرو درحالی 
کلید خورده که  نه این شرکت قیمت های اعلامی 
وزارت صمت با رشد ۱۵درصدی را قبول کرده 
و نه وزارت صمت زیر بار رشــد ۲۲.۳ درصدی 
قیمت خودرو که هیات مدیره این شــرکت در 
اواخر خردادماه تصویب کرده رفته اســت. طی 
چند ماه گذشته کش و قوس های بین وزارتخانه 
و ایران خــودرو حول این موضوع بالا بود اما دوم 
مرداد ماه ایران خودرو اطلاعیه ای در سامانه کدال 
منتشر کرد که طبق آن وزارت صمت بزرگ ترین 
خودروساز کشور را نیز مشمول ۱۵ درصد رشد 
قیمتی کرده اســت اما هنوز این شرکت زیر بار 
این رقم نرفته است، مکاتباتی نیز صورت گرفته 
اما وزارت صمت هنوز پاسخی نداده است. بنابراین 
بلاتکلیفی های قیمتی به شدت در جریان است.

اما پرسش اساســی که در این میان مطرح 
می شود این است که چطور بدون مجوز وزارت 
صمت برای قیمت محصولات این شرکت بزرگ 
خودروساز، آنها توانسته اند مجوز دو مرحله فروش 
خودرو را بگیرند؟ در واقع در مرحله قبلی فروش 
که تنها ۲۴ روز قبل انجام شــد، بسیاری تصور 
کردند که کار تعیین قیمت دیگر تمام شــده و 
وزارت صمت قیمت های ایران خودرو را پذیرفته 
است اما اطلاعیه ۲ مرداد این شرکت این تصور 

را نیز به صراحت نقض کرد.
بنابرایــن وزارت صمت چگونــه قیمت ها 
را غیرقانونــی اعلام می کنــد و از طرف دیگر 
مجوز فروش با همین قیمت ها صادر می کند؟ 
ســناریویی که از طرف برخــی منابع مطرح 
می شود این است که احتمالا ایران خودرو مجوز 
این دو مرحله از فروش را قبلا و پیش از رشــد 
قیمت های رسمی دریافت کرده  و حالا درحال 
اجرای آن اســت. اما در این صورت نیز باز این 
پرسش مطرح می شود که آیا وزارت صمت برای 
صدور مجوز فروش، موضوع قیمت محصول را 

لحاظ نمی کند؟
در نهایــت، آنچه از مجمــوع تحولات اخیر 
برداشت می شــود، نوعی بی نظمی ساختاری و 
نبود هماهنگی میان سیاستگذار حوزه خودرو و 
تولیدکننده است؛ وضعیتی که در نبود شفافیت 
و اطلاع رسانی دقیق، چشم انداز تولید و فروش 
خودرو را در ابهام نگه می دارد. چنانچه این روند 
ادامه یابد، بعید نیست که طرح های فروش آینده 
نیز با همین چالش های تکراری همراه شــده و 
عملًا نه تنها گره ای از مشــکلات صنعت خودرو 
نگشــاید، بلکه خود به بخشی از چرخه معیوب 

آن تبدیل شود.

  مونتاژ BYD در پاکستان
شرکت چینی بی وای دی )BYD(، بزرگ ترین 
تولیدکننده خودروهــای برقی در جهان، اعلام 
کرده که از سال آینده میلادی، مونتاژ خودروهای 
خود را در پاکســتان آغاز خواهد کرد.بر اساس 
برنامه ریــزی انجام شــده، نخســتین محصول 
مونتاژشــده این شرکت در پاکستان، تا ژوئیه یا 

اوت ۲۰۲۶ روانه بازار خواهد شد.
این اقدام در پاســخ به رشد فزاینده تقاضا 
بــرای خودروهای برقــی و پلاگین هیبریدی 
در بازارهــای نوظهور منطقه انجام می شــود.

بــی وای دی در حالی فعالیت هــای خود را به 
خارج از بازار داخلی اش گسترش می دهد که 
بازار خودروهای برقی در چین با رقابت شدید 

قیمتی مواجه است.

سامانه مخل تجارت؟

فعلی بازار که با کمبود عرضه مواجه اســت تاثیرگذار باشد، نشان از مشکلات 
عمیقی در حوزه رسوب کالا دارد. آمار دپویی ها کم نیست و یازدهم فروردین 
ماه امســال هم تسنیم به نقل از مجتبی قهرمانی، رئیس دادگستری هرمزگان 
از ترخیص پنج هزار خودروی خارجی دپو شــده در گمرکات این استان خبر 
داد که با پیگیری دســتگاه قضایی این امر اجرایی شد. بیستم و پنجم تیر ماه 
نیز رئیس کل دادگستری استان کرمان از ترخیص ۱۵ هزار دستگاه خودرو و 
ســی ام تیرماه، رئیس کل دادگستری هرمزگان از تشکیل کارگروه ویژه برای 
ترخیــص فوری ۱۴ هزار خودروی خارجی معطــل مانده در بنادر و گمرکات 
اســتان خبر دادند. البته ماجرای دپوی خودرو به امسال ختم نمی شود و آمار 

دپویی ها را در ســال های قبل نیز می توان جست وجو کرد. 
برای نمونه، اســفندماه سال گذشــته، خبرگزاری مهر در گزارشی عنوان 
کرد که میزان دپوی خودرو روزبه  روز در حال افزایش اســت؛ به گونه ای که 
در طول ۹ ماه ۱۷ هزار و ۷۷۸ دستگاه دپو شده بود، اما این عدد در دی ماه 
به ۳۰ هزار و ۱۳۷ دستگاه رسیده که سهم ۳۹.۵ درصدی از کل خودروهای 

دپو شده در ۱۰ ماه را دارد.
البته با نگاهی به آمار خودروهای دپو شده این پرسش مهم مطرح می شود 
که چرا ســختگیری ها فقط مختص وارداتی هاســت اما خودروهای داخلی با 
کیفیتی بســیار پایین تر یا حتی بدون رعایت بسیاری از استانداردهای جهانی 
آزادانــه در خیابان های کشــور تــردد می کنند؛ به طوری که تعــداد زیادی از 
خودروهای داخلی حتی اســتانداردهای یورو ۴ را به درســتی پاس نکرده اند، 
حــال آنکــه خودروهای وارداتی بایــد گواهی های به روز یــورو ۵ و ۶ را ارائه 
دهند. برخی کارشناســان در پاسخ به این پرسش می گویند که بخش زیادی 
از این ســخت گیری ها، ماهیت حمایتی داشــته و در خدمت خودروســازان 
داخلی اســت. به عبارتی، هدف از سخت تر کردن واردات، حفظ بازار انحصاری 
برای خودروســازان دولتی یا شبه دولتی اســت، حتی به قیمت محروم کردن 

مصرف کننده ایرانی از محصولات باکیفیت جهانی.
با این حال می توان گفت که انفجار در بندر شــهید رجایی که محل دپوی 
هزاران خودروی وارداتی اســت، تلنگری برای سیاستگذار بود که از این ماجرا 
آگاه شــود که ادامه این وضعیت صرفا جنبــه اقتصادی ندارد و بلکه از منظر 
ایمنی هم می تواند بحران زا باشــد. بحران دیگری که عملا سیاستگذاران را به 
اتخاذ اقدام فوری در این بخش واداشت، جنگ تحمیلی ۱۲ روزه بود که منجر 
به اختلال در مســیرهای تجاری و افزایش ریســک ترانزیت در منطقه شد و 
زنگ خطر خطرات تعویق و به حاشیه راندن موضوع واردات را به صدا درآورد.

گشایش در بخش واردات ادامه دار خواهد بود؟
در حالی برای سالیان زیادی موضوع واردات به مساله فرعی بازار خودروی 
ایران تبدیل و به حاشــیه رانده شده، که در بازی چند لایه میان سیاستگذار 
حوزه خودرو، نهادهای نظارتی، دستگاه قضا و واردکنندگان، بدون شک بازنده 
اصلی، مصرف کننده نهایی اســت. در این بین، خودروی خارجی به جای اینکه 
به عنــوان یک کالای رقابتی وارد بازار و منجر به ارتقای کیفیت عرضه شــود، 
سال هاست که در قالب یک کالای لوکس، کمیاب و دپو شده به نمایش درآمده 
و در ســوی دیگر ماجرا بازار ایران به دلیل نبود عرضه کافی، با نوسان قیمت 

و سوداگری مواجه شده است.
دولــت در حالی وعــده رقابت پذیری، کاهش انحصــار و حمایت از حقوق 
مصرف کننده را می دهد که در عمل، واردات را با ســازوکارهای سخت گیرانه 
چنــان محدود کرده که به نظرمی رســد تنها واردکنندگان خاص، با روابط و 
سرمایه بالا، می توانند از این هفت خوان عبور کنند. حالا مصوبه جدید سازمان 
محیط زیست را می توان یک گام مثبت تلقی کرد اما همزمان این پرسش مطرح 
می شــود که آیا این گشــایش در بخش واردات ادامه دار خواهد بود؟ در پاسخ 
باید گفت که تجربه ســال های اخیر نشان می دهد با کوچک ترین تغییری در 
فضای سیاسی یا اقتصادی، باز هم محدودیت ها به مانند قبل به سر جای اول 
خود بازمی گردند و واردکنندگان ساعت های طولانی معطل گرفتن مجوزهای 

پیچیده و زمان برمی شوند.
همچنین کارشناسان می گویند سازمان ملی استاندارد هنوز موضع روشنی 
در مــورد تطابق خودروهای وارداتی با اســتانداردهای داخلی اتخاذ نکرده و 
احتمال بازگشت ســخت گیری ها همچنان بالاست. به علاوه، نبود یک سامانه 
شــفاف برای ارزیابی کیفیــت خودروهای داخلی و خارجــی، زمینه را برای 
تصمیم گیری های سلیقه ای و غیرتخصصی هموار کرده است. در همین راستا، 
اهل فن نسخه ای را برای سیاستگذاران می پیچند که به آنها پیشنهاد می کند  
که جهت تسهیل روند واردات، گواهی های بین المللی صادرشده در کشورهای 
معتبر، به رســمیت شناخته شوند و همه خودروها، چه داخلی و چه وارداتی، 

تحت یک سیســتم استاندارد شفاف و یکپارچه قرار گیرند.
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توریست های بازنده!

  عرفان حمیدی  -  رقابت های جهانی 2۰25 شمشیربازی گرجستان در سه اسلحه )سابر، فلوره و اپه( و در دو بخش انفرادی و تیمی مثل 
سنوات قبل برای کاروان اعزامی ایران در دو بخش مردان و زنان هیچ عایدی و حاصلی بدنبال نداشت.

   دست خالی زارع برای فصل جدید
 فصل جدید برای باشــگاه ملوان در شرایطی 
کاملاً متفاوت نسبت به فصل گذشته آغاز می شود. 
این تیم که سال گذشته توانسته بود عملکرد قابل 
توجهی در لیگ برتر از خود نشان دهد و راهی فینال 
حذفی شــود، حالا با چالشی بزرگ روبه رو است؛ 
جدایی چند بازیکن کلیدی که می تواند ساختار تیم 
را دستخوش تغییرات کند. جدایی قطعی بازیکنان 
باتجربه ای همچون حبیب فرعباسی، سامان فلاح، 
امید نورافکن، محمد عمری، سامان تورانیان، قائم 
اســلامی خواه و رضا غندی پور، به علاوه احتمال 
جدایی رضا جعفری و چند بازیکن دیگر، شکل و 
ترکیب تیم ملوان را به کلی تغییر خواهد داد. این 
موضوع نگرانی هایی را برای هواداران و کادر فنی به 
وجود آورده است، چرا که بدون جذب جایگزین های 
مناسب، احتمالاً تیم وارد دوران آزمون و خطا خواهد 
شد. شهر انزلی چشم انتظار تحرکات باشگاه در نقل 
و انتقالات است و امید می رود با شروع تمرینات، 
باشگاه ملوان مذاکرات جدی تری با بازیکنان جدید 
انجام دهد تا تیم بتواند با ترکیبی متوازن تر و آماده تر 
وارد فصل جدید شود. این اتفاق برای طرفداران و 
کادر فنی ملوان حیاتی است، زیرا موفقیت در فصل 
جدید نیازمند توازن بین تجربه و جوانی اســت و 
بدون جذب بازیکنان کلیدی، مســیر دشواری در 

انتظار تیم خواهد بود.

 ســرمربی برزیلی مدنظر استقلال به 
عنوان سرمربی جدید ویتوریا انتخاب شد.

 ویتوریا پس از جدایی تیاگو کارپینی، رسماً فابیو 
کاریله را به عنوان سرمربی جدید خود معرفی کرد.

کاریله مربی باتجربه ۵۱ ســاله، قرار است روز 
پنجشــنبه به سالوادور برســد و اولین بازی خود 
را روز شنبه مقابل اینترناسیونال در سیزدهمین 
هفته از مســابقات لیگ برزیل روی نیمکت تیم 

جدیدش تجربه کند. 
کاریله با ســابقه مربیگری در باشگاه هایی در 
برزیل، ژاپن و عربستان، تجربه زیادی دارد. رزومه 
چشمگیر او شامل رساندن کورینتیانس به عنوان 
قهرمانی برزیل در ســال ۲۰۱۷ و کسب قهرمانی 

سری B با سانتوس در سال ۲۰۲۴ است. 
استقلال تهران پیش از عقد قرارداد با ساپسنتو 
قصد داشت با کاریله برای حضور در ایران توافق کند.

 بازیکن ســابق استقلال در لیگ یک 
سرمربی شد

کیانوش رحمتی، بازیکن سابق استقلال هدایت 
تیم شهرداری نوشهر در لیگ آزادگان را بر عهده 

گرفت.
 کیانوش رحمتی، پیشکسوت فوتبال و بازیکن 
سابق اســتقلال به عنوان ســرمربی جدید تیم 

شهرداری نوشهر انتخاب شد.
رحمتی در ســال های گذشــته در کادرفنی 
تیم های مختلفی حضور داشته و سابقه مربیگری در 
نساجی مازندران، سایپا و استقلال را در کارنامه دارد.

شهرداری نوشهر فصل گذشته با هدایت رضا 
ربیعی با ۴۶ امتیاز در جایگاه هشتم جدول لیگ 

آزادگان قرار گرفت.

 سادیو مانه در النصر ماندنی شد
باشگاه النصر قصد فروش سادیو مانه را ندارد و 
این مهاجم سنگالی فصل بعد هم با پیراهن النصر 

به میدان خواهد رفت.
 سادیو مانه در تابستان سال ۲۰۲۳ با جدایی از 

بایرن مونیخ پیراهن النصر عربستان را برتن کند.
مانه در فصل نخست حضورش در النصر نمایش 
ناامید کننده ای داشت به طوریکه تا آستانه جدایی 

از تیم و حضور در لیگ ترکیه پیش رفت.
اما این مهاجم سنگالی در فصل دوم حضور در 
النصر عملکرد بسیار خوبی داشت و بهترین بازیکن 

تیم بعد از کریستیانو رونالدو بود.
گمانه زنی ها درباره جدایی مانه از النصر زیاد 
بود اما رسانه های عربستانی تاکید کردند که باشگاه 

النصر این بازیکن را نخواهد فروخت.
طبق اعلام سایت اسپورت عربستان سادیو مانه 
یک ســال دیگر با النصر قرارداد دارد و به همین 
خاطر باشگاه قصد فروش این بازیکن را ندارد و  او 

به حضورش در النصر  ادامه خواهد داد.
باشــگاه النصر با ژرژ ژسوس برای جایگزینی 
پیولی به توافق نهایی رسیده است و قرار است که 
این سرمربی پرتغالی هدایت النصر را برعهده بگیرد.

 مذاکره باشگاه استقلال با دروازه بان 
خارجی؛ جدایی حسینی قطعی شده است؟

باشگاه استقلال در حال مذاکره با یک دروازه 
خارجی برای حضور در این تیم است.

با وجود این که باشگاه استقلال با امید فرعباسی 
دروازه بان فصل گذشته ملوان قرارداد امضا و از وی 
رونمایی کرد، اما مذاکره با یک دروازه بان خارجی 

دیگر در دستور کار مدیران این باشگاه قرار دارد.
بــا تایید ســخنگوی باشــگاه اســتقلال نام 
 یــک دروازه بان خارجی در فهرســت ســاپینتو 
قرار دارد و مســئولان باشــگاه در حال مذاکره با 

وی هستند.
این در حالی است که به گفته سخنگوی باشگاه 
مذاکرات با سیدحسین حسینی کاپیتان آبی پوشان 
مثبت نبوده و طرفین به توافق نرسیده اند. با این 
شرایط باید دید حسینی از استقلال جدا خواهد 
شد یا مثل فصول گذشته این کش و قوس برای 
بالا بردن قیمت قرارداد است و او همچنان در این 

تیم خواهد ماند.

آینده مرضیه جعفری؛ 
تیم ملی یا بازگشت 
به خاتون بم؟

وحید شمسایی سرمربی تیم ملی فوتسال ایران در گفت و گویی راجع به شرایط هفته 
اول لیگ برتر فوتســال و نظارت کادر فنی تیم ملی روی این مسابقات گفت: »هفته  
نخست لیگ، به طور طبیعی می تواند دستخوش اتفاقاتی باشد. ما و کارگروه فنی مان 
مسابقات را به دقت رصد می کنیم و هرگز به یک بازی بسنده نمی کنیم. انتخاب هایمان 
را قطعاً پس از ساعت ها بررسی و برگزاری جلسات انجام می دهیم. در هفته  اول فراز و 
نشیب های زیادی مشاهده شده است. برخی بازیکنانی که انتظار بیشتری از آنها می رفت، 
عملکرد ضعیف تری داشته اند. با این حال، آنچه برای ما اهمیت دارد، تلاش بیشتر، حفظ 
روند یکنواخت و ثبات عملکرد اســت. معیار ما برای انتخاب بازیکن، صرفاً بر اساس 
یک بازی ۴۰ دقیقه ای یا۲۰دقیقه ای نیست. ما بازیکنی را انتخاب می کنیم که فاقد 
نوسان باشد و متناسب با پست های مورد نیاز، در ترکیب قرار گیرد. سعی می کنیم تا 
هفته هشتم که سازمان لیگ برنامه اش را اعلام کرده، دیداری از قلم نیندازیم. ما غیر 
از اینکه از نزدیک تعدادی از بازی ها را رصد می کنیم، مابقی مسابقات را زیر نظر داریم 

و امیدوارم اتفاقات بزرگی رقم بزنیم.«
شمسایی راجع به برنامه  آماده سازی تیم ملی فوتسال افزود: »باید بگویم که وضعیت 
کافا در هاله ای از ابهام قرار دارد. دســت کم تا پایان مهر ماه اتفاق خاصی رخ نخواهد 

داد. منتظر می مانیم تا مشــخص شود روند نامه نگاری های فدراسیون به چه سمتی 
پیش خواهد رفت. در حال حاضر، اولویت اصلی، انتخابی مسابقات آسیایی است که در 
کوالالامپور برگزار خواهد شد. روسیه اعلام کرده است که قطعاً به ایران سفر نخواهد 
کرد. با این حال، ما از طریق کمیته فوتسال، آقایان اصولی )مشاور کمیته( و کامیانی 
)مسئول فعلی مدیریت کمیته فوتســال(، رایزنی هایی را با سایر تیم ها آغاز کرده ایم 
تــا برنامه های مرتبط با فیفادی های مورد نظر را هماهنگ نماییم. البته تاکنون هیچ 
موضوعی به صورت رسمی تأیید نشده است.  کمبودهایی ممکن است وجود داشته باشد، 
از جمله کمبودهایی در برگزاری بازی های تدارکاتی که ناشی از برخی رخدادها است، 
اما تلاش مان را می کنیم. کاملًا واقفیم که کشور در چه شرایطی قرار دارد. فدراسیون 

فوتبال نیز بی تردید تمام تلاش خود را برای موفقیت تیم به کار می بندد.«
شمسایی در خصوص مسابقات انتخابی جام ملت های آسیا نیز صحبت کرد: »انتخابی 
مســابقات آسیایی، نخستین گام برای رسیدن به جام ملت های آسیا است. اگر دقت 
کنید، ســایر تیم ها به راحتی در مسابقات شرکت می کنند، بازی های دوستانه برگزار 
می کنند و از آمادگی بالاتری برخوردارند. ما به گذشته نگاه نمی کنیم؛ همان طور که 
مشاهده کردید، در دوره های قبلی جام ملت های آسیا و جام جهانی، تیم های ضعیف 

به مراحل بالاتر راه یافتند و ژاپنِ قدرتمند حذف شد. در حال حاضر نیز ژاپن بازی های 
تدارکاتی خوبی برگزار می کند، تایلند برنامه ریزی منظمی دارد، اندونزی و عربستان 
نیز به همین صورت فعال هستند. تیم هایی که مدعی محسوب می شوند،کم نیستند؛ 
شامل تاجیکستان، افغانستان، ازبکستان و دیگر کشورها. اما ما ایران هستیم و با تمام 
توان در تمامی مراحل به میدان می رویم. هر فردی که شایستگی لازم را داشته باشد، 

انتخاب خواهد شد.«
شمســایی در خصوص وضعیت نه چندان مناسب آماده سازی فوتسال ایران در راه 
رقابت های آسیایی پایان سال افزود: »نکته ای هم باید بگویم؛ سال  جاری را چشم زدیم. 
گفتیم می توانیم بازی های زیادی برای تیم ملی داشته باشیم، اما این اتفاق نیفتاد. با 
این حال، همه  اینها صرفاً توجیه و بهانه است. ما با تمام توان برای سربلندی کشورمان 
گام برمی داریم. رئیس کمیته فوتســال آسیا یک ایرانی به نام آقای تاج است و بسیار 
ناخوشــایند خواهد بود اگر قرار باشــد جایزه قهرمانی آسیا به تیمی غیر از ایران اهدا 
شود. ما فقط تلاش مان را بیشتر خواهیم کرد. آگاهیم که کار بسیار دشواری در پیش 
داریم، اما با تمام وجود برای تحقق اهداف مان تلاش می کنیم. بی تردید مسیر پیشِ رو 

با فراز و نشیب های فراوانی همراه است، اما هرگز از پا نمی نشینیم.«

شمسایی: بازی تیم ملی با روسیه منتفی است

تیم ملی فوتبال زنان ایران، تحت هدایت مرضیه جعفری موفق شــد با اقتدار جواز حضور در مرحله نهایی جام ملت های آســیا ۲۰۲۶ را کســب کند. این دستاورد ارزشمند، 
در میان سکوت خبری و بدون هیاهوی معمول صعودهای ورزشی، رقم خورد. جعفری با تکیه بر تیمی جوان، آماده و منضبط، در مسابقه حساسی مقابل اردن با یک پیروزی 

قاطع به عنوان تیم نخست گروه راهی مرحله نهایی این رقابت ها شد.
اکنون، در حالی که تیم ملی زنان ایران خود را برای حضور در یکی از مهم ترین رویدادهای قاره ای آماده می کند، ســؤالی اساســی در محافل فوتبال زنان مطرح شــده است: 

سرنوشت نیمکت تیم ملی چه خواهد شد؟
بر اساس شنیده ها، قرارداد مرضیه جعفری با فدراسیون فوتبال، تا پایان مرحله انتخابی جام ملت های آسیا اعتبار داشته، هرچند که فدراسیون هم مدت زمان قرارداد جعفری 
را اعلام نکرده بود و هنوز هم در خصوص این موضوع از سوی فدراسیون چیزی اعلام نشده است. این ابهام در شرایطی وجود دارد که تیم ملی برای آمادگی هرچه بهتر جهت 

حضور در مرحله نهایی، نیازمند برنامه ریزی فوری و دقیق است و انتخاب سرمربی به عنوان نخستین گام در این مسیر، از اهمیت بسزایی برخوردار است.

رقابت های جهانی ۲۰۲۵ شمشــیربازی گرجستان در سه اسلحه )سابر، 
فلوره و اپه( و در دو بخش انفرادی و تیمی مثل ســنوات قبل برای کاروان 
اعزامی ایران در دو بخش مردان و زنان هیچ عایدی و حاصلی بدنبال نداشت! 
ملی پوشان نامدار ســابر ایران که همواره جزو امیدهای اصلی شمشیربازی 
برای کســب مدال در تورنمنت های معتبر بین المللی بودند نیز بار دیگر با 
سبدی تهی از مدال ناکام مطلق این رویداد جهانی لقب گرفتند تا باور کنیم 
این رشته المپیکی حقیقتاً تلخ ترین روزهای خود را از نظر عملکرد و کسب 

نتیجه سپری می کند. عملکرد ضعیفی که اهالی شمشیربازی را نگران آتیه 
این رشته در بازی های آسیایی ناگویا و المپیک لس آنجلس کرده است.

 
ضعیف در نتیجه گیری  پرشور در فرنگ گردی!

شاید تنها امید باقیمانده کاروان شمشیربازی اعزامی ایران به رقابت های 
جهانی ۲۰۲۵ تفلیس، درخشش ملی پوشان سابر کشورمان در بخش تیمی 
بود. اما این امید نیز با شکســت و ناکامی شــاگردان محمد رهبری مقابل 

روس ها در رقابت تیمی این دوره از مسابقات به حسرت و ناامیدی تبدیل شد. حسرتی که قطعاً با 
ادامه این روند پی درپی ناکامی های شمشــیربازی در میادین مختلف و معتبر بین المللی ادامه دار 
خواهد بود و نهایتاً می تواند دست کاروان ورزش ایران برای کسب مدال و نتیجه گیری در بازی های 

آسیایی و المپیک آتی را در حنا بگذارد.
کاروان شمشیربازی ایران را در رقابت های جهانی ۲۰۲۵ گرجستان در سه اسلحه )سابر، اپه و 
فلوره( به ترتیب در بخش اپه مردان)بهنام بیک، محمد اسماعیلی، امیرحسین موشحی(، در بخش 
اپه بانوان)فاطمه خراسانی، زهرا مردتیزخراب و ریحانه رضایی( در فلوره مردان )علی امینی، عرفان 
جعفرزاده، محمدصادق سجادپور(، در فلوره بانوان )آترینا آریامنش، زهرا کارگر، هانیه خوشخواهی( 
و نهایتاً در ســابر مردان و زنان به ترتیب )علی پاکدامن، محمد فتوحی، فرزاد باهر ارسباران، نیما 
زاهدی، شیدا عالمی، آیسان گنجی، زهرا عابدینی ونجمه سازنجیان( تشکیل می دادند که با هدایت 
محمد رهبری، مهدی فرجی، صادق طباطبایی، زهره صدرزاده، الساندر پاولوویچ و یوگنی بریوکوف 
به عنوان اعضای کادرهای فنی تهران را به مقصد تفلیس گرجستان ترک کرده بودند. این کاروان 
پرتعداد، البته کنارش توریســت هایی هم داشــت که بیشتر بدنبال گشت و  گذار بودند تا همراهی 
ملی پوشــان در آوردگاه جهانی گرجستان. توریست هایی که جالب است چگونه توانستند از فیلتر 
شورای برون مرزی عبور کرده و همراه تیم شمشیربازی عازم گرجستان شوند. به هر روی کاروان 
شمشــیربازی در رقابت های جهانی گرجســتان، اگرچه حتی در زمان تجاوز رژیم صهیونیستی به 
خاک ایران و نبرده ۱۲ روزه، در شــهر یزد اردو زده بودند و تمرینات خود را دنبال می کردند اما 
ناکام و دست خالی بدون کسب حتی یک مدال یا نتیجه ایده آل از گرجستان به ایران باز می گردند.

ســؤال و نکته تعجب برانگیز در این دوره از رقابت های جهانی این است که چه زمانی مسئولان 
وزارت ورزش و شورای برون مرزی قرار است نسبت به اعزام های بی دلیل و توریستی در رشته های 
مختلف ورزشــی واکنش نشان دهند؟ تیم ملی شمشــیربازی در این شرایط سخت و بحران های 
مختلفی که کشــورمان را تهدید می کند با هزینه های ســنگین دلاری و یوریی عازم تفلیس شده 
اســت تا شــاید بتواند از دل رقابت های جهانی کســب افتخار کرده و قوت قلبی باشد برای مردم 
ایران. اما حالا نه تنها این کاروان نتوانســته در آوردگاه جهانی تفلیس کســب افتخار کند، بلکه با 
حواشی منفی که توریست های اعزامی همراه این کاروان به تفلیس گرجستان بوجود آوردند، قطعاً 
نمی توان خیلی به آینده این رشته با این دست فرمانی که تصمیم سازانش پیش گرفتند امیدوار بود.

نیاز به تغییر اورژانسی در بخش فنی
بدون شک محمد رهبری و سایر اعضای کادرهای فنی فعلی که کارهدایت ملی پوشان شمشیربازی 
را دست گرفتند، جزو سرمایه های شمشیربازی ایران به شمار می روند. اما نتایج و عملکرد ضعیف 
شمشــیربازی حداقل بعد از بازی های المپیک فرانسه تا به امروز، ثابت می کند که قطعاً در بخش 
فنی این رشته المپیکی نیاز به تغییرات کارآمد و ایده آل در بخش فنی و تفکرات استراتژیک دارد. 
پورســلمان و همراهان او در بخش مدیریتی و تصمیم ساز شمشیربازی ایران، حتی با آوردن چند 
مربی روس که رزومه نامشخص و گنگی در دنیای شمشیربازی دارد، قطعاً نتوانستند تا به امروز به 
آنچه که می خواستند دست یابند. بنابراین اگر بدنبال کسب نتیجه از شمشیربازی در آوردگاه های 
مهم و معتبر پیش رو هستیم باید فکری اساسی و تغییر اورژانسی در بخش فنی سابر، اپه و فلوره 
ایجاد کنند. در غیر این صورت در روی همین پاشــنه ناکامی برای شمشیربازی می چرخد و نباید 

توقعی بیش از آنچه که شاهدش هستیم از این رشته داشته باشیم.

در روزهای گذشــته قطــع آب و برق 
در مجموعه ورزشــی آزادی، مشکلاتی را 
برای فدراسیون ها و تیم های حاضر در این 
مجموعه ورزشــی ایجاد کرده بود. شرکت 
توسعه و تجهیز اماکن ورزشی اواخر هفته 
گذشــته برای انجام برخی تعمیرات بعد از 
اعلام خاموشی، کار برطرف کردن مشکل 
پســت های برق را آغاز کرد. پیگیری های 
ایرنا نشــان  می دهد که پســت  برق اصلی 
به دلیل فرسودگی از مدار خارج شده ضمن 
آنکه سیم کشی  برق مجموعه ورزشی آزادی 
نیز مشکل اساســی دارد. درحال حاضر با 

راه اندازی یک ژنراتور، برق بخش هایی از مجموعه وصل شده و بخش های دیگر هنوز با مشکل مواجه است که همین موضوع سبب شده 
برخی اردوهای تیم های ملی لغو شود. این مجموعه وسعت زیادی دارد و فدراسیون های مختلفی مانند کشتی، وزنه برداری، بسکتبال، 
والیبال، دوچرخه سواری، قایقرانی، ووشو، تیراندازی و تیراندازی باکمان و سایر رشته ها در آنجا مستقر هستند. برخی فدراسیون ها 
همچون کشتی و دوچرخه سواری، تمرینات و اردوهای تیم های ملی خود را به همراه تجهیزات هوش مصنوعی برگزار می کنند که 
قطعی برق، برگزاری تمرینات را با مشکل مواجه می سازد.محسن خمارلو مدیر مجموعه ورزشی آزادی روز یکشنبه در گفت وگو با 
ایرنا در این خصوص اظهار کرد: »آب و برق مجموعه وصل است؛ روزهای پنجشنبه و جمعه اعلام خاموشی کردیم تا برخی تعمیرات 
را در سیستم برق انجام دهیم و الان نیز همه تلاش مان را کردیم که برق و آب به مدار برگردد. همه فدراسیون ها آب و برق دارند و 
مشکلی برای برگزاری اردوها نیست.« علیرضا سهرابیان، رئیس فدراسیون قایقرانی نیز در این خصوص اظهار داشت: »یک ژنراتور به 
مجموعه آورده شد که با کمک آن از ساعت ۷ تا ۱۴ می توانیم از برق استفاده کنیم. آب فدراسیون هم با کمک منبع موجود برقرار 
است. با وجود این اردوها را به اجبار تعطیل کردیم.« سجاد انوشیروانی رئیس فدراسیون وزنه برداری نیز با اشاره به مشکلات آب و 
برق این مجموعه عنوان کرد: »در حال حاضر همه چیز خوب اســت و تمرینات را برقرار کردیم ولی روزهای گذشــته با مشکل آب 
و برق مواجه بودیم.« ورزشــگاه تختی نیز به عنوان دیگر ورزشــگاه تهران، آماده میزبانی از مسابقات لیگ شده و با وجود عدم تمایل 
استقلال و پرسپولیس به میزبانی در این ورزشگاه، شرایط برای میزبانی این ورزشگاه از تیم هایی مانند چادرملو و استقلال خوزستان 
مهیا شده است. گفته می شود یکی از دغدغه های استقلال و پرسپولیس برای بازی در ورزشگاه تختی، نبود هتل پنج ستاره در شرق 
شهر تهران است. از این رو تیم ها مجبور هستند در غرب تهران اقامت کنند و با توجه به ترافیک پایتخت انتقال اعضای تیم از غرب 

به تهران به مشکل می خورد و زمان بر است. 

در حالی که نشریه معتبر گلوبو برزیل 
روز پنجشنبه از علاقه جدی باشگاه بوتافوگو 
برزیل به جــذب مهدی طارمی خبر داده 
بود، حالا اخبار و شرایط خبر از پایان علاقه 
باشگاه بوتافوگو به جذب مهدی طارمی و 
پاسخ منفی ستاره ایرانی به پیشنهاد تیم 
قهرمان برزیل می دهند. با وجود ادعاها مبنی 
بر ارائه پیشنهاد باشگاه بوتافوگو به مهاجم 
تیم ملی فوتبال ایران، مدیر بخش فوتبال 
این باشــگاه روایتی متفاوت نسبت به این 
مسأله ارائه کرد. لئو کوئیلو در مصاحبه ای 

که سایت 
»globo« برزیل منتشر کرده، در این باره گفت: »ما یک مذاکره بسیار ابتدایی داشتیم که در حد مشورت با مدیران برنامه این 
بازیکن برای امکان آمدن به برزیل بود. آنها )مدیران برنامه طارمی( رقم هایی ارائه کردند. با این وجود، ما هم باید بودجه خودمان و 
نیز بودجه بستنِ قرارداد با بازیکنان را در نظر بگیریم تا وضعیت نامتناسبی میان آنها )از لحاظ تفاوت میانگین دریافتی بازیکنان( 
ایجاد نشود.« مدیر بخش فوتبال باشگاه بوتافوگو با بیان اینکه مذاکرات این باشگاه با مدیران برنامه طارمی از ابتدا پیشرفتی نداشت، 
خاطرنشان کرد: »این اتفاق در آن زمان چندان مورد بحث و گمانه زنی قرار نگرفت. ما فرضیه های دیگری داریم و تصمیم گرفتیم این 

موضوع )جذب طارمی( را دنبال نکنیم.«
با این صحبت ها، به نظر می رسد که باید انتقال طارمی به بوتافوگو را به طور کامل منتفی بدانیم و همان طور که انتظار می رفت، 
طارمی پس از پاسخ منفی به پیشنهاد اماراتی ها و برزیلی ها، به ادامه فعالیت خود در فوتبال اروپا و حضور در لیگ برتر فوتبال انگلیس 
علاقه مند است. نکته جالب اینکه با وجود صحبت هایی مبنی بر ارزش گذاری ۱۰میلیون یورویی طارمی از سوی اینتر، شاید باشگاه 
ایتالیایی به طور رایگان اجازه خروج طارمی در این تابستان را صادر کند. گاتزتا دلواسپورت گزارش داده که باشگاه اینتر ممکن است 
مهدی طارمی، مهاجم ایرانی خود را که مورد توجه تیم های فوتبال بشیکتاش و لیدزیونایتد قرار دارد همان طور که به صورت رایگان 
جذب کرده بود، به صورت رایگان نیز در تابســتان پیش رو واگذار کند. با وجود اینکه اینتر امیدوار اســت بتواند مبلغی بابت فروش 
طارمی دریافت کند تا سود خالصی از این انتقال به دست آورد اما اگر چنین امکانی فراهم نشود، این باشگاه حاضر است حتی بدون 
دریافت هزینه ای، با جدایی او موافقت کند. طارمی که سابقه درخشانی در پورتو دارد، یکی از بازیکنان پرهزینه اینتر محسوب می شود 
و دستمزدی در حدود ۳میلیون یورو خالص در سال دریافت می کند. بر همین اساس، گاتزتا دلواسپورت پیش بینی کرده است که 

مدیران اینتر برای کاهش هزینه ها، حاضر به قطع همکاری بدون دریافت مبلغی از فروش او نیز هستند.

مشکل آب و برق آزادی حل شد طارمی به برزیل نمی رود

روز شــنبه ســرانجام انتقال ویکتور گیوکرش به آرسنال قطعی شد تا آقای گل 
ســوئدی فصل گذشته لیگ برتر پرتغال، تبدیل به بزرگ ترین خرید میکل آرتتا در 
خط حمله خود شود. خریدی که آرسنالی ها  را به شدت برای فصل پیش رو امیدوار 
کرده و حالا هواداران این تیم، مشتاقانه منتظر آغاز فصل جدید لیگ برتر انگلیس 
هســتند؛ جایی که گیوکرش می تواند به خوبی خلأ یک مهاجم که پیش از این در 
آرسنال احساس می شد را پر کند. نکته جالب در خصوص گیوکرش این است که با 
وجود حضور در برایتون و کاونتری، او هیچگاه در لیگ برتر انگلیس به میدان نرفته 
و دیدار هفته اول لیگ برتر انگلیس مقابل منچستریونایتد در اولدترافورد، می تواند 
نخســتین حضور گیوکرش در پنج لیگ معتبر اروپایی باشد؛ آن هم برای بازیکنی 

که در یکی از حســاس ترین آکادمی های فوتبال جهان یعنی آکادمی بروماپویکارنا 
سوئد پرورش پیدا کرده است. باشگاه عجیبی که در پر کردن ظرفیت ۵۰۰۰ نفری 
ورزشــگاه خود به مشکل می خورد اما یکی از غنی ترین آکادمی های فوتبال اروپا را 
داراســت که بازیکنان مطرح سوئدی مانند گیوکرش، دژان کولوسفسکی و لوکاس 

برگوال در آن رشد کرده اند.
فیلیپ برگلاند مدیر ورزشی بروماپویکارنا، در خصوص سیستم عجیب مدیریت 
این باشــگاه می گوید: »ما هیچ هواداری نداریم و ورزشگاه ما بسیار کوچک است؛ 
درآمدی از بلیت فروشی نداریم و برای جذب اسپانسر کارمان در مقایسه با دیگر 
باشگاه های حاضر در استکهلم سخت است. همه کاری که ما انجام می دهیم، کسب 

درآمد از طریق انتقال بازیکنان است.« شیوه ای که در طول سال های اخیر، توانسته 
به خوبی درآمدزایی مؤثری را برای این باشگاه به همراه داشته باشد. از حیث تعداد 
تیم های فعال در رده پایه، بروماپویکارنا سوئد در صدر جدول آکادمی های فوتبال 
اروپا قرار دارد و بازیکنان از ۸ ســالگی، کار خود را در این آکادمی آغاز می کنند. 
در هر رده سنی، براساس توانایی و کیفیت بازیکنان تیم های مختلفی تشکیل شده 
اســت که کار سازماندهی این بازیکنان جوان را راحت تر می کند. به طور مثال در 
یکی از لیگ های زیر ۱۶ ســال فوتبال سوئد، سه تیم A تا C بروماپویکارنا حضور 
دارند که نشــان دهنده تعداد بالای بازیکنان آکادمی این باشگاه در سطوح بالای 

فوتبال پایه سوئد است.

کارخانه بی هوادار تولید بازیکن
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آثار غیرکمدی  بر  ســرمایه گذاری    
غیر منطقی است

»اسب حیوان نجیبی اســت« به کارگردانی 
و نویســندگی عبدالرضا کاهانی در سال ۱۳۸۹ 
برای پخش با مشــکلاتی مواجه شد. اکنون پس 
از ۱۵سال تهیه کننده فیلم درباره این مشکلات 

سخن گفته است.
ســلیمان علی   محمد در گفت   وگــو با »ایرنا« 
توضیــح داد: من برای اکران این فیلم بســیار با 
مشکل روبه رو شدم. نیروی انتظامی قبل از دیدن 
فیلم با آن مخالفت کردند و »اسب حیوان نجیبی 

است« توقیف شد.
ایــن تهیه   کننده درباره دلیل توقیف »اســب 
حیــوان نجیبی اســت«، گفت: تصــور نیروی 
انتظامــی این بود کــه ما »مارمولــکِ« نیروی 
انتظامی را ساختیم. وقتی فیلم را دیدند متوجه 
شدند کاراکتر اصلی که رضا عطاران نقش آن را 
ایفا می   کرد، پلیس نیست، بلکه کلاه   بردار است. 
گفتند مشــکلی نداریم و فیلم پس از ۱ یا ۲ ماه 
رفع توقیف شــد؛ پس از آن ما را به ارشاد ارجاع 
دادند. علی محمد با اشاره به اینکه ارشاد فیلم را 
سیاه   نمایی می   دانست، توضیح داد: »وزارت ارشاد 
تاکید داشت که حتما دو سکانس آخر فیلم حذف 
شود؛ دقیقا همان بخش   هایی از قصه که مخاطب 
متوجه می شود کاراکتر اصلی مامور نیست و در 

آخر هم به زندان می رود.
من ۶ تا ۷ماه به ارشــاد رفت و آمد داشتم تا 
رضایت بدهند. در نهایت هم ســکانس ها حذف 
نشــد؛ با این شــرط که فیلم در خارج از کشور 
اکران نشود. تعهد شــفاهی گرفتند که فیلم در 
هیچ جشنواره خارجی شرکت نکند؛ چراکه عقیده 

داشتند فیلم درگیر سیاه   نمایی است.«
این تهیه   کننده همچنیــن درباره دلیل افول 
فیلم   هــای اجتماعی در ســال های اخیر گفت: 
»فیلم   های کمدی، تمام   شــدنی نیستند. ممکن 
اســت فیلم اجتماعی اکران شود و فیلم کمدی 
روی پرده نباشد اما به هر حال دو هفته بعد یک 
فیلم قدرتمند کمدی می   آید و مخاطب غیرکمدی 

را سرشکن می کند.«
علی محمد ضمن اشاره به هزینه   های روزافزون 
تولید اظهار کرد: »سرمایه گذاری روی فیلم   های 
غیرکمدی دیگر منطق ندارد. یک فیلم غیرکمدی 
بین ۱۵ تا ۲۰میلیارد تومان هزینه تولید دارد، پس 
باید بالای ۵۰میلیارد تومان بفروشد تا هزینه خود 
را تامین کند. چنــد فیلم غیرکمدی این میزان 
می   فروشد؟ مگر اینکه ارگان   ها روی این گونه از 

فیلم   ها سرمایه گذاری کنند.«
تهیه   کننــده »زعفرانیه ۱۴تیر« که هم   اکنون 
این فیلم نیز با تاخیر در نوبت اکران است، افزود: 
این طور نیست که بگوییم اگر فیلمی که ۷ سال 
پیش ساخته شده در حال حاضر ۱۰میلیارد تومان 
بفروشد، ما سود می   کنیم. هزینه ها و ارزش پول 
تغییر کرده است. انتظار برگشت سرمایه را ندارم؛ 
چون فیلم هر چه هم بفروشــد، سرمایه اولیه    آن 

برنمی   گردد.
وی بــا تاکید بر اینکه بودجــه فیلم   هایش را 
خودش تامین می کند، ادامــه داد: یک درصد از 
بودجه من به جایی متکی نیســت. تیم بازیگران 
ما کم پرســوناژ بودنــد و نیاز نبــود در بودجه 

صرفه   جویی کنیم.
این تهیه   کننده درباره واکنش یکی از بازیگران 
بــه دلیل حذف تصویرش از روی پوســتر فیلم، 
توضیح داد: خواسته شــده بود که تصویر خانم 
هنگامه قاضیانی روی پوســتر نباشد اما ممکن 
است در پوستر جدید، عکس ایشان را روی جلد 

داشته باشیم.

 حضور سارا بهرامی در سریال »کوری«
سارا بهرامی دارای سیمرغ بلورین و سه نامزدی 
بهترین بازیگر در جشــنواره فیلم فجر قرار است 
نقشــی متفاوت را در »کــوری« ایفا کند. پیش 
از این مریــلا زارعی و امیر جعفــری به عنوان 
دیگر بازیگران نقش های اصلی سریال »کوری« 
معرفی شــده بودنــد. »کوری« بــه کارگردانی 
ســجاد پهلوان زاده، تهیه کنندگی کاظم دانشی 
و نویســندگی امیر ابیلی برای پخش از فیلم نت 
در حال فیلمبرداری است. بزودی دیگر بازیگران 
این سریال که ســوژه ای اجتماعی دارد، معرفی 
می شوند. در خلاصه داســتان این سریال آمده 

است: »و عدالت برای همه...!«

 جایزه جشنواره عکاسی فلوریدا  برای 
»نماز عید فطر« 

جوایز سالانه بین المللی موزه هنرهای عکاسی 
فلوریدا در آمریکا برندگان خود را در بخش   های 

مختلف اعلام کرد.
در این رویداد سالانه عکاسی، مجید حجتی با 
عکس »نماز عید فطر« برنده بهترین عکس بخش 
رقابتی و رتبه اول بخش »مردم/ پرتره« شــد و 
عکــس دیگری از وی با عنوان »جریان زندگی« 
نیز رتبه اول بخش »مکان   ها/ چشــم   انداز« را به 

خود اختصاص داد.
این جایزه ســالانه، یکی از رویدادهای معتبر 
رقابت   های عکاسی در آمریکا به شمار می رود که 
تمرکز آن بر نوآوری بصری، تکنیک   های معاصر 

و روایت   های فرهنگی است.
موزه هنرهای عکاسی فلوریدا، یکی از ۱۰ موزه 
تخصصی عکاسی در ایالات متحده آمریکاست که 
تمرکز آن به   طــور کامل بر ترویج و نمایش هنر 

عکاسی در ابعاد گوناگون است.

معیوب  ساختار  و  هماهنگی  نبود  پیشرفت،  کندی  اکنون  ناظران  گفته  به 
تعرفه گذاری از اصلی ترین چالش های این حوزه هستند.در عین حال بسیاری از 
کارشناسان بر این باورند که در شرایطی که زیرساخت ارتباطی کشور در وضعیت 
شکننده ای قرار دارد پافشاری بر اجرای پروژه هایی مانند شبکه ملی اطلاعات نه تنها 
کمکی به بهبود وضعیت موجود نمی کند، بلکه می تواند پیامدهایی منفی همچون 
تعمیق شکاف دیجیتال، محدودسازی دسترسی و تشدید نابرابری ارتباطی در پی 

داشته باشد.

  چالش های زیرساختی
درحالی که در کشورهای پیشرو در حوزه ارتباطات بخش گسترده ای از شبکه اینترنت 
بر فیبر نوری بنا شده است ایران همچنان در این زمینه با چالش های بزرگی روبه رو 
است؛ چالش هایی که از زیرساخت ها آغاز می شود و تا نبود سیاستگذاری منسجم در 

این زمینه ادامه می یابد.
همچنین گزارش های رسمی در این باره نیز نشان می دهد کشور تا رسیدن به 
برنامه تعیین شده در این باره نیز فاصله زیادی دارد.بر اساس اهداف برنامه هفتم 
باید از سال ۱۴۰۳ تا ۱۴۰۸ سالیانه به طور متوسط ۴ میلیون اتصال در کشور ایجاد 
شود و این در حالی است که مطابق آخرین گزارش مرکز پژوهش های مجلس  در 
ابتدای سال ۱۴۰۳ و شروع برنامه هفتم پیشرفت حدود ۳۱۷ هزار سرویس گیرنده 
فیبر نوری وجود داشته است که این میزان تا اواسط آذر ۱۴۰۳ به حدود ۳۹۱ هزار 
سرویس گیرنده رسیده است؛ روندی که نشان می دهد که در طول ۹ ماهه سال اول 
اجرای برنامه هفتم توسعه، تنها حدود ۷۴ هزار اتصال جدید در کشور شکل گرفته است.

همچنین براساس آمار ارائه شده توسط مرکز پژوهش های مجلس، میزان پوشش 
فیبر نوری از ابتدای سال ۱۴۰۳ و آغاز اجرای برنامه هفتم حدود هفت میلیون و هشتاد 
هزار خانوار بوده که این میزان تا اواسط آذر ۱۴۰۳ به حدود هشت میلیون و هفتاد هزار 

خانوار افزایش یافته است.
بنابراین در ۹ ماه نخست اجرای برنامه هفتم پیشرفت تنها حدود یک میلیون 
خانوار جدید تحت پوشش قرارگرفته اند.این روند نیز نشان می دهد فاصله قابل توجهی 
با اهداف تعیین شده برای سال نخست اجرای برنامه هفتم وجود دارد؛ روندی که 
کارشناسان معتقدند در صورتی که ادامه پیدا کند می تواند تبعات منفی برای مردم 

در پی داشته باشد.
امیرحسین دهقان، کارشناس شبکه، در خصوص پیامدهای عدم گسترش فیبر نوری 
به »دنیای اقتصاد« می گوید: »اگر توسعه فیبر نوری با همین روند کند ادامه یابد تبعات 
قابل توجهی برای زندگی دیجیتال مردم و آینده اقتصاد کشور به همراه خواهد داشت.

شکاف دسترسی میان مناطق مختلف عمیق تر می شود، خدماتی مانند آموزش آنلاین، 
سلامت دیجیتال و کسب وکارهای نوپا در بسیاری از نقاط کشور با کیفیت پایین یا 

ناپایدار ارائه می شوند و در نتیجه رضایت عمومی از خدمات داخلی کاهش می یابد.«

 فاصله با میانگین جهانی
البته موضوع تنها به توسعه فیبر نوری محدود نیست و گزارش مرکز پژوهش های 
مجلس نشان می دهد که سرعت اینترنت نیز در ایران چندان تعریفی ندارد و همچنان 
فاصله آن با کشورهای پیشرو قابل مشاهده است.بر این اساس بررسی سرعت متوسط 
اینترنت همراه نشان می دهد که این شاخص در ایران حدود ۳۸ مگابیت بر ثانیه است، 
درحالی که این شاخص در کشورهایی مانند کره جنوبی، ایالات متحده و امارات متحده 

عربی به مراتب بالاتر بوده و به ترتیب به ۱۴۳، ۱۰۸ و ۴۱۳ مگابیت بر ثانیه می رسد.
در حوزه اینترنت ثابت نیز وضعیت مشابهی دیده می شود؛ سرعت متوسط اینترنت 
ثابت در ایران حدود ۱۵ مگابایت بر ثانیه است که نسبت به میانگین جهانی یعنی 
۹۴ مگابیت بر ثانیه فاصله زیادی دارد.در کشورهای پیشرفته ای مانند ایالات متحده 
و کره جنوبی این شاخص به ترتیب به ۲۴۶ و ۱۶۰ مگابیت بر ثانیه می رسد و در 

کشورهای ترکیه و ایتالیا نیز به ترتیب ۴۶ و ۸۰ مگابیت بر ثانیه ثبت شده است.
در این گزارش همچنین به ساختار نامناسب تعرفه گذاری برای اینترنت ثابت و سیار اشاره شده است.

موردی که نشان می دهد عدم تنظیم صحیح تعرفه ها باعث شده است که کاربران تمایلی به استفاده از 
اینترنت ثابت نداشته باشند و به جای آن نیازهایشان را از طریق اینترنت سیار تامین کنند.این وضعیت 

تقاضا برای خدمات فیبر نوری را کاهش داده و فشار زیادی بر شبکه های سیار ایجاد کرده است.
 شرایط فعلی همچنین اکنون این سوال را برای کارشناسان و کنشگران حوزه اینترنت ایجاد 
کرده است که با وجود وضعیت اینترنت در کشور دولت چطور می خواهد به سمت شبکه ملی 
اطلاعات حرکت کند و حتی ادعاهایی مبنی بر صادرات پیام رسان های داخلی چگونه می تواند 

حقیقت داشته باشد.
امیرحسین دهقان می گوید: »گزارش مرکز پژوهش های مجلس به روشنی نشان می دهد که 
توسعه شبکه فیبر نوری به عنوان زیرساخت  کلیدی شبکه ملی اطلاعات با چالش های معنا داری 
مواجه شده است.طبق گزارش ۷۴ هزار اتصال جدید فیبر نوری در ۹ ماهه اول برنامه هفتم اجرایی 
شده درحالی که باید سالانه حداقل ۴ تا ۵ میلیون اتصال جدید ایجاد شود.این وضعیت ۶ چالش جدی 

برای تحقق اهداف شبکه ملی اطلاعات ایجاد می کند.«
او معتقد است روند کند اجرای پروژه اولین مورد در این باره است که باعث می شود بسیاری از 
مناطق حاشیه ای و کم جمعیت کشور عملا از دسترسی به سرویس های پرسرعت و پایدار محروم 
بمانند.موردی که با فلسفه شبکه ملی اطلاعات یعنی دسترسی سراسری و بی تبعیض در تناقض است.

این کارشناس شبکه همچنین ادامه می دهد: »از سوی دیگر هزینه توسعه فیبر نوری به ویژه در مناطق 
کم جمعیت و روستایی بالاست و بازگشت سرمایه را پرریسک می کند.

این موضوع اپراتورها را از سرمایه گذاری گسترده بازمی دارد و در نتیجه توسعه شبکه را کند و 
پراکنده می کند.همچنین به دلیل عدم هم گرایی اپراتورها و نبود اتصال یکپارچه میان شبکه مخابرات 
ایران و سایر اپراتورها شاهد تکرار پروژه  در یک منطقه و موازی کاری هستیم که نه تنها موجب اتلاف 

منابع ملی می شود، بلکه بهره وری نهایی شبکه را کاهش می دهد.«
دهقان همچنین به پایین آمدن و آسیب پذیری استانداردهای اجرایی شبکه در برابر بلایای طبیعی 
و تهدیدهای امنیتی اشاره می کند و توضیح می دهد: »این مساله به ویژه در زیرساخت شبکه ملی 
اطلاعات که باید مقاوم و مطمئن باشد یک هشدار جدی است.در ادامه نبود نظام موثر حسابرسی 

و نظارت میدانی می تواند منجر به اجرای غیراستاندارد و حیف و میل منابع شود.
تحقق اهداف کمی و کیفی شبکه ملی اطلاعات تنها با نظارت جدی و شفافیت در روند اجرایی 
ممکن است.در آخر نیز تا زمانی که زیرساخت سریع و پایدار برای همه فراهم نشود، بسیاری از 
سرویس های پیشرفته مانند اینترنت اشیا، سلامت دیجیتال، دولت هوشمند با محدودیت یا کیفیت 

پایین عرضه خواهند شد و رقابت کشور در اقتصاد دیجیتال تقویت نمی شود.«
دهقان گزارش مرکز پژوهش ها را زنگ هشداری جدی برای متولیان شبکه ملی اطلاعات می داند.

او معتقد است اگر توسعه فیبر نوری شتاب نگیرد و مشکلاتی مانند ریسک سرمایه گذاری، اجرای غیر 
استاندارد، ضعف نظارت و موازی کاری اپراتورها حل نشود راه اندازی تمام عیار و اثربخش شبکه ملی 

اطلاعات به تعویق خواهد افتاد و کشور از مواهب تحول دیجیتال و عدالت ارتباطی محروم می ماند.
این کارشناس شبکه در خصوص شبکه ملی اطلاعات به »دنیای اقتصاد« می گوید: »شبکه ملی 
اطلاعات زیرساختی بومی و با ظرفیت بالاست که می تواند کیفیت خدمات دیجیتال داخلی را برای 
همه شهروندان ارتقا دهد.اما همزمان از نگاه فنی و مدیریتی بستری مناسب برای اجرای سیاست هایی 
مثل اینترنت طبقاتی نیز فراهم می کند.در واقع با تکمیل و گستردگی شبکه ملی امکان تفکیک سرعت 

و دسترسی سطوح مختلف کاربران کم هزینه تر خواهد شد.
بنابراین پتانسیل تحقق اینترنت طبقاتی به طرز قابل توجهی افزایش یافته است.هرچند طبق گزارش 
در دولت های مختلف هدف شبکه ملی اطلاعات عدالت ارتباطی برای همه است، اما این موضوع به 
سیاست های اجرایی وابسته است و نگرانی گروهی از جامعه همین امکان پذیری فنی و استفاده احتمالی 

از آن برای ایجاد دسترسی های نابرابر است.«
کارشناسان معتقدند توسعه فیبر نوری همچنین با موانع بسیاری روبه روست که هنوز چاره ای 
برای آن اندیشیده نشده است.این کارشناسان اکنون مشکل اصلی عدم توسعه فیبر نوری را  انحصار 
شهرداری ها بر خیابان ها می دانند.آنها معتقدند شهرداری ها به دلیل اینکه زیرساخت های شهری 
مثل آب و فاضلاب توسط آنها انجام شده، در این زمینه دخالت می کنند.توسعه فیبر نوری در 
شهرها با مانع شهرداری مواجه است و به صورت بین شهری نیز شرکت های کمی در حال توسعه 
هستند.آنها معتقدند در این شرایط توسعه شبکه ملی اطلاعات چالشی به چالش های مردم در 

زمینه اینترنت خواهد افزود و اختلال ها را نیز افزایش می دهد.
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حاشیه جلسه 
هیات دولت - 5 

مرداد

  

سوگواره آیینی 
»محرم شهر«

طبق اعلام رئیس 
پلیس راهور 

تهران بزرگ، 
سردار ابوالفضل 
موسوی پور، از ۱ 

تا 27 تیر امسال، 
عده ای از رانندگان 
تخلفات حادثه ساز 

مختلفی را انجام 
دادند که احتمال 

بروز تصافات 
رانندگی را افزایش 

می دهد

 
اینفوگرافیک 

دومین اقتباس ســینمایی از رمــان »بیگانه« اثر 
آلبر کامو نویسنده فرانسوی الجزایری تبار، توسط یک 

کارگردان فرانسوی ساخته می شود.

 پس از اقتباس ســال ۱۹۶۷ لوکینو ویســکونتی 
ایتالیایی، این بار فرانســوا اوزون، کارگردان فرانسوی، 
اقتباســی از اولین اثر برنده جایزه نوبل را که در سال 
۱۹۴۲ منتشــر شد و میلیون ها نسخه از آن به فروش 

رسید، بر عهده گرفته است.
در این فیلم که ۲۹ اکتبر )۷ آبان( در سینماها اکران 

می شود بنژامن ووآزن، ربکا ماردر و پیزر لوتن ایفای 
نقش می کنند.

»بیگانه« بیست و چهارمین اثر سینمایی اوزون است 
که پیش تر با آثاری چون »به لطف خدا«، »جرم من« 
و »همه چیز خوب پیش رفت« توجه بین المللی را به 

خود و آثارش جلب کرده است.

اقتباس سینمایی جدید از 
»بیگانه« 

»اگرچه مسوولان اقتصادی کشور و دولت ناگزیر هستند که مالیات   ها را جدی   تر بگیرند 
تا کشور با مالیات اداره شود اما در حوزه فرهنگ و هنر همواره نگاه همه دولت   ها رویکردی 
حمایتی بوده است چون اساسا وضعیت اقتصادی فرهنگ و هنر نامساعد است. امیدواریم 

این فضا به اندازه   ای پررونق شود که اقتصادی شود و مالیات هم پرداخته شود.«
این سطرها حرف های حمید رضا نوربخش مدیرعامل خانه موسیقی ایران در در نشست 
ماهانه خانه موسیقی است. کلاف سردرگم مالیات برای فعالیت های فرهنگی و هنری هر سال 
حرف و حدیث های فراوانی را به وجود می آورد. بر اساس بند ل ماده ۱۳۹ قانون مالیات   های 
مستقیم، فعالیت   های انتشاراتی و مطبوعاتی، فرهنگی و هنری که با مجوز وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامی انجام می   شوند، از معافیت مالیاتی برخوردار هستند. همچنین آموزشگاه   های 
آزاد فنی و حرفه   ای نیز تحت شرایطی می توانند از این معافیت بهره   مند شوند، به شرطی که 
اظهارنامه مالیاتی خود را به موقع تسلیم کرده و اسناد مالی مربوطه را نگهداری کنند.== البته 
برخی معافیت   ها دارای سقف و شرایط خاصی هستند که همان ها باعث تصمیم گیری های 

سلیقه ای و برداشت های متفاوت می شود و هر سال جنجال به وجود می آورد. دیروز مدیرعامل 
خانه موسیقی از وضعیت سخت آموزشگاه های موسیقی کشور حرف زد و گفت بسیاری 
از آنها با وجود اجاره مکان مجبور به تعطیلی آموزشگاه   های خود هستند و ادامه فعالیت 
آنها از لحاظ اقتصادی امکان پذیر نیست و اگر مالیات هم به آن اضافه شود اوضاع اسفناکی 
خواهند داشت. او توضیح داد که در حوزه موسیقی سه نوع فعالیت و کسب درآمد وجود 
دارد که یک بخش از فعالیت   ها در حوزه اجرای موسیقی، کنسرت و کارهای صحنه   ای است 
و بخش دیگر معطوف به تولید و انتشار آثار است و بخش سوم نیز در حوزه آموزش است.

او گفت: »بیش از ۱۶هزار عضو داریم که با اطمینان می   گویم ۸۰ درصد از این تعداد در 
بخش آموزش فعال هستند چراکه در حوزه اجرا و تولید فعالیت چندانی وجود ندارد. در 
صورتی که قانون کپی رایت در کشور حاکم بود طبیعتا شرایط دیگری حکم   فرما بود اما در 
شرایط وانفسای فعلی به هیچ عنوان تولید درآمدی ندارد و به محض اینکه اثری منتشر 
شود در فضای مجازی چوب حراج به آن زده می شود و به صورت رایگان منتشر می شود.«

مدیرعامل خانه موسیقی گفت: »به خاطر همین مشکلات اکثر هنرمندان به منظور 
کسب درآمد در حوزه آموزش فعال هستند و اگر دولت گریبان آموزشگاه   داران را 

بگیرد، فشار مضاعفی وارد می آید که ظلم است.«
حمید رضا نوربخش گفته بارها در دولت   های مختلف در این خصوص با وزرای 
اقتصاد رایزنی کرده اند و همچنان پیگیر موضوع هستند و امیدوارند سرانجام روزی 
نتیجه بگیرند. این در حالی است که در دولت قبل هم قرار بود تدابیری برای سر 
و سامان دادن به این موضوع اتخاذ شود که گویا بی نتیجه باقی ماند. همان موقع 
محمدمهدی اسماعیلی مدیردفتر برنامه   ریزی و آموزش   های هنری که هنوز در همین 
سمت مسوولیت دارد گفته بود در »بند ل، ماده ۱۳۹ قانون مالیات   های مستقیم« 
سالیان سال اجرا می   شد اما در بررسی بودجه   های سنواتی ۱۳۹۹، تغییراتی در این 
زمینه ایجاد شد و مجلس شورای اسلامی برای این معافیت   ها سقف تعیین کرد و 
مشکلات از آن زمان آغاز شد، سال ۱۴۰۰ سقف ۲۰۰میلیون تومان در نظر گرفته شد.

جنجال مالیاتی کسب و کارهای هنری


